
ACTA DEL CONSELL PLENARI 
 

Identificació de la sessió  
Núm.: 5 
Data: 13 de desembre de 2018 
Caràcter: ordinari 
Horari: de 19.00 a 23.21 h 
Lloc: Sala de Plens Ernest Lluch,  
a la seu del Districte de Ciutat Vella 
 
Assistents  
 
Presidenta del Consell  
Mercè Homs i Molist (GMDemòcrata)  
 
Vicepresidenta del Consell 
M. José Arteaga Muñoz (GMPSC) 
 
Regidora del Districte  
Gala Pin Ferrando (GMBComú-E)  
 
Regidor adscrit 
Alberto Villagrasa Gil 
 
Consellers i conselleres  
Eva Alfama i Guillén (GMDBComú-E) 
Ferran Caymel Ubia (GMDBComú-E) 
Santiago Ibarra Oriol (GMDBComú-E) 
Natalia Martínez Rodríguez (GMDBComú-E)  
Ade Boyle Álvarez (GMDBComú-E) 
Albert Sancho i Doldan (GMDBComú-E) 
Jordi Rabassa i Massons (GMDBComú-E) 
César Martínez López (GMDDemòcrata) 
Marc Rodés i Salanqueda (GMDDemòcrata)  
M. José Chacón i Salvador (GMDDemòcrata) 
Oriol Casabella Troncoso (GMDPSC-CP)  
Laura de la Cruz Termes (GMDERC-AM)   
Marc Borràs i Batalla (GMDERC-AM) 
Joan Suqué Puig-Serra (GMDCUP-PA) 
Julia Barea Sánchez (GMDC’s)  
Elisabeth Jiménez Cara (GMDPP) 
 
Secretària del Consell  
Yolanda Hernández i Darnés 
 
Ordre del dia 
 
A) Aprovació de l’acta corresponent a la sessió ordinària del 18 d’octubre del 2018 

B) PART INFORMATIVA 
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1. Despatx d’ofici 

2. Donar compte del nomenament de la consellera Sra. Laura de la Cruz Termes i 
del cessament de la consellera Sra. M. Josefa López Samper 

3. Informe de la regidora 

4. Informe en relació amb la iniciativa de proposta de canvi del límit de districte de 
Ciutat Vella i Sants-Montjuïc per al Sector de la plaça de les Drassanes 

C) PART DECISÒRIA 
 

1. Preus públics 2019 del Districte de Ciutat Vella 

2. Aprovació de la modificació del Pla General Metropolità per a la incorporació al 
sistema d’habitatges dotacionals dels sòls situats als emplaçaments carrer Ciutat, 
3, Via Laietana, 8-10, Gran Via de les Corts Catalanes, 724-726, avinguda 
Paral·lel, 100 i 102B, carrer Sant lsidre, 1-5, carrer Alzina, 6-8, carrer Sant Antoni 
M. Claret, 64-78, avinguda Santuari Sant Josep de la Muntanya, 31-35, i passeig 
de la Vall d’Hebron, 138-160, d’iniciativa municipal 

3. Aprovació de l’expedient d’adjudicació de 7 habitatges amb protecció oficial en 
règim de lloguer ubicats al carrer Arc de Sant Pau, 16, mitjançant la convocatòria 
d’adjudicació de 85 habitatges de protecció oficial en règim de lloguer ubicats a 
diferents promocions dels districte de Ciutat Vella de Barcelona 

4. Canvi de nom de la plaça d’Antonio López pel de plaça d’ldrissa Diallo 

D)  PART D’IMPULS I CONTROL 

a) Proposicions 

1. Proposició al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal Demòcrata 
perquè acordi instar el Govern del districte a iniciar, el més aviat possible, el 
procés de licitació del projecte i/o obra de la segona fase de la remodelació de 
l’edifici del Centre Sant Pere Apòstol, de forma consensuada amb l’entitat. 

2. Proposició al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal PSC perquè en el 
proper Plenari es presenti un informe detallat dels programes de rehabilitació 
d’edificis i habitatges al Districte de Ciutat Vella durant el present mandat, amb 
dades actualitzades per barris, tipus d’actuació i tipus d’ajut, i amb la valoració i 
proposta de millores per a properes convocatòries. 

3. Proposició al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal ERC perquè en 
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el proper Plenari el Govern presenti un pla que tingui per objecte revertir l’actual 
degradació del Raval Nord i el seguit de problemàtiques que pateix la zona, que 
han ocasionat la pèrdua progressiva de qualitat de vida durant aquest darrer 
mandat. 

4. Proposició al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal CUP-Capgirem 
perquè, en un període de tres mesos, els serveis tècnics del Districte 
confeccionin un cens de les immatriculacions per, un cop conegudes, fer les 
pertinents demandes expressades als tribunals per tal de buscar els mecanismes 
jurídics i legislatius que permetin recuperar el patrimoni públic indegudament 
usurpat per una propietat privada, donat que a l’empara d’una llei franquista de 
1946 (art. 206 de la Llei hipotecària), ampliada per una clàusula introduïda el 
1998, l’Església catòlica ha anat matriculant al Registre de la Propietat un conjunt 
de béns públics de Ciutat Vella. 

5. Proposició al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal PP perquè, donat 
que el carrer Magdalenes fa vint anys que suporta la càrrega i descàrrega del 
comerç i la restauració de la major part del Gòtic Nord, donat que l’acord amb 
veïns i comerciants que la càrrega i descàrrega es fes mitjançant l’avinguda 
Portal de l’Àngel i que el carrer Magdalenes fos de sortida cap a Via Laietana i 
donat que no s’han respectat aquests acords: 

− es modifiqui el pla de mobilitat del Gòtic Nord per adaptar-lo al consensuat 
amb veïns i comerciants: que el carrer Tomàs Mieres sigui d’entrada des de 
Via Laietana i el carrer Magdalenes, entre Tomàs Mieres i Comtal, sigui de 
sortida cap a Via Laietana; 

− en cas contrari, donat que l’Ajuntament argumenta que la causa de la ruptura 
del compromís amb els veïns i comerciants de Magdalenes és el 
funcionament de la comissaria de Policia Nacional, s’aporti informe del 
Ministeri de l’Interior que justifiqui que Tomàs Mieres no pot ser d’entrada 
des de Via Laietana;  

− i que, en cas d’aportar-se aquest document, l’Ajuntament estableixi per escrit 
les mesures que adoptarà perquè a partir de les 11.00 h la càrrega i 
descàrrega no entri pel carrer Magdalenes.  

6. Proposició al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal C’s per instar el 
Govern de Ciutat Vella a presentar un pla d’equipaments on s’analitzi l’inventari 
dels actuals equipaments, les demandes de la ciutadania, el balanç dels actuals i 
els equipaments que estan previstos per als propers anys. 

 b) Precs 
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7. Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal Demòcrata perquè el 
Govern del Districte encarregui els treballs pertinents per retornar al seu 
emplaçament original el pas de vianants del carrer Torres i Amat, així com 
senyalitzar el carrer adequadament perquè els vehicles disminueixin la velocitat. 

8. Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal PSC perquè, atès que 
l’Hospital de Campanya Santa Anna fa una tasca ingent al Gòtic atenent 
persones sense llar que estan a Barcelona, el Govern pugui establir una forma de 
col·laboració amb aquest hospital perquè es pugui oferir a les persones sense llar 
uns lavabos dignes i una consigna en condicions.    

9. Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal PP perquè el Govern 
del Districte presenti en aquest Ple un informe sobre les sancions imposades al 
carrer Robador i voltants per l’incompliment de l’article 39, punts 1 i 3, de 
l’Ordenança de mesures per a fomentar i garantir la convivència ciutadana a 
l’espai públic de Barcelona, des de juliol de 2015, indicant almenys el nombre de 
sancions, les dates, les quantitats de sanció i si s’han cobrat, i que s’intensifiqui el 
treball de vigilància, inspecció i sanció, en el seu cas, per incompliment de 
l’esmentat article en el Raval Sud, aprofitant el pla Úbic que fins al mes de maig 
de 2019 garanteix un major nombre d’efectius policials a la zona. 

10. Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal PP perquè el Districte 
de Ciutat Vella presenti en aquest Ple les accions previstes per actuar contra la 
venda ambulant il·legal (top manta) en l’actual campanya de Nadal i que en el 
següent Ple presenti un informe sobre el resultat de les esmentades actuacions. 

11. Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal C’s perquè el Govern 
del Districte informi sobre les actuacions que es realitzen per a millorar la 
il·luminació dels carrers i places del districte.   

c) Preguntes 

12. Pregunta al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal Demòcrata sobre 
quin és el capteniment del Govern del Districte per incrementar l’índex de pràctica 
esportiva dels infants i joves del districte de Ciutat Vella i a què atribueix el 
Govern la forta davallada que ha patit la pràctica esportiva segons aquest índex.   

13. Pregunta al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal PSC sobre si les 
terrasses de Joan de Borbó es veuran afectades i quantes taules i cadires 
perdran els restauradors de la Barceloneta, els quals han mostrat el seu 
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descontentament amb la gestió de la regidora de Districte i s’oposen a la reducció 
de terrasses que planteja el Govern municipal. 

14. Pregunta al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal ERC sobre quin és 
el calendari d’actuació previst per a les obres de rehabilitació de la segona part 
de l’edifici municipal del Centre Sant Pere i quines actuacions tenen previstes 
abans de l’inici d’aquestes per pal·liar les mancances actuals.  

15. Pregunta al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal ERC sobre en quin 
estat es troba l’edifici del carrer de Sant Ramon, 1 i per què els 12 habitatges i 2 
locals d’aquesta adreça encara no estan a disposició del lloguer social. 

16. Pregunta al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal CUP-Capgirem 
sobre els diversos habitatges de protecció oficial que han estat comprats i llogats 
de forma irregular, tal com reconeixen els diversos expedients sancionadors 
impulsats gràcies a la denúncia veïnal que ha possibilitat la seva detecció i 
posteriors actuacions, en el sentit de quines mesures prendrà el Districte per tal 
de garantir que les víctimes d’aquestes irregularitats conservin els seus 
habitatges. 

17. Pregunta al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal de C’s perquè, 
donats els resultats presentats el passat 13 de novembre durant la Comissió de 
Drets Socials, Cultura i Esports on s’analitzaven els hàbits esportius de la 
població en edat escolar de Barcelona durant el 2018, quines mesures durà a 
terme el Govern per a revertir aquestes dades que es mostren a l’enquesta. 

d) Seguiment de proposicions 

18. Seguiment de proposició al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal PP 
de la proposició acceptada al Consell Plenari de Ciutat Vella del 18 d’octubre de 
2018 sobre la presentació d’un pla de dinamització comercial, seguretat i 
urbanisme que millori la qualitat de vida dels veïns i comerciants del carrer 
Lancaster i voltants. 

E)  DECLARACIONS INSTITUCIONALS 

1. Declaració institucional presentada al Consell Plenari de Ciutat Vella pel Grup 
Municipal Demòcrata perquè el Govern del Districte acordi:  

PRIMER. Donar ple suport a la decisió dels presos polítics Jordi Sànchez, Jordi 
Turull, Josep Rull i Joaquim Forn d’iniciar una vaga de fam en denúncia a 
l’actuació del Tribunal Constitucional, que amb la seva manera de procedir 
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davant dels recursos d’empara presentats pels presos polítics evita l’accés de les 
seves peticions als tribunals europeus i internacionals. 

SEGON. Donar suport a totes les accions judicials impulsades pels nostres 
presos polítics per tal d’aconseguir que es revisi una presó preventiva totalment 
injusta. 

TERCER. Exigir al Tribunal Constitucional que resolgui els recursos d’empara 
presentats pels presos polítics. 

QUART. Notificar aquest acord al Govern de la Generalitat, al Parlament de 
Catalunya, al Congrés de Diputats, al Senat, al Parlament Europeu, a Amnistia 
Internacional i a l’Oficina de l’Alt Comissionat de l’ONU per als Drets Humans 
(ACNUDH), i donar trasllat també d’aquesta moció al Tribunal Constitucional. 

 
Desenvolupament de la sessió  
 
La presidenta saluda els assistents i obre la sessió. 

Tot seguit, manifesta que no estan en una situació normalitzada, el país té molts atzucacs, 
entre ells que hi ha presos i exiliats i que, per tant, en aquest plenari es debat i es parla de 
Ciutat Vella, però no dintre de les normalitats democràtiques que un país del segle XX 
hauria de tenir.  

A) Aprovació de l’acta de la sessió ordinària del 18 d’octubre 

La presidenta pregunta si l’oposició té cap objecció a fer a l’acta de la sessió anterior.  

A continuació, informa que s’aprova l’acta de la sessió ordinària del 18 d’octubre del 2018. 

B) Part informativa 

1. Despatx d’ofici 

La presidenta demana si hi volen fer cap comentari. 

2. Donar compte del nomenament de la consellera Sra. Laura de la Cruz Termes i 
del cessament de la consellera Sra. M. Josefa López Samper 
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La presidenta dona la benvinguda i desitja molta sort a la consellera Laura de la Cruz 
Termes; i expressa l’agraïment de part de tots a Maria Josefa López per la bona feina i la 
bona entesa que va tenir amb tots els grups. 

3. Informe de la regidora 

La presidenta dona la paraula a la regidora. Recorda que la regidora disposa de divuit 
minuts d’intervenció i la resta de grups municipals disposen de vuit minuts. 

La regidora 

Bona tarda. Abans de res, per una banda, com és l’últim plenari abans d’acabar l’any, 
desitjar també bones festes i bona entrada d’any. Sumar-nos a la solidaritat amb els 
presos polítics, i agrair, amb una mica d’ironia també, la solidaritat dels grups amb les 
pintades que han aparegut aquest matí al local de Barcelona en Comú i de Podem, de la 
Falange. Sí, només la CUP ha mostrat solidaritat en aquest cas.  

Respecte a l’informe de la regidora, des de l’últim plenari, s’ha presentat l’avantprojecte de 
transformació de la Rambla. Un avantprojecte que, com hem explicat moltes vegades, és 
un projecte de transformació d’una de les artèries més importants de la nostra ciutat, 
també a nivell simbòlic. Un projecte que té una novetat que és que pretén no només 
intervenir en la pedra, sinó també intervenir en una sèrie d’estratègies, perquè per 
recuperar la Rambla cal no només fer un projecte de transformació urbanística, sinó 
també acompanyar-lo amb eines de planejament i amb eines de dinamització cultural. 
Aquest projecte ara està en fase de redacció del projecte executiu. També s’ha presentat 
el memorial de la Rambla, de les víctimes de l’atemptat, que serà el logo que va fer 
Frederic Amat per commemorar l’atemptat i una frase en àrab que parla de Barcelona 
ciutat de pau, que ha estat escollida entre les famílies de les víctimes. Per la part que toca 
a memòria, també en aquests últims dos mesos hem instal·lat un faristol en memòria de 
les víctimes dels bombardejos de Sant Felip Neri i un faristol, com va demanar la Maria 
Casas, per explicar què era la Casa de Maternitat, que és la seu actual del Districte de 
Ciutat Vella.  

Tenen a l’informe també el nombre de desnonaments en què s’ha intervingut des de 
l’Ajuntament. Pel que fa al programa del Pla de barris del Gòtic Sud i del Raval Sud, vam 
poder anunciar fa poc que començarà al gener la línia d’ajudes per rehabilitar i per millorar 
les finestres, amb les quals es farà una prova pilot a la zona d’Escudellers i Arc del Teatre. 
Justament estan pensats, aquests ajuts, per contribuir a minvar els ejectes negatius en la 
salut que té el soroll al districte. Dins del Pla de barris, han començat també les obres de 
Voltes d’en Cirés, s’ha aconseguit l’acord amb setze comunitats de veïns per rehabilitar 
finques d’alta complexitat. Com saben, Ciutat Vella té el parc d’habitatge més envellit i en 
pitjor estat de tota la ciutat. Vam poder presentar també el projecte de «la balconada», 
d’intervenció al Moll de la Fusta. I dins del Pla de barris també ressaltar, tot i que sembli 
una cosa xicoteta, el fet que als veïns de la plataforma «Recuperem el Borsí» ara ja se’ls 
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ha fet una cessió temporal perquè puguin fer reunions i activitats en el Borsí fins que 
comencin les obres.  

En l’àmbit de la salut –i aquí tots els grups en són molt conscients–, el debat més 
important que tenim ara sobre la taula és la necessitat i la urgència de buscar una nova 
ubicació per al CAP del Raval Nord, que fa dotze anys que busca un nou emplaçament i 
està en molt males condicions. Vist que el CatSalut ha determinat que l’únic espai 
possible és l’església de la Misericòrdia, el que cal ara és unificar forces per poder trobar 
una alternativa per a l’ampliació del MACBA.  

En relació amb l’educació, s’ha implementat i ha començat a funcionar el programa del 
Baobab i s’està treballant en el Pla d’educació.  

I, pel que fa al desenvolupament econòmic, crec que cal ressaltar la feina que s’està fent 
des del Banc de Recursos. El Banc de Recursos és una mancomunació d’infraestructures 
que es gestiona des d’Ítaca. Aquestes infraestructures, taules, cadires, projectors, equips 
de so…, que corresponen, en part, a préstecs o a donacions que han fet entitats i 
institucions i a compra pública per part del Districte de Ciutat Vella, poden fer-les servir les 
entitats, i fins ara s’han fet 155 préstecs i s’han rebut i gestionat 60 donacions.  

Dins de la convocatòria «Impulsem el que fas», que pretén fomentar projectes 
d’emprenedoria i empreses de proximitat d’economia comunitària i innovació social, 
foment de l’ocupació de qualitat, del turisme responsable o de la innovació digital, Ciutat 
Vells compta amb setze projectes que han estat subvencionats amb una total de 377.000 
euros. També dins del desenvolupament econòmic, hi ha vint comerços que han estat part 
del programa «Comerç a punt»; continuem amb la dinamització socioeconòmica orientada 
al col·lectiu d’origen pakistanès i bengalí, i s’ha fet un treball amb els eixos comercials 
també per poder incorporar la perspectiva intercultural i amb aquest col·lectiu s’ha fet 
també una sessió d’informació sobre el Pla d’usos. 

El Punt de Servei d’Atenció a l’Activitat Econòmica, que era una demanda que venia 
reivindicada des de fa molt de temps, es posarà en marxa a principis de gener. Dins del 
Programa de baixos de protecció oficial, aquests baixos que són propietat municipal que 
es concursen públicament per poder acollir projectes econòmics, negocis, s’ha fet ja el 
primer concurs amb nou projectes adjudicats als nou baixos i s’ha fet també el concurs de 
compra pública per adquirir nous locals que ens permetin fomentar la diversitat comercial 
del nostre districte.  

En relació amb l’apartat d’obres, crec que el que cal celebrar és que per fi s’ha aconseguit 
el soterrament de l’estació transformadora de la plaça Sant Agustí i que el 14 de gener 
entrarà en funcionament el canvi de mobilitat al Gòtic Nord.  

Pel que fa a la seguretat, tenim també adjunt l’informe sobre el Pla de xoc contra la venda 
de drogues. Crec que cal ressaltar, o cal posar de manifest aquest augment de furts, que 
s’ha comentat també en altres espais. Aquí cal tenir present aquesta reunió que hi va 



 
 
 
 

 

9 
 

 

haver justament ahir entre l’alcaldessa i la consellera Capella, en la qual es va acordar 
exigir al Ministeri de Justícia l’apertura d’un nou jutjat. Sí que hi ha hagut una baixada en 
la demanda per venda ambulant, una venda ambulant en què aquest any s’han fet 
206.880 decomisos. I el que cal ressaltar, i també felicitar per la feina feta als cossos 
policials, és el macrooperatiu que es va dur a terme el 29 d’octubre. Amb el 
macrooperatiu, són ja 147 pisos intervinguts al districte de Ciutat Vella, principalment al 
Raval, i sobretot aquest macrooperatiu, que és fruit també d’una investigació de més alt 
nivell, ha de permetre que hi hagi penes de presó i que enviï un missatge clarament clar 
que no hi ha permissivitat i que no hi ha tolerància en relació amb aquests tipus d’activitat. 

I en relació amb les festivitats, crec que cal ressaltar que hem tingut una altra edició del 
Festival Raval, organitzat per més de vuitanta entitats del barri del Raval; la mostra de 
comerç que cada dissabte fan els comerciants de Riera Baixa i les Festes del Roser que, 
com cada any, s’han celebrat per rememorar i per posar en valor «La Rambla en flor». 

La presidenta agraeix la intervenció de la regidora i obre el torn de paraula dels diferents 
grups municipals. 

El Sr. Marc Rodés i Salanqueda 

En primer lloc, mostrar la nostra solidaritat també cap a Barcelona en Comú i cap a 
Podem; no teníem constància d’aquesta pintada, però, ja us dic, mostrar la nostra 
solidaritat, i malauradament vivim en un país on el feixisme segueix impune, on s’intenta 
blanquejar a través de les urnes, i crec que és una cosa que hem de combatre entre tots. 

En segon lloc, fer notar que seguim fent plenaris en una suposada democràcia que manté 
a la presó el Govern d’un país per deixar votar, una suposada democràcia que obliga 
polítics, activistes i artistes a exiliar-se per les seves idees. Avui sobretot, un record molt 
especial per als presos polítics Jordi Turull, Jordi Sànchez, Joaquim Forn i Josep Rull, que 
estan duent a terme una vaga de fam per denunciar el bloqueig que el Tribunal 
Constitucional està imposant a l’accés al Tribunal Europeu dels Drets Humans. La duresa 
que comporta aquesta acció demostra la fermesa de les seves conviccions i el seu 
compromís amb la lluita pacífica. També un record per a l’Oriol Junqueras, la Carme 
Forcadell, la Dolors Bassa, en Jordi Cuixart i en Raül Romeva, que també segueixen a 
presó sense judici per delictes inexistents. I, per últim, un record per a tots els exiliats, el 
president Puigdemont, en Lluís Puig, en Toni Comín, la Meritxell Serret, la Clara Ponsatí, 
l’Anna Gabriel i la Marta Rovira, que segueixen sense poder estar a casa seva amb els 
seus. 

Anant al tema que avui ens ocupa, ja estem a desembre i el mandat es va acabant, cal 
començar a fer balanç i començar a posar en perspectiva tot el que hauran suposat 
aquests quatre anys de Gala Pin i Barcelona en Comú per a Ciutat Vella.  

Regidora, és conscient pel que passarà a la història vostè i el seu Govern, oi? És 
conscient de les imatges que quedaran del seu mandat? 
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En primer lloc, voldria dividir el que ara explicaré en tres blocs.  

El primer bloc és la imatge de degradació i inseguretat. La taca dels narcopisos va 
començar pel Raval i es va acabar estenent per tot Ciutat vella. Els veïns ho van advertir, 
els grups de l’oposició ho vam advertir, però vostès van menystenir el problema en un 
principi i desprès ja s’havia fet massa gran i se’ls en va anar de les mans. Hem debatut 
molt en aquest plenari sobre això, s’han fet molts tuits sobre això i se’n ha parlat molt a les 
audiències públiques i als consells de barri. No m’hi estendré, però que cadascú consideri 
si els augments de les xifres de furts i robatoris són normals. Per exemple, aquests agost 
a Ciutat Vella els furts han crescut un 21% i els robatoris amb violència, un 53%. En canvi, 
avui als carrers de Barcelona hi ha, mes o menys, el mateix nombre d’agents de la 
Guàrdia Urbana que hi havia l’any 2015. Tot això és el que passa quan hi ha un govern a 
la ciutat que no té cap mena de model de seguretat, i la regidora de Ciutat Vella reconeix, 
al final de mandat, que s’han adonat que la policia és imprescindible per a Barcelona. I, 
per últim, també sumar-me a les felicitacions i donar les gràcies als cossos de seguretat 
dels Mossos i la Guàrdia Urbana per la seva professionalitat en la macrooperació del 29 
d’octubre, que va suposar un cop dur a la xarxa de compravenda de droga que s’havia 
establert aquí. 

En segon lloc, una altra imatge que quedarà per a la història dels mandats de Ciutat Vella 
és la paràlisi i la falta d’autocrítica. Només entrar, vostès van aturar multitud de projectes 
que ja estaven en marxa simplement perquè els havien fet uns altres. Nosaltres sempre 
posem d’exemple els baixos del carrer Sant Ramon, 1, pels quals avui justament el Grup 
d’Esquerra pregunta. Eren baixos que havien tingut comerços gràcies al programa de 
Ciutat Vella per als emprenedors iniciat el passat mandat. Doncs bé, han passat quatre 
anys i aquests locals segueixen buits i bruts. Sé que em diran que han tirat endavant els 
baixos de protecció oficial, però és que, entre que van aturar l’anterior projecte, es van 
situar, van pensar què feien, van dissenyar el projecte de baixos de protecció oficial i l’han 
tirat endavant, haurem perdut quatre anys valuosíssims. Un altre exemple, la ronda de 
Sant Antoni, ens poden explicar què hi està passant, a la ronda de Sant Antoni? És a dir, 
el 2017 liciten un projecte i el venen a bombo i platerets a La Vanguardia, venen uns 
renders preciosos, i tres dies abans que s’iniciï la licitació, la retiren amb el motiu: 
«altres». O sigui, van fer un procés participatiu, d’allà surt un projecte que venen als diaris 
i, llavors, el retiren. I ara ens assabentem que tornen a fer un procés participatiu com si 
allò no hagués passat i devaluen la remodelació de la ronda de Sant Antoni amb una 
urbanització provisional. Si us plau, demanem que ens expliquin això, per què la veritat és 
que ho trobem força surrealista.  

I també l’habitatge, un tema que en campanya vostès en van fer bandera i van prometre 
que acabarien amb tots els problemes d’accés a l’habitatge i que, quatre anys després, 
ens trobem que, mirant-t’ho amb perspectiva, ben poca cosa han complert: els preus de 
l’habitatge s’han disparat i, a més, la culpa d’això sempre la tenen els altres, perquè no els 
deixen fer o no poden fer. Vostès van prometre 8.000 habitatges a tota la ciutat, públics, 
ho van rebaixar a 4.000 a principi de mandat i a dia d’avui amb prou feines arribaran als 
640. Que, per cert, recordar que d’aquests el 80%, que el Govern Colau anuncia com a 
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lliurats, finalitzats o en marxa, venen del mandat Trias, molts d’ells al Pla 100 x 1.000, que 
tant van criticar en el seu moment.  

I, per últim, els desnonaments. Quan no tenen el poder, demanen que les institucions 
aturin els desnonaments i que són qüestió de voluntat política. Quan tenen el poder, fan 
tuits demanant a la gent que els aturi, això com s’explica? 

I com a últim bloc, volia parlar de…, no se si dir-ne sectarisme o partidisme, perquè, a 
mesura que ha anat passant el mandat, s’ha anat fent cada cop més evident el seu 
sectarisme, el seu donar l’esquena cap a aquells sectors i fins i tot cap a aquells grups de 
veïns que vostès consideren que no veuen o pensen com vostès. Crec que avui en el 
plenari extraordinari ha quedat més que clar que a vostès el comerç els importa més aviat 
poc. Un altre cas, els restauradors. Regidora, expliqui’ns què està passant amb les 
terrasses al nostre districte, abans crec que ho comentaven per aquí. El mes de juny, es 
presenta una nova regulació pactada entre l’Ajuntament i el sector de la restauració, que 
comptava amb l’aprovació de pràcticament tothom i que posava fi al conflicte de les 
terrasses. No obstant, sembla que Ciutat Vella va a l’inrevés de la cuitat, se’ns diu que 
una de cada quatre terrasses del districte o bé tenen alguna deficiència, o bé han rebut 
notificacions, o bé se’ls ha demanat reduir o eliminar terrassa. I tot això amb un diàleg 
quasi nul. És a dir, mentre que a la resta de districtes s’està dialogant i mirant d’encaixar-
ho tot, aquí, a Ciutat Vella, ho han fet saltar tot pels aires.  

I, per últim, han deixat enquistar problemàtiques que a finals del mandat passat ja estaven 
controlades, com el tema dels manters, com el carrer Robador, negant realitats, 
menystenint-les i menyspreant els veïns que no pensen com vostès.  

En definitiva, no els podem dir que es posin les piles perquè crec que ja no els queda 
temps, només desitjar sort al proper que vingui, sigui qui sigui, perquè la feinada que es 
trobarà per revertir totes les situacions de Ciutat Vella serà èpica.  

Gràcies. 

La Sra. M. José Arteaga Muñoz 

Primer, la nostra solidaritat amb Barcelona en Comú, perquè no estem d’acord amb 
aquestes accions, ni ho estarem mai, i sempre hem estat en contra del feixisme, perquè 
sabem el que és.  

Començaré per parlar del lema que vostès fan servir al districte aquestes dates: «Fem 
Nadal a Ciutat Vella». El lema com a tal està molt bé, però la realitat és una altra. La 
realitat és que per als comerciants i els petits emprenedors és molt difícil mantenir un 
comerç i una activitat que ens agradaria a tots. La situació ja és actualment prou 
complicada, amb poques vendes, com perquè els nostre carrers, a més a més, estiguin 
poc cuidats, foscos, mal il·luminats i a sobre sense llums de Nadal, com passa a algun 
carrer, que com a mínim ajudaven a donar alegria i animar els veïns i veïnes a fer 
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compres al seu barri. Això sumat a la inseguretat que en molts carrers encara es pateix, 
en comptes de sumar, resta. Vostès giren la cara al comerç. Per vostès no és important. 
Però dona llocs de treball, activitat i és la subsistència de molta gent. La seva política en 
contra del comerç, demonitzant el turisme, per exemple, està fent que en carrers com 
Bonsuccés o Elisabets estiguin a punt de veure com taquen els seus comerços. Hi han 
cinc comerços a punt de tancar.  

Parlem de convivència, l’ordenança de gossos cal explicar-la en diàleg amb les persones 
propietàries d’animals de companyia i habilitant suficients espais i llocs per al seu 
benestar. I ara cal, en aquests cas, sí, més control sobre la situació dels gossos de 
companyia dels sensesostre, que molts són perillosos. Tenim carrers on és imprescindible 
el control dels decibels de sorolls per raons de salut pública. Al Raval Sud no es pot 
dormir a la nit, i això és un continu sense que l’Ajuntament actuï. Es pot malviure, però 
viure-ho no. Sobre el tema de la utilització de l’espai públic, el que no es pot fer és treure 
terrasses, perquè després s’omplen de venedors ambulants sense llicències que 
perjudiquen la utilització de l’espai públic i el comerç, Tots els barris del nostre districte es 
queixen del mateix, de molta brutícia i poca il·luminació, i per descomptat això incrementa 
la inseguretat. Regidora, l’altre dia a vostè li van tornar a reclamar un espai públic sense 
explotació sexual, i vostè va dir que calia preservar el treball de les prostitutes. Però qui 
preserva els dels infants, veïns i comerciants d’un espai públic en el qual es pot 
comercialitzar el cos de les dones? De la presència de proxenetes? També l’altre dia una 
veïna va preguntar per què el pàrquing del carrer dels Àngels tenia una zona 
d’aparcament de bicitaxis il·legals, i encara estan esperant la resposta.  

Sobre el tema dels APROP (allotjaments de proximitat provisionals), no creiem que la 
solució al problema de l’habitatge a Ciutat Vella sigui posar contenidors en espais públics 
necessaris també per al barri, i menys al Gòtic que prou en tenen. També hi ha queixes 
del Mercat de la Boqueria per l’augment del coloms, que afecten els productes exposats i 
posen en perill la salut.  

Vostès es deien «el Govern de la participació», però en realitat no escolten, no parlen 
amb la gent i tenen tothom descontent. Els posaré com a exemple els comerciants del 
carrer Magdalenes, que, després d’esperar tant de temps el canvi de pas de camions i 
havent arribat a un acord per a la seva posada en marxa el dia 5 de desembre, es troben 
que, sense parlar amb el mateix president, el César Pozo, ni amb ningú d’aquest carrer, 
s’aplaça aquesta posada en marxa com a mínim fins a després de les festes.  

I, per finalitzar, parlar del Pla de xoc. El Pla de xoc arriba tard, en caràcter d’urgència i 
com a resposta ràpida a una demanda social, quan la situació ja sobrepassava tots els 
límits i aboca el Raval i Citat Vella a reviure situacions passades, ja superades. I car, un 
pla de xoc molt car. Recordem que en la seva aprovació el Grup Municipal Socialista 
s’absté per no posar pals a les rodes, per considerar que les propostes poden ser bones 
per al Raval i Ciutat Vella. I ara critica la manca de voluntat que el pla sigui un acord de la 
majoria de partits del Ple, per raons tàctiques partidistes. Clar, interessa deixar fora el 
Partit Socialista, això ja ho tenim clar. No perdem de vista que això és un pla de xoc, un 
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pla de xoc que indica que la situació s’ha escapat de les mans i es necessita una acció 
contundent per intentar redreçar la situació. I un pla de xoc que indica que va tard, molt 
tard. Un pla de xoc ha de ser una acció extraordinària i contundent.  

Però nosaltres volem més per al Raval i Ciutat Vella. No pot anar de pla de xoc en pla de 
xoc; necessita visió de futur i acció estratègica. I necessita sumar esforços i generar 
aliances estables, fortes i de llarg recorregut. Per començar, no van ser capaços de fer 
una aliança amb tots els partits polítics per un interès electoralista. No necessitem res del 
que ara tenim ni sabem fer. Més que un pla de xoc, el que volem és un pla de futur, i 
d’aquest, res de res. Volem una Ciutat Vella que no hagi de ser viure amb heroïcitat.  

I, per acabar, donar les gràcies als cossos de seguretat pel macrooperatiu i per la bona 
feina feta.  

Gràcies. 

El Sr. Marc Borràs i Batalla 

Primer de tot, sense cap mena d’ironia, el que diu la regidora Gala Pin no és cert. 
Constato que la presidenta del Grup Municipal d’Esquerra Republicana, Montse Benedí, 
aquest matí ha mostrat públicament –llegeix-ho textualment– «tota la solidaritat davant un 
atac feixista a la vostra seu, l’extrema dreta no inocularà el seu odi ni a Barcelona ni 
enlloc, no passaran», tot enllaçant un tuit de la regidora Laura Pérez. No obstant l’actitud 
poc constructiva en establir ponts d’entesa de la regidora Pin, els vull expressar de nou la 
nostra solidaritat. A nosaltres ens han pintat diversos cops aquest any i no he sentit pas 
res. Evidentment, la Laura Pérez ha enllaçat el tuit de Podem, però s’entén que era 
davant dels atacs a les seus tant de Podem com de Barcelona en Comú. Esperarem, 
espero que sigui recíproc, que quan ens pintin la façana us senti piular. 

Dit això, aquest és el darrer plenari de l’any, d’un 2018 de barbàrie, de terror estatal i el 
que és més greu d’evident connivència amb el feixisme per part del bloc del 155: 
manifestacions conjuntes pels carrers de Barcelona entre Vox i el PSC, entre Vox i 
Ciutadans, entre Vox i PP; manifestacions on s’hi crida «A por ellos» o «Puigdemont al 
paredón»; manifestacions on energúmens acaben arrancant pancartes de «Més 
democràcia» que pengen del nostre consistori. Aquest és un any que acaba amb l’entrada 
significativa del feixisme al Parlament andalús i que amenaça amb la nit més fosca. És per 
això que em fa vergonya recordar-los, companys del 155, que el feixisme mai es 
blanqueja, que el feixisme se’l combat sempre i que el fet que us manifesteu al costat de 
Vox i li doneu cobertura és un gravíssim error i una imprudència extrema. Igual que 
celebrar un consell de ministres la setmana que ve a Ciutat Vella a esquenes del Govern 
de Catalunya i del Govern de la ciutat, a esquenes de la ciutadania, és una provocació 
política. El 21-D farà un any d’unes eleccions imposades després de la intervenció de 
Catalunya i del seu autogovern per part del 155 del PSC, PSOE, PP i Ciutadans. Farà un 
any d’unes eleccions amb candidats a presó i a l’exili i amenaces constants. Farà un any 
que vam intentar investir tres presidents i ens ho van impedir; dos són a presó, un és a 
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l’exili. Nou presos polítics, quatre en vaga de fam, més d’un any de presons preventives a 
homes i dones de pau. Des d’aleshores, el Govern del PP i ara el del PSC-PSOE han 
impedit el normal desenvolupament d’un resultat democràtic. L’estratègia de l’Estat és la 
repressió incessant, zero diàleg, solució penal i no política; alimentar l’extrema dreta de 
Vox en lloc de perseguir-la, i buscar la contradicció interna de les forces democràtiques 
republicanes. El nostre missatge davant d’això ha de ser clar: solució política i no penal, 
llibertat presos polítics, respecte absolut a la democràcia i als seus mandats, especialment 
el dret a l’autodeterminació, i respecte als drets civil i polítics.  

Si en el terreny de drets i llibertats l’any 2018 ha estat nefast, políticament, en l’àmbit 
municipal, crec que entre tots, però especialment vostès, membres del Govern, que en 
tenen la responsabilitat màxima, han perdut una nova oportunitat, i ara sí que ja no ens 
queda més marge. Aquest any representa l’oclusió d’un fals binomen antitètic entre 
seguretat i drets i llibertats, i això queda evidenciat a Ciutat Vella de manera 
paradigmàtica. Els debats sobre el model turístic, sobre el repartiment desigual de 
beneficis i d’externalitats negatives, l’emergència habitacional que patim i que s’ha 
agreujat durant el seu mandat, el debat sobre els reptes del petit comerç, sobre la 
convivència en l’espai públic i els usos que s’hi fan, el soroll, sobre la transició energètica 
o el model de mobilitat, que patim de valent. Tots aquests debats i reptes han acabat 
arrossegats per una alarma evident en matèria de seguretat. Alarma en bona part 
propiciada per fenòmens molt complexos de gestionar, però, deixin-m’ho dir, també per 
una desídia i una negació d’evidències que ha acabat per esclatar-los tot mostrant quina 
era la realitat de la qual els veïns ja els alertaven mesos abans.  

I estic segur que coincidirem que darrere de tots aquests debats que els llistava s’amaga 
la gran qüestió de fons: la necessitat d’equitat entre barris i ciutadans. És notori que les 
desigualtats estan lluny de reduir-se, que en gran part són degudes a polítiques 
econòmiques imposades que superen l’àmbit de la mateixa ciutat. I entenent això, més 
enllà que si aquest Govern ha fet més o menys per escurçar desigualtats, si n’ha fet, si ha 
estat prou proactiu, estarem d’acord que no estem allà on hauríem d’estar. Els ho he 
repetit fins a la sacietat: la principal recepta per revertir l’estigmatització d’un barri és que 
s’apugin les seves condicions material de vida; sense millorar la vida dels veïns tota la 
literatura que s’hi aboqui sonarà a simple excusa per tal d’emmascarar un fracàs evident. 
Per tant, quan des del Govern del Districte s’ha fomentat i difós la idea que aquella 
ciutadania més contestatària amb la seva gestió està estigmatitzant el barri, el que en 
realitat ha fet és justament estigmatitzar la ciutadania crítica, activa, compromesa i lliure. 
Se la intenta estigmatitzar perquè no se la pot silenciar, i això constata que s’ha 
bescanviat l’objectiu d’apujar la qualitat de vida del veïnat pel d’intentar conservar el 
poder. Quan em comptes de ser el Govern de totes i tots, es limiten a intentar enfrontar 
veïnats contra comerciants o a diferenciar entre veïns legítims i aquells a qui se’ls ha 
qualificat de «colons gentrificadors», entre aquells qui volen equipaments sanitaris al 
Raval i aquells qui volen cultura elitista, fan un flac favor al districte en la seva totalitat. 
Uns enfrontaments que no tenen cap mena de base, que només crispen i que, més enllà 
de quatre pretorians, acaben generant un rebuig estructural que traspua arreu. Els òrgans 
de participació es buiden i el sentiment que cal recuperar el govern de la ciutat per bona 
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part del veïnat s’imposa. Més tenint en compte que, en matèria de gestió, la ciutat i el 
districte aquest 2018 ha fet fallida, la simple gestió administrativa és celebrada com una 
victòria, i a vostès se’ls veu desbordats.  

Fa masses plenaris que no presenten absolutament cap pla o incitativa amb cara i ulls. 
Avui és, bé, palmari, en part perquè han errat, i de molt, en els pressupostos, s’han 
quedat sense un euro de la caixa i caldrà fer unes quantes retallades en l’àmbit social molt 
i molt preocupants, en part perquè són un govern que no ha aconseguit pactar i establir 
ponts sòlids amb cap formació política i els manquen recursos humans. Aquesta estabilitat 
que els falta és imprescindible per tal d’encarar els reptes i les oportunitats del districte i 
de la ciutat amb responsabilitat i complicitat. Segurament tots, amb major o menor 
mesura, en som responsables; i la meva sensació és d’oportunitat perduda, especialment 
en veure les amenaces que tenim davant. Com alguns, amb «descar», pretenen comprar 
literalment la ciutat, una ciutat que no està en venda per avançar en la retallada de drets 
socials, polítics i econòmics, iniciades ja en altres instàncies polítiques.  

Com els he dit, segurament tots en som responsables. Ens caldran, doncs, aquestes 
mateixes responsabilitats per bastir un projecte inequívocament progressista i republicà. 

Moltes gràcies. 

El Sr. Joan Suqué Puig-Serra 

Nosaltres, novament, pensem que és un fet, no és una sensació, doncs, tenim la sensació 
de trobar-nos amb un informe de la regidora que no respon a les…, no és un recull de les 
necessitats de les intervencions que han cremat els carrer i la gent aquí moltes vegades. 
Una de les estratègies més comunes en aquesta institució és el subterfugi de les 
problemàtiques, invisibilitzar a base d’excuses i desviar el focus cap a una altra banda, 
no? I abans de justificar aquesta afirmació, i per respecte a l’ordre de l’informe de la 
regidora, dos apunts. Un sobre km0, el projecte de transformació, a nivell de mesures 
concretes, que és el que ens interessa, que per una banda es crearà un espai urbà amb 
àrees d’estades i zones verdes que obriran la rambla del Mar en el triangle entre Rambla i 
avinguda Drassanes, i el trànsit disposarà d’un sol carril de circulació. Les Rambles són el 
paradigma de l’explotació urbana a Barcelona, el monocultiu turístic ha esborrat les 
Rambles de l’imaginari de les veïnes i és una mena de riu consumista que travessem 
sense cap interès, doncs, la sola idea que es pugui despendre d’aquí o dilucidar d’aquí 
que aquest riu tingui una mena de lleres que pugin anar cap a la rambla del Raval o que 
pugin anar cap a cap altre lloc és inquietant. Ja en parlarem i tindrem temps de parlar-ne, 
però és una mica inquietant.  

I l’altre punt, doncs, una mica reiteratiu, quan dieu que s’han aconseguit tantes solucions 
definitives enfront als desnonaments i que majoritàriament les han aportades els mateixos 
afectats i quan dieu que el fet d’aconseguir posposar el desnonament és clau per a les 
famílies perquè es puguin reorganitzar i puguin trobar solucions, doncs, això no s’hauria 
d’escriure així per respecte a la realitat. Perquè una solució és allò que resol un problema, 
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i en aquestes solucions que descriu només es resol el problema de la propietat, que vol 
expulsar algú de casa seva i se li resol un problema, evidentment, però ja sabeu 
perfectament com se sent una persona quan se li ajorna un desnonament, que té una 
angoixa vital i existencial molt gran, i sabeu perfectament que el que li dieu «solució 
pròpia» significa que és anar a parar, doncs, a casa d’un familiar o d’un amic, amb 
l’angoixa que això representa. No li diguem solució.  

Podríem dir les coses per seu nom, i ajudaria a estar més connectats amb la realitat. És el 
fracàs de les polítiques neoliberals d’habitatge en aquesta ciutat durant els últims 
quaranta anys. I és, doncs, un capitalisme que a Ciutat Vella ha portat la gent a la 
despossessió, la gent normalment no productiva, que és la gent gran, la gent malalta, els 
infants… Ahir sortia un informe de Càrites, i avui transcendia als mitjans de comunicació, i 
deia que quatre de cada deu infants barcelonins són, en termes de precarietat o exclusió 
residencial, altament vulnerables.  

A l’anterior Audiència Pública, parlant d’infants altament vulnerables, les veïnes es 
referien a la presencia de nens i adolescents que sobreviuen i dormen en dures 
condicions al carrer i en espais públics aquí, a Ciutat Vella. Hi va haver un grup de gent 
que passeja els gossos al parc de Sant Pau que venien a dir alguna cosa així com «feu 
alguna cosa o hi haurà violència», més o menys venien a dir una cosa així. Que era un 
veïnat sense prejudicis xenòfobs que estava clamant la injustícia restaurativa o espais on 
les institucions judicials tinguin un canal de diàleg amb la població. I aquí res de res, un 
tuit de Barcelona en Comú celebrant un titular de La Vanguardia on es deia que els furts 
continuats ja significaran presó. Amb una de les poblacions penitenciàries més altes 
d’Europa, doncs, seguim. L’únic antídot contra els furts és la igualtat, ja no direm la 
justícia social. L’altre dia la senyora Maria Elena –que em sembla que està per aquí–, que 
cuida els horts, es va queixar literalment a l’Audiència Publica que aquests nois estan 
abandonats, que n’hi ha que no tenen tretze o catorze anys, sinó dotze; i va dir una frase, 
que és de les frases més lúcides que s’han dit en molts anys aquí, va dir: «No són moros, 
eh?, que són persones amb noms i cognoms.» Aquesta frase ens hauria d’interpel·lar a 
tots. 

Perquè el Govern d’aquest Districte, amb veu de la regidora, però que és una veu 
col·lectiva que tothom assumeix, es va limitar a repetir aquell mantra de «l’Administració 
competent és la Generalitat». Estem parlant d’una situació que no és conjuntural o 
esporàdica, sinó que es tracta d’un col·lectiu cada cop més nombrós i permanent i que, a 
més a més, és un fenomen que posa de manifest unes disfuncions terribles en el sistema 
de protecció a menors.  

Hi ha un apartat de joventut, un apartat d’educació a l’informe, i a cap dels dos es fa ni 
una sola referència als menors i als adolescents sense referents familiars, ni a aquest nou 
fenomen cronificat que és el sensellar menor d’edat o joveníssim. Només en un petit 
paràgraf es parla de GLUTEN; GLUTEN és la presència policial permanent al Pou de la 
Figuera, se’n parla indirectament des de la lògica de castigadors i castigats.  
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Però el veïnat que s’ha acostat a aquesta sala ha demanat aquí mateix i en el si de les 
audiències publiques crear espais i institucions comunitàries per tractar els problemes 
sorgits de la comunitat. O sigui, quan el veïnatge ja està de fet implicat, vol dir que el 
Districte s’hi ha d’implicar, i punt. I és competència d’aquest Districte, perquè fa aflorar 
buits gravíssims en les polítiques de joventut i quan hi ha uns buits s’han d’omplir, i algú 
els ha d’omplir.  

D’acord amb aquesta competència a la qual us referiu sempre, que és la Llei 14/2010, del 
27 de maig, dels drets i les oportunitats de la infància i l’adolescència, en el seu article 43, 
pel que fa als menors d’edats sense referent, diu l’article 43: «Suport a la integració social 
dels infants i adolescents immigrants. Les administracions publiques han de fomentar 
mitjançant serveis i programes d’acollida la integració social dels infants o adolescents 
immigrants.» A l’article 15, de prioritat pressupostària: «Els poders públics en l’àmbit de 
llurs competències han de donar prioritat en llurs pressupostos a les activitats d’atenció, 
formació, promoció, reinserció, protecció, integració, lleure i prevenció dels infants i 
adolescents.» En el punt número 2 de l’article 15: «Els poders públics han d’adoptar amb 
caràcter urgent les mesures necessàries per evitar que el contingut essencial dels drets 
dels infants i adolescents resti afectat per la manca de recursos adaptats a llurs 
necessitats.» Doncs, llavors, és competència d’aquest Districte. I llavors, en lloc d’això, 
aquí l’únic que fem és maltractament institucional. I actualment no es dona l’atenció 
immediata a què obliga la llei a aquests infants, per la qual cosa hem entrat en una 
situació d’incompliment de la llei, que comporta no poder atendre aquests infants i 
adolescents, com hem dit, i a més a més que seran cada vegada més, o és molt possible 
que això es mantingui i s’incrementi. I aquí tothom mirant-s’ho o fent el badoc, com se sol 
dir.  

Això ens encadena un segon problema, que l’augment dels adolescents que arriben amb 
una edat molt propera als divuit anys, amb uns recursos que ja estan sobresaturats, i amb 
la conseqüència que aquests joves al complir la majoria d’edat queden en situació de 
carrer i exclusió, doncs, fins i tot s’està incrementant de forma significativa els joves 
extutelats que han fet un procés positiu, o molt positiu, durant la tutela i, a causa 
d’aquesta saturació, també es veuen abocats al carrer per la manca de permís de treball i, 
per tant, a la discriminació flagrant respecte a la resta de veïnes.  

És competència municipal estructurar una xarxa d’atenció als joves sense llars amb 
dificultats, ja siguin idiomàtiques, de permisos de treball… Els professionals d’aquests 
recursos estan paralitzats, ho sabeu perfectament. Quina mena de treball de seguiment i 
prevenció de recursos es fa per part dels tècnics del Districte? No s’està fent re, o jo tinc 
la sensació que no s’està fent re. S’ha establert un conveni de col·laboració burocràtica 
amb la dictadura marroquí i el seu consolat aquí, a Barcelona? O sigui, rectificarem d’una 
vegada la negativa de fer un centre d’acollida? Si el nens són al carrer, per què no es fa 
un centre d’acollida? Ja hi són, pactem amb la realitat una miqueta. I bé, doncs, aquests 
menors requereixen un abordatge psicosocial per l’estrès que els ha suposat la trajectòria 
migratòria, el sistema de salut mental hauria de tenir recursos en aquest sentit. No és una 
feina de la Guàrdia Urbana. La Guàrdia Urbana fa molta feina, però no espereu confiar a 
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la Guàrdia Urbana que els doni «carinyo» a aquests nens, perquè no és la seva funció. I 
no hi ha dubte que el delicte ha de tenir sempre una resposta, perquè la impunitat és 
segurament el que més mal fa a les societats.  

Però de quina manera podríem fer front amb un sistema més eficaç a l’aparició d’aquesta 
nova exclusió? Doncs, l’únic antídot, ho repetirem una vegada i una altra, és la igualtat. I 
quan parlem de justícia en general, també parlem en termes d’eficàcia. Una justícia 
íntegra és aquella que, a més d’exercir-se amb independència i amb la imparcialitat 
necessàries, és eficaç. No només en les seves resolucions, sinó també en el seu 
compliment. I l’eficàcia de vegades va en detriment del garantisme. Una societat 
ordenada, com ens demostra la història, no té per què ser una societat repressiva.  

I aquí, doncs, posar èmfasi en l’apoderament veïnal, com a vector d’ordre a la ciutat, 
partint de la premissa que els problemes mai s’arreglen amb mesures punitives. De la 
mateixa manera que ens va molt bé conèixer els nostres veïns d’escala perquè la nostra 
escala sigui més segura, doncs, li aniria molt bé a la Guàrdia Urbana un veïnat cohesionat 
a qui poder preguntar i a qui poder demanar. Però avui, de fet, hem descobert les 
identitats múltiples. Ara entenem per què som una ciutat refugi i alhora militaritzem els 
manters, perquè som Govern i som partit, oi? Això de perseguir els manters no ho fa el 
partit, ho fa el Govern. I això de ser una ciutat refugi…  

Gràcies. 

La Sra. Elisabeth Jiménez Cara 

Antes de nada, quiero decir que desde el Partido Popular siempre condenamos todos los 
ataques violentos contra cualquier partido. Precisamente, el Partido Popular somos el 
objetivo favorito de ese tipo de ataques fascistas, lo que, como mi compañero de 
Esquerra, no le he oído nunca, señora Pin, condenar algún ataque a alguna sede del 
Partido Popular. Esperemos que todo llegue. 

Bienvenida, Laura, te conozco y sé que harás un trabajo fantástico por el Raval y por toda 
Ciutat Vella. Y por favor pido que le paséis un abrazo muy fuerte a María José y un 
agradecimiento por todo su trabajo. 

Y aportaré una idea nueva, bueno, al debate este que se inicia en cada Pleno que 
tenemos aquí, que es un poco, pues, el debate que no tiene nada que ver con Ciutat 
Vella, pero ya puestos también, pues, no añadimos, ¿no? Entonces añadiré que 
Barcelona no es Eslovenia, que Barcelona es España y que no a la guerra. Pues vamos 
ya con el informe entonces. 

Señora regidora, lleva diecisiete plenos explicándonos en su informe una historia de 
Ciutat Vella que nada tiene que ver con lo que ocurre en Ciutat Vella. Durante diecisiete 
plenos la hemos escuchado hablar de un distrito donde no pasa nada malo, donde su 
regidora, usted, es fantástica, una fantástica gobernante y lo hace todo bien. Y si por 
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aquellas casualidades de la vida pues algún problema se le hace excesivamente obvio, 
usted dice que ya ha hecho lo que ha podido y la culpa es de otro. Y dado que más del 
65% de los barceloneses aseguramos vivir peor que hace cuatro años, y eso que se 
supone que estábamos en plena crisis, vamos a pensar de forma optimista que solo le 
quedan tres plenos incluido este para que nos siga contando milongas en sus informes.  

Nos habla usted de la Rambla, de esa Rambla patrimonio de todos, y nos cuenta cosas 
que todos podemos aceptar sobre el papel. ¿Pero cuál es la realidad? A nosotros, por 
ejemplo, no nos hace mucha gracia que desaparezca el pavimento característico de la 
Rambla, ni nos quedan nada claro temas tan imprescindibles como el de seguridad o el 
de prevención. ¿Dónde quedaran los derechos de los colectivos tradicionales de la 
Rambla, como floristas, quioscos, pintores o paradistas? O, ¿cómo se verán afectados 
por las obras espacios tan vivos como, por ejemplo, la plaza Real o la Boqueria? Nos 
habla usted de la Via Laietana, y yo tengo la obligación de recordarle a usted que este 
Consejo que representa los vecinos de Ciutat Vella acordó en un Pleno, a petición del 
Partido Popular, el compromiso de garantizar el doble sentido de circulación de vehículos 
privados con el objetivo de no aislar a la Barceloneta del resto de Barcelona. Estoy segura 
de que a usted no se le olvida este compromiso, pero mi obligación es recordárselo 
porque de tomar otra decisión estaría yendo en contra de la mayoría democrática de 
Ciutat Vella. 

Nos habla usted de vivienda, y nos habla usted con orgullo. Cuando sinceramente yo creo 
–y las cifras lo corroboran– que la política de vivienda es el gran fracaso del Gobierno 
Colau. Durante esos casi cuatro años, lo único que ha logrado es que haya un déficit 
terrible de vivienda, aumentar el precio de la existente, tanto de compra como de alquiler, 
y encarecer aún más las viviendas futuras al expropiar un tercio de las nuevas 
promociones de Barcelona. Han sido ustedes nefastos para la vivienda y sobre todo para 
la vivienda de alquiler. Por supuesto –por supuesto–, la culpa es de los demás, nunca 
suya, regidora de Ciutat Vella, nunca de Colau, alcaldesa de Barcelona, nunca. Señores 
del PSC, señores del PDeCAT y señores de Ciudadanos, esta es la política de vivienda 
que ustedes han apoyado a Colau, imagino que muy orgullosos no deben estar.  

Creo que no lo ha nombrado, pero yo le recuerdo, regidora, que, ya que hablamos de 
vivienda, Lancaster, 9-11, también es vivienda, vivienda municipal, y ahí no hay quien 
viva. El Pleno pasado se aprobó una propuesta del Partido Popular para que el 
Ayuntamiento deje de dar mala vida a los vecinos que sobreviven allí. ¿Qué han hecho 
ustedes desde entonces? Espero respuesta, regidora.  

También nos ha hablado usted de ruido, y en vez de atacar el incivismo, que es el origen 
de las molestias por ruido, anuncia usted una subvención para insonorizar cincuenta, 
sesenta pisos máximo con doble acristalamiento. Cincuenta, sesenta de los más de 
cuarenta mil que hay en Ciutat Vella. Ya le dije en un Pleno que, si no subvencionaba 
también el aire acondicionado, no iba a servir de nada: la mayor parte de ruido, regidora, 
se concentra en verano y la gente en verano duerme con la ventana abierta. O sea que, 
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porque hace muchísimo calor, si usted le pone cristales, pero no le pone aire, pues tienen 
que abrir la ventana igualmente. 

Desde el Partido Popular estamos pidiendo desde el mandato pasado que, ya que se 
cobra la tasa turística, esta se dedique íntegramente a subvencionar el doble 
acristalamiento y el aire acondicionado de aquellas zonas que sufren el ruido nocturno. 
Cambiando los cristales a cincuenta, sesenta pisos, usted lo único que hace es campaña 
electoral.  

No me queda muy claro que haya hablado usted de los problemas de seguridad del 
distrito, pero yo sí que voy a hacerlo. Ciutat Vella es un distrito sin ley, o, mejor dicho, la 
ley que impera en Ciutat Vella es la ley del cinismo. Multan y expropian mesas de 
terrazas, pero hacen la vista gorda a los centenares y centenares y centenares y 
centenares de manteros que cada día ocupan el distrito. Se erigen en los salvadores de 
los desahucios, pero permiten, desde hace años, que decenas y decenas y decenas y 
decenas de menores no acompañados duerman en la calle o apiñados en comisarías. 
Son los enemigos declarados de la policía, y cuando el Raval se les ha desbordado, no 
han tenido ningún empacho en pedirle a la policía que le solucione el marrón que ustedes 
han creado. La alergia a la policía de Colau y Gala Pin la estamos pagando todos.  

Los narcopisos, señora Pin, son obra suya. ¿Qué se creía que era Ciutat Vella? Cuando 
usted llegó, ya había del orden de treinta mafias actuando en el Raval, con usted han 
crecido sin oposición. ¿Qué esperaba que iba a pasar cuando quitó la policía de las 
calles, un milagro? ¿El mundo al revés? No han actuado hasta que ha reinado el caos y 
los vecinos se la han liado en la calle, hasta que las portadas de los periódicos y las 
televisiones de todo el país lo han denunciado, usted no ha hecho nada. Solo ha dado 
escusas defendiendo lo indefendible. El cierre de narcopisos y narcolocales, las 
detenciones, todo, es un logro de los vecinos y de la policía. Usted ha ido a rebufo 
intentando colgarse medallas, intentando sacar rédito electoral de su fracaso. Usted no 
quería ni de lejos tener tanta policía en las calles del Raval. ¿Cuántas veces me han 
acusado a mí, en esta sala, de tener una visión alarmista y de querer un estado policial? 
Realidad y solución que ha negado y que al final ha tenido que aceptar y aplicar.  

Nos habla usted de movilidad, pero no nos cuenta que el plan de movilidad del Gótico 
Norte está siendo un auténtico fiasco, que no han respetado lo que pactaron con los 
vecinos y comerciantes y que, para colmo, retrasan ustedes un mes la puesta en marcha 
de la carga y descarga por Puerta del Ángel. Y lo mejor es que en su línea de tirar 
balones fuera, regidora, tiene el cuajo de echarle la culpa a la Policía Nacional, que 
manda narices. Nos habla de movilidad, pero no nos dice usted cuando llevará a cabo la 
propuesta del Partido Popular, aprobada aquí, de ampliar el recorrido del bus de barri por 
la Barceloneta. 

Nos habla de economía, regidora, pero no escucha usted a los comerciantes cuando le 
dicen que la degradación de los barrios, la persecución a la hostelería y el top manta los 
está matando, que no encuentran en usted ni la actitud ni la sensibilidad necesarias para 
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solucionar esos problemas. Y les dice usted a los comerciantes que Amazon es la 
amenaza. No, regidora, la amenaza es usted. Los comerciantes son profesionales que 
saben diferenciar su oferta para competir con Amazon. Lo que no pueden es deshacerse 
del lastre Colau-Pin hasta el mes de mayo. 

Regidora, ¿ha ido a hablar ya personalmente con los comerciantes del Raval y los 
vecinos afectados por las repetidas inundaciones y a los que les niega la ayuda para la 
declaración de la zona catastrófica? ¿Cuánto tiempo ha tenido usted el Distrito sin un 
técnico de comercio? ¿Y las terrazas? Mientas el top manta ocupa el espacio público a 
sus anchas, usted sigue en su cruzada contra las terrazas sin respetar los acuerdos a que 
llega con ellos. La espada contra el que paga impuestos y crea puestos de trabajo y la 
vista gorda a las mafias que destruyen el comercio y los derechos sociales de los 
trabajadores. Los políticos debemos ponernos a la disposición del que crea riqueza y 
empleo de forma legal, jamás hemos de convertirnos en su problema y mucho menos en 
su amenaza.  

Muchas gracias. 

La Sra. Julia Barea Sánchez  

Bienvenidos una vez más al Pleno de Ciutat Vella, uno de los últimos de la legislatura. 
Nosotros nos solidarizamos con usted, señora Pin, con su partido y con Podemos por las 
pintadas que han tenido hoy en su sede. Al igual, nos gustaría que usted hiciera lo mismo 
cuando atacan la sede de Esquerra Republicana, del Partit Demòcrata, del PP o del 
nuestro, cosa que eso…, soñar es gratis y aun espero que usted lo critique. 

Una vez más, en este informe, me lo leo, hacia delante, hacia atrás, arriba, abajo, y no 
encuentro una cosa que creo que es muy importante en política, que es la autocrítica. 
Ustedes hablan de lo mal que lo han hecho los otros gobiernos, pero no se centran en lo 
que ustedes han hecho mal. Está muy bien explicar y presentar lo que se ha hecho desde 
el último Pleno. Pero no se explica lo que no se ha hecho desde el último Pleno. Y lo que 
no han hecho es lo de siempre, y seré poco original, pero, al final de este Gobierno, harán 
bueno al anterior y al anterior, gobiernos que ustedes critican y que les están haciendo un 
flaco favor de decirles lo mal que hacen cuando están haciendo lo mismo que hacían 
ellos. El problema que ahora tenemos son los mismos de siempre, multiplicado por tres y 
algunos incluso han ido a peor.  

Esta vez en el informe, en vez de presentar pequeñas medidas, presentan los grandes 
proyectos que se realizarán a largo plazo en el distrito. La gran mayoría, y si se prorrogan 
los presupuestos, no se realizarán hasta la próxima legislatura, en la que espero que no 
estén ustedes. Pero como no soy adivina, pese que en alguna ocasión usted me ha dicho 
que lo soy, espero y deseo que ustedes no estén allí para que no puedan seguir 
destrozando el barrio, el distrito, como lo están haciendo. 
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Siguen sin hablar de esos problemas que tanto afectan a los vecinos y comerciantes. 
¿Ustedes creen que el distrito está mejor que hace un año, que hace dos, que hace tres o 
que hace quince? ¿Han mejorado los barrios? ¿Han disminuido las desigualdades? ¿Se 
han mejorado los problemas crónicos? ¿Se han solucionado?  

Delante de las demandas de los vecinos, ustedes proponen ideas. ¿Del ruido? Del 
problema del ruido, ustedes dicen de hacer una prueba piloto en subvenciones de hasta 
quinientos mil euros. Eso no le va a dar ni para pagar varios de los edificios que están en 
malas condiciones para rehabilitar las ventanas. ¿Ustedes creen que este dinero es 
suficiente solo para la zona de Arc del Teatre y Escudellers? ¿Las otras zonas no se 
merecen el mismo respeto por ellos?  

Ustedes también hablan del Plan de usos, que es un plan que siempre actúa a futuro, 
nunca a presente, con lo cual son los mismos problemas intentando solucionarlos en el 
futuro. 

Inseguridad, narcopisos extendidos por todo el país, es una plaga, pero donde se 
multiplican por doquier es en Barcelona y más concretamente en Ciutat Vella. Los datos 
que nos presentan en este informe, tanto de seguridad como en la medida de gobierno, 
son escalofriantes, porque lo son. Pero en ningún caso muestran las medidas que van a 
realizar a partir de ahora. Explican el aumento de plantilla en cincuenta y seis agentes, 
cosa que felicito a Guardia Urbana y a Mossos por llegar donde llegan con los recursos 
que tienen y realizar tareas que no deberían, ya que no son de su competencia 
exclusivamente, y también felicitarle por los macrooperativos que hemos observado 
durante estos últimos días. Eso sí, el menosprecio constante, la falta de apoyo. Y, 
haciendo memoria, usted, señora Pin, en una entrevista dijo que «en tres años hemos 
aprendido que la policía es imprescindible en Barcelona». Pues, menos mal que en tres 
años ha aprendido que la policía es imprescindible en Barcelona. Pero, aparte que les 
haya costado tres años, aun no tienen su plena confianza. Después, en seguridad, culpan 
a otras administraciones, a otros gobiernos de la situación. La verdad es que en estos 
temas ustedes superan la ficción. 

Hemos hablado antes de comercio en un Pleno extraordinario, un Pleno extraordinario al 
que, por desgracia, no han podido venir todos comerciantes que querían venir a hablar 
por la falta de apoyo que usted les brinda constantemente y diariamente a esos pequeños 
comerciantes que les cuesta día a día levantar la persiana.  

Hablan de derechos sociales, mejor dicho, de servicios sociales, básicos e 
importantísimos para una ciudad y para garantizar el bienestar de la ciudad. Todos, mejor 
dicho, casi todos los servicios se les han revolucionado: el CUESB (Centre d’Urgències i 
Emergències Socials de Barcelona), teleasistencia, servicios sociales básicos y todos 
aquellos servicios imprescindibles para una ciudad como Barcelona, pero también para un 
distrito que sufre día a día su mala gestión.  
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En este informe, no aparece absolutamente nada. Hablan de juventud, pero, ¿y la 
infancia? ¿Dónde queda, donde dejan ustedes la infancia? Relegados al último escalón. 
Tampoco hablan de los menores no acompañados, hecho que me sorprende 
constantemente cuando se les llena la boca que no es su competencia, y luego las leyes 
demuestran que sí es de su competencia. De gente mayor tampoco hablan, ¿para qué? 
Luego les sorprende que la gente no venga o que en las reuniones sean más políticos y 
técnicos que comerciantes.  

Para acabar, porque después de tantos meses y plenos y la autocrítica sigue sin 
aparecer, y como tiene ustedes mayorías, casi mayoría entera, hacen lo que quieren y lo 
que se vota aquí, caso omiso. 

Me gustaría hablar y centrarme en la medida de gobierno que ustedes presentaron ayer 
en Comisión –mejor dicho, el informe– de Presidencia, una medida que aquí no se ha 
presentado, el distrito que más le afecta. Esta medida afecta sobre todo al Raval y a 
Ciutat Vella, pero ustedes lo relegan a un anexo en el informe de la regidora. Creo que es 
muy grave que un informe de estas características no tenga un debate público en el 
Pleno, en el Pleno de Ciutat Vella, que afecta diariamente a los vecinos y comerciantes. 
Supongo que era para cumplir expediente y decir que son transparentes, pese a que las 
últimas informaciones e informes demuestran que el 64% de las empresas municipales 
que ustedes gestionan no son transparentes. Pero las cosas funcionan así, hoy dicen 
«transparencia» y mañana «ya veremos». Si una medida no se presenta en el distrito 
donde transcurre, se queda invisibilizada para la ciudadanía, porque esos datos no son 
positivos, pero, todo y eso, hay que dar la cara y demostrarles a los vecinos que se están 
haciendo cosas. Pero a ustedes eso les da igual, porque tengo la sensación de que a 
ustedes los vecinos les importan muy poco.  

Y ya para acabar decirles que, gracias a Dios –bueno, gracias a Dios, no, porque no creo 
en Dios–, se acaba esta legislatura, porque si seguimos cuatro años más así, no sé dónde 
acabará este distrito. 

La vicepresidenta dona la paraula de nou a la regidora. 

La regidora 

Bé, com que ja han sortit moltes coses, intento fer una resposta més genèrica, també 
responent a la demanda que feia el Conseller del PDeCAT sobre el balanç. Evidentment, 
discrepem del balanç que vostè fa d’aquest mandat. Crec que nosaltres no hem volgut 
amagar en cap moment que molta de la gent no veníem de la política institucional. De fet, 
no veníem de la política institucional, però sí que coneixíem el districte pel nostre 
activisme veïnal i per haver-hi treballat. I, per això, senyor Rodés, quan pensem què és el 
que hem fet aquests quatre anys, doncs, la veritat, que hi ha una part en què ho veiem 
amb satisfacció, sense que això vulgui dir que no veiem quins problemes queden, 
evidentment, per resoldre i quins problemes hi ha hagut. I ho veiem amb satisfacció en 
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aquella part que respon a allò que dèiem en campanya, que és que només quan hi ha una 
ciutadania mobilitzada es pot canviar el rumb de les coses.  

Ciutat Vella durant molts anys, i principalment amb la responsabilitat per part del PSC, ha 
sigut un districte tractat molt més des de la seva centralitat, volent convertir-lo més en un 
districte aparador que no pas tenir present que els veïns i veïnes hi vivien, aquí. Nosaltres. 
quan fem un repàs de totes les reivindicacions veïnals d’equipaments i d’emplaçaments i 
d’espais públics que s’havien de millorar, que tenien els moviments veïnals de diversos 
tipus en els últims vint anys al districte de Ciutat Vella, crec que hem gairebé assolit 
respondre a totes aquestes reivindicacions. Després ja ho explicarà el conseller Caymel, 
però des de la reivindicació del Borsí, el fet en aquest cas d’estar prioritzant –aquest cop 
sí– un centre d’atenció primària al Raval Nord, que fa dotze anys que s’hauria d’haver 
prioritzat, haver aconseguit el Segle XX, fer el nou Casal de Gent Gran del Casc Antic. Bé, 
no m’allargaré perquè és molt llarga la llista.  

Llavors, això que té a veure amb planificació urbana, perquè al final el que entenc que tots 
hem d’estat d’acord és que les bones polítiques públiques són aquelles que pensen la 
ciutat i el districte a llarg termini… Creiem que podem estar satisfets, tot i que queda molta 
feina per fer. Ara bé, sí que hi ha un mantra que vostès repeteixen contínuament i que a 
mi em costa molt d’entendre, que és aquest que neguem, hem negat sempre quan hi ha 
hagut problemes de seguretat. Com que ara estem en el món digital, en l’era digital, i 
podem recopilar vídeos i tot això, jo sí que els convido que recopilin vídeos, declaracions 
meves negant quan hi ha hagut problemes i negant que hi hagués problemes amb 
narcopisos o la resta. El que sí que hem fet –i això ho fem des de la convicció política– és 
no donar per descomptat que la gent és idiota i explicar la complexitat. Llavors, en aquest 
sentit, avui sí que volíem agrair al conseller de la CUP la complexitat que ha introduït i la 
visió i la mirada critica en relació amb els menors no acompanyats. I un altre «meme», 
que tampoc puc acabar d’entendre, és que no atenem els veïns que no estan d’acord amb 
nosaltres, quan crec que hem sigut dels governs més dialogants. I això ho dic des de la 
pròpia experiència, perquè he estat en l’oposició veïnal, amb un govern de Convergència i 
amb un govern del PSC, i, sincerament, a aquells que feien crítica moltes vegades ni tan 
sols els rebien i els tractaven amb un menyspreu, i aquí recordo especialment el regidor 
Carles Martí, que era de mala educació cap a dalt. 

Llavors, vostès també diuen, no?, quin balanç fem, i contínuament repeteixen que no 
cuidem el comerç. Aquest 2018 haurem invertit gairebé 2 milions d’euros en el que és 
promoció comercial, des dels baixos de protecció oficial… A aquests gairebé 2 milions 
d’euros hi hem de sumar tots els programes que s’han posat en marxa, i hi hem de sumar, 
a més a més, 130.000 euros per a les llums de Nadal, més tots els diners que s’han 
invertit per a les llums de Nadal promoguts per Tot Raval amb el Projecte km0. Llavors, jo 
ja entenc que vostès volen generar «memes», però, malauradament, no es contraresten 
amb la realitat. 

És cert –és cert– que no estem cedint al clientelisme i a les pressions del senyor Roger 
Pallarols, amb el qual alguns partits d’aquí tenen molt bon contacte des de fa molt de 



 
 
 
 

 

25 
 

 

temps –entre d’altres coses, va ser regidor socialista–, que el que vol és afermar una 
il·legalitat que s’ha donat en l’espai públic durant molt de temps al districte. I això no vol 
dir… No em surtin ara amb el tema dels manters, s’ha intervingut en el tema dels manters. 
Però el que no podem fer és penalitzar la gent que ho està fent bé amb les terrasses. Hi 
ha moltíssims comerciants, moltíssims restauradors que el que fan és respectar el que 
fem nosaltres, que és aplicar la normativa de les terrasses. I el senyor Pallarols el que ens 
demana contínuament és que consolidem una il·legalitat i la convertim en regla. Doncs, 
això, sincerament, no ho farem. Entenem que ell el que vol és presentar-se com un 
aconseguidor davant de determinats partits o de determinats grups, i ho sento molt, però 
nosaltres no estem aquí per cedir a cap pressió.  

I l’altre «meme» que repeteixen constantment és de l’habitatge. Hi insisteixo, jo crec que 
nosaltres en cap moment hem negat que tenim un problema amb l’habitatge. De fet, no 
només és que no ho hem negat, és que fa molts anys que ho venim denunciant i que 
venim posant alternatives i solucions a sobre de la taula. I han sigut governs com el del 
Partit Popular o el del Partit Socialista els que han fet unes polítiques públiques 
absolutament nefastes que ens han portat a la situació en què estem ara mateix aquí. 
Llavors, pensar que la crisi de l’habitatge es resol només fent habitatge públic –en el qual, 
per cert, hem multiplicat per quatre la inversió que s’ha fet– és enganyar directament la 
gent. Se’n fa també obligant els privats a fer-se càrrec d’aquesta crisi habitacional, no 
només amb mesures com la del 30%, sinó fent que mesures com la de la socimi aquesta 
o la Golden Visa es facin [(#minut 01:55:51)], que puguem les ciutats posar un topall 
màxim tenint les competències per limitar els preus del lloguer, i moltes altres, que són en 
altres ciutats d’Europa, i que hi han governs que no han volgut dur a terme, no només a 
nivell municipal, sinó també a nivell estatal.  

Llavors, només per acabar, i segur que hi ha moltíssimes coses que podem millorar, però 
per tornar a la idea aquesta que hi ha veïns amb els quals no parlem. Evidentment, jo crec 
que cap govern tindrà la capacitat de parlar amb els 103.000 veïns que viuen a Ciutat 
Vella en quatre anys. Ojalá la tinguéssim, perquè segur que tindríem moltíssimes coses a 
aprendre. Però sí que hem fet un esforç extra en aquest mandat –i això ho dic també com 
a coneixedora dels diferents moviments ciutadans i veïnats que hi ha al districte– de 
visibilitzar i donar veu a col·lectius als quals fins ara no se’ls havia donat veu, i penso 
sobretot en les persones d’origen migrant.  

Llavors, dit això, i després de sentir les diferents intervencions, evidentment, donem una 
altra volta la benvinguda a la campanya electoral. Ara sí que responc un parell de 
qüestions concretes. Senyora Jiménez, justament jo entenc que tots fem política per 
transformar la realitat, cadascú en una línia diferent, la seva oposadament a on vull anar 
jo, ja li ho puc ben assegurar. Ara bé, el que no podem fer és enganyar la gent, culpar-nos 
a nosaltres de l’aparició dels narcopisos em sembla que és…, o sigui per ser part d’una 
solució, s’ha de poder definir bé el problema, i en això el que no hem de fer és enganyar 
la gent. Ojalá el problema dels narcopisos estigués en mans municipals; ojalá tinguéssim 
totes les competències. Però és que no és així, senyora Jiménez. I dir que el problema de 
venda de droga i del tràfic de droga, que és un problema que no només es dona a la ciutat 
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de Barcelona, és un problema del Govern municipal, em sembla que com a mínim és 
fal·laç, quan no directament mentida.  

Igual que la senyora Barea que deia que no hem presentat el Pla de xoc en aquest 
plenari, hi ha una comissió de seguiment. Crec que no hi ha hagut més transparència en 
el rendiment de comptes amb la problemàtica de venda de drogues, on a més tenim tots 
els informes penjats a la web del Districte, i vostès mateixos també hi participen. Per tant, 
no sé ben bé a què es refereix. En tot cas, ara segurament tindran coses més concretes 
que dir-me i després els les responc. 

La vicepresidenta obre el segon torn de paraula dels grups municipals. 

El Sr. Marc Rodés i Salanqueda 

Jo encara recordo, regidora, en aquest plenari quan als grups de l’oposició ens deien 
alarmistes i irresponsables per portar iniciatives i denunciar a les nostres intervencions els 
narcopisos, els narcolocals o l’increment de xeringues al carrer. Si això no és menystenir, 
o si això no és, bé…, irresponsables i alarmistes. Per tant, jo crec que això és menystenir 
el problema des d’un bon inici. 

Després, una pregunta, regidora, jo crec que és manifest que la seva relació amb el Gremi 
de Restauració no és del tot bona, diguem-ho així. La meva pregunta és, si a la resta de la 
ciutat amb el pacte de terrasses el mes de juny es va aconseguir la «pau», entre cometes, 
per què a Ciutat Vella aquest tema no s’ha tancat des del mes de juny? Perquè, sí, per 
exemple, hi ha districtes… Pot ser em podria dir «no, és que Ciutat Vella és el districte on 
hi ha més terrasses». No, perquè diria que, per exemple, el districte de l’Eixample en té 
unes quantes més que el nostre districte. Òbviament estem d’acord que aquelles 
terrasses que no compleixen amb la normativa, doncs, se les ha d’advertir. Però no totes 
les terrasses són iguals i moltes requereixen un diàleg i un acompanyament perquè d’això 
depenen molts llocs de treball. 

I, per últim, no sé si li donarà temps de contestar-me, però era el tema de la ronda de Sant 
Antoni que he explicat abans. 

La Sra. M. José Arteaga Muñoz  

Bé, jo volia contestar a la regidora perquè, si mal no ho recordo, en època socialista –jo 
porto uns quants anys de consellera en aquest districte–, vam aconseguir omplir Ciutat 
Vella de serveis per als veïns i les veïnes, vam aconseguir fer places de qualitat, no amb 
les problemàtiques que hi ha ara. I, si mal no ho recordo, un dels responsables va ser el 
regidor Carles Martí de la mà de Pascual Maragall. I em sembla que encara tinc molt bona 
memòria. No puc entendre, perquè jo hi era, en aquests plens, que vostè digui que el 
senyor regidor Carles Martí era un mal educat, perquè jo estava asseguda a l’esquerra 
d’on estic ara i vostè deixava anar les preguntes i sortia corrents per l’escala i marxava. I 
això ho recorda aquesta consellera que està aquí asseguda. 
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Època del regidor Hereu, em recordo que es van fer 4.000 «vivendes» en aquest districte, 
cosa que vostès van per 640 i no sé si arribaran a fer-ne alguna més.  

Gràcies. 

El Sr. Marc Borràs i Batalla 

Ha obviat que nosaltres sí que hem condemnat l’atac. Sobre la mirada crítica i complexitat 
que vostè es dona, les declaracions «si la DGAIA fos una mare, ja li haurien tret la 
custòdia», aquesta és la mirada crítica i complexa que reclama? Perquè és vergonyós. 

La Sra. Elisabeth Jiménez Cara 

Sí, mire, regidora, para demostrar su negación de los problemas de Ciutat Vella no hace 
falta vídeos, están las actas de esos plenos. Que es el Gobierno más dialogante… Oiga, 
mire, tres inundaciones en dos meses en el Raval y no ha ido usted a darles apoyo a los 
comerciantes, ¿eso es dialogar?  

En cuanto a defender al comercio, regidora, para defender al comercio lo que hay que 
hacer es no permitir su competencia desleal, que es el top manta. El problema es que 
para usted el top manta no es un problema. Con las terrazas lo que hacen ustedes son 
pactos y luego los rompen. Ya lo he dicho antes, la espada contra el que crea empleos y 
riqueza y la vista gorda con el top manta, y es la misma ocupación del espacio público. 

En cuanto a la vivienda, mire, oiga, ha tenido usted cuatro años del Ayuntamiento de 
Barcelona, cuatro añazos el Ayuntamiento de Barcelona, los ha desaprovechado, ha 
fracasado. Y no se meta usted con el Partido Popular. El Partido Popular y el Partido 
Socialista gobiernan otros municipios en toda España, no tenemos esos problemas de 
vivienda, ni de seguridad. En Málaga, por ejemplo, ha disminuido la inseguridad en un 
5%. 

Y para acabar le diré que lo de los narcopisos pues claro que es creación de usted. Oiga, 
lo han creado por inacción –por inacción–, como otros problemas, como el top manta o los 
menores no acompañados. 

Muchas gracias. 

La Sra. Julia Barea Sánchez 

Ustedes dicen que tienen una satisfacción en su balance de mandato. Todo el mundo, 
creo que toda la oposición y parte de la ciudadanía no cree eso, pero, bueno, cada uno es 
consciente y dueño de sus palabras. 

Ustedes dicen que no han negado el problema de seguridad, ni de drogas ni de nada. 
Recuerdo la primera reunión de comissió de treball de drogas en el distrito con su 
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comisionada diciéndome que no habían aumentado estos datos, y a las pruebas me 
remito que, después de los últimos datos, han aumentado. 

Ustedes hablan de que han invertido 2 millones de euros en promoción comercial más 
130.000 euros en llums de Nadal, insuficiente. 

Ustedes dicen que generamos memes y fake news. Ostras, de verdad, señora Pin, su 
realidad…, la realidad supera la ficción. Pero no es una cosa que le digamos nosotros, ni 
le diga el señor de la CUP, ni el señor de Esquerra Republicana, ni el Partido Socialista, ni  
nadie, es que se lo dicen los vecinos y los comerciantes, y parece que usted no lo oiga.  

Mire, le voy a repetir una frase que ha dicho el señor Suqué en el Pleno extraordinario que 
me ha parecido bastante sorprendente que se dijera, ¿no?: «Es más fácil contactar con la 
oposición que con el Gobierno.» Esta frase a usted le debería resonar demasiado en su 
cabeza, porque es una realidad, y no es que lo diga el señor conseller de la CUP. 

Transparencia, ustedes hablan de transparencia, sí, sí. Transparencia no es solo explicar 
los datos, si no escuchar y atender sus necesidades. 

La vicepresidenta dona la paraula de nou a la regidora.  

La regidora 

Torno a donar la benvinguda a la campanya electoral. Jo crec que, senyor Borràs, en tot 
moment i més, no nomes aquesta regidora, sinó el Govern de Barcelona en Comú, en tot 
moment ens hem solidaritzat quan hi ha hagut situacions no només de repressió, 
igualment –bé, sí que ens ho ha dit en la primer intervenció i ara també– li agreixo la seva 
solidaritat. 

Només per respondre, perquè com que ha sortit en diverses ocasions, jo crec que hi ha 
una fal·làcia que hem de poder desmuntar. Al juny, a banda d’un pacte, el que hi ha és 
una normativa de terrasses que s’aprova en aquest Ajuntament de Barcelona i que hem 
de poder aplicar a tota la ciutat. Crec que més enllà de quin és el districte que té més 
nombre de terrasses, és evident que Ciutat Vella és el que té una major densitat a l’espai 
públic i un espai públic molt més complex. Nosaltres sempre hem volgut abordar la 
distribució de les terrasses no només mirant les terrasses, sinó mirant tot aquell espai 
públic, veure com es podien compaginar la vida veïnal comunitària i la distribució de 
l’activitat comercial en un espai públic de tothom. De fet, l’altre dia recomptàvem, no?, 
hem donat quinze llicències de terrasses més a diferents establiments en el que va d’any i 
s’ha augmentat el nombre de taules, però amb una distribució que hem cregut que era la 
racional, i, com hem fet sempre, sobre aquelles que estaven concedides prèviament de 
manera legal. Llavors, el pacte consisteix en una normativa, que és la que nosaltres 
apliquem, i l’apliquem tenint en compte les diferents veus i les diferents necessitats que hi 
ha respecte a l’espai públic. I el que hem fet, és veritat, senyor Rodés, així com al mandat 
anterior no es feien inspeccions d’ofici, no només en les terrasses, sinó també en altres 
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qüestions, nosaltres sí que hem fet un pla d’inspeccions, no només de terrasses, sinó de 
moltes altres qüestions, per evitar que hi hagi males practiques que es van consolidant, 
com és el cas que ens confronta ara mateix. 

4.  Informe en relació a la iniciativa de proposta de canvi del límit de districte de 
Ciutat Vella i Sants-Montjuïc per al sector de la plaça de les Drassanes. 

El Sr. Santiago Ibarra Oriol 

Saludar la nova consellera d’Esquerra. I només, és molt senzill el que presentem aquí, 
eh? A partir de la valoració de la cartografia topogràfica municipal, que citaré en endavant 
com CTM, elaborada conjuntament amb l’Àrea Metropolitana de Barcelona i l’Institut 
Cartogràfic i Geològic de Barcelona, s’han adequat els límits dels districtes municipals.  

El Departament del Pla de la Ciutat de l’Institut Municipal d’Informàtica ha transcrit 
aquests límits al comparar la cartografia actual, el CTM, amb el plànol de base anterior. El 
que s’ha detectat és que, després de les successives obres d’urbanització que s’han fet a 
la ciutat, els límits dels districtes s’havien d’adequar a aquest nou espai públic.  

En el cas de Ciutat Vella, el canvi afecta el límit amb Sants-Montjuïc, exactament entre el 
Raval i el Poble Sec, concretament a la plaça de Drassanes. És un [#02:08:35] a la forma 
circular de la plaça que després continua per davant de l’edifici de Duanes per prolongar-
se pel marge del Moll de Barcelona.  

Aquest canvi no suposa cap afectació a les adreces, això és important, però sí un 
augment de 5.410 metres quadrats de sistema viari i zona verda. 

La regidora obre el torn de paraula dels diferents grups municipals. 

El Sr. Marc Rodés i Salanqueda 

No volem entrar a valorar si els seus límits que ens proposen són els adients o no. Volem 
entrar a valorar com aquest Govern vol dur a terme aquests canvis sense tenir en compte 
els posicionaments dels altres grup polítics i especialment dels ciutadans del barris 
afectats.  

Sí que és veritat que, en el cas de Ciutat Vella, com aquell qui diu, és només mitja plaça 
de les Drassanes i almenys han tingut la deferència d’informar-nos a la Consultiva de Via 
Pública. Però a la resta de districtes de la ciutat no ha estat així, i n’hi ha molts que 
directament els ha entrat directament a plenari. 

Ara ens pregunten sobre els límits, quan ja s’han d’aprovar, però no ha existit cap debat 
previ ni cap consulta ni res de res. A més, és un expedient que es presenta a mitges, 
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perquè a altres districtes de la ciutat no s’han abordat canvis de límits de districte que sí 
que s’hauran de plantejar properament, com, per exemple, la plaça de les Glòries.  

En definitiva, ha estat un diàleg pobre, una nul·la participació i poques ganes de treball. 
Com que no es pot votar, els diria que, bé, votarem en contra segurament per solidaritat 
amb els altres districtes de la ciutat, perquè entenem que plantejar aquests canvis de 
límits de districte, doncs, requereix una mirada de ciutat, i, per tant, ho faríem en contra 
per solidaritat amb els altres districtes. 

El Sr. Oriol Casabella Troncoso 

Ens abstindrem en aquesta proposta per la falta d’informació que ha tingut el procés i la 
falta de diàleg que ha tingut entre els veïns per informar aquesta proposta. Ens abstenim. 

El Sr. Marc Borràs i Batalla  

Nosaltres hem parlat amb els nostres companys de Sants-Montjuïc i, rotonda amunt, 
rotonda avall, seguirem tenint la mateixa amistat.  

Per tant, aprofito el temps que tinc per dir-li, senyora regidora, que vostè havia dit que 
nosaltres no havíem condemnat l’atac i sí que l’havíem condemnat. Era tan sols això, 
constatar que és una evidència, és palmari i es pot consultar a les xarxes, i això sí que 
seria una fake news, si vostè diu que no hem condemnat l’atac, quan sí que l’hem 
condemnat. 

Després, vostè sí que ha menystingut reiteradament veïnes i veïns, els ha anomenat 
«colons gentrificadors». Per tant, evidentment que els ha menystingut. Bé, si no considera 
que això és menystenir-los, aleshores ja tindríem un problema amb termes. 

Veïns del Raval van estar més d’un any denunciant i alertant que tenien greus problemes 
amb l’heroïna al barri, i vostès el que feien era agafar les xifres totals de la ciutat i dir que 
no hi havia un augment significatiu en la ciutat, o, per exemple, parlar sobre que 
l’alcoholisme és el major problema de drogues a la ciutat, o fins i tot parlar sobre l’addicció 
al mòbil. Això ho recorda…, vamos, tots els afectats. Van haver de sortir al carrer amb 
pancartes perquè els comencessin a fer cas. 

Sobre la mirada crítica i complexa i allò que dèiem sobre la DGAIA que si fos una mare ja 
li haurien tret la custòdia, que és el mantra que vostè repetia bàsicament per desviar 
l’atenció i començar a parlar dels menors sense referents, en comptes de narcopisos, hem 
de tenir en compte que vostè deia això mentre negava i bloquejava tota la possibilitat que 
Barcelona tingués un centre d’arribada i derivació d’aquests menors. Tenint en compte 
que el cent per cent dels menors que arriben a Catalunya entren a Barcelona, però que a 
la ciutat tan sols es queda el 20% d’aquests menors, el 80 se’n va a la resta de 
poblacions. Per tant, a Barcelona, que es queda menys d’aquests menors, vostè 
bloquejava un centre on els puguin acollir, els puguin rebre, puguin tractar-los les 
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malalties que tenen i puguin després derivar-los, i, en canvi, anava dient, a tort i dret, a 
totes les televisions o a qualsevol lloc que la culpa era de la DGAIA, que si fos una mare li 
haguessin tret la custòdia, tenint en compte que això és una emergència de país. I això ho 
entén tothom, excepte qui està en campanya electoral, que és vostè.  

El Sr. Joan Suqué Puig-Serra 

S’ha referit diversa gent a la campanya electoral; demanar, si us plau, que queden cinc 
mesos. Si us plau, bé, no sé qui ho vol fer, no ho reconeix ningú, tothom acusa l’altre 
d’estar fent campanya, però que queden cinc mesos, que cinc mesos és molt temps i que 
es poden fer moltes coses, que ens oblidem de campanyes. I ho dic jo precisament que 
nosaltres marxem i desapareixem; vosaltres estareu aquí, Govern o oposició, en una altra 
situació. Nosaltres som els que marxem. Per això, feu-me el favor d’aquests cinc mesos 
d’estar…  

Després convinc amb la regidora que avui en dia hi ha Google, hi ha moltes maneres de 
consultar el passat i que seria difícil trobar les set diferències entre el barri digne i el 
tsunami veïnal i aquestes campanyes, doncs, mediàtiques i… Però hi ha una diferència 
que és molt positiva, durant el «Volem un barri digne» hi havia un govern de la ciutat que 
això de l’aparador de Ciutat Vella, l’aparador de la ciutat…, no sé si ho va dir l’Assumpta 
Escarp o la Katy Carreras, però hi havia un govern que sembla que estava en sintonia, 
doncs, amb el Consorci de Turisme…Vosaltres heu vingut dient que veníeu de la 
Barcelona dels barris, és una diferència molt significativa a l’hora de confrontar un 
problema semblant. Només això. 

La Sra. Elisabeth Jiménez Cara 

Nosotros opinamos que la modificación de los límites de Ciutat Vella con Sants en la 
plaza Drassanes, pues, entendemos que no provoca modificaciones sustanciales en el 
distrito. Lo que sí que nos interesaría mucho es saber el número de metros cuadrados de 
zona verde que gana Ciutat Vella. Quizás podrán aprovecharse para hacer la 
ampliación…, para hacer el CAP en la propia plaza Terenci Moix, ya que los metros que 
se utilizarían para hacer la ampliación del CAP allí mismo son mínimos, y yo creo que es 
una buena noticia para pacificar esa plaza.  

Gracias. 

La Sra. Julia Barea Sánchez  

Bé, aquesta apreciació d’un canvi de modificació del pla dels límits del districte és una 
petita modificació que no entra gaire en conflicte amb el districte de Sants. Però és veritat 
que la transparència i la participació no són els seus forts, i potser hauria estat millor que 
ens haguéssim assegut tots a parlar d’aquesta petita modificació. 

La regidora dona la paraula de nou al Govern. 
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El Sr. Santiago Ibarra Oriol  

Contestar que, efectivament, vostè ho ha dit, s’ha informat en aquest…, amb temps i en 
forma. I a vostè, senyora Elisabeth, quan es fan moviments de sistemes, normalment es 
fan al costat, no pots dir que ocuparàs en el Raval Nord, a quasi un quilòmetre i mig del 
que estem parlant, aquest espai públic…, després ho podràs posar a baix. Això eren 
pràctiques que es feien abans. Sí, vostè ha dit que el CAP del Raval es pot posar en el 
que és espai públic, allà dalt, però no, no és possible perquè està massa lluny, el nou 
espai públic. Són pràctiques que es feien abans, que ja no es fan.  

Gràcies. Ah, perdó, i em queda temps? Doncs, el passo a la regidora perquè contesti. 

La regidora obre el segon torn de paraula dels grups municipals. 

La Sra. Elisabeth Jiménez Cara 

Me gustaría un informe más detallado sobre el tema este de los metros cuadrados de 
zona verde que se amplían en el distrito, ya que no me suena que sea como usted dice; 
así que me gustaría un informe técnico redactado si realmente es el propio distrito que 
suman y que restan, porque yo recuerdo el hotel de Palau, con el tema de ciutat… Me 
gustaría un informe técnico que lo corroborase, si no le molesta.  

Gracias, muy amable. 

La regidora 

Tanco jo, no esgotaré el temps. Respondré també a la senyora Elisabeth, això va passar 
justament ahir per la Comissió de Presidència, ho té tot a l’expedient, només ha de llegir-
se l’expedient que va passar per la Comissió de Presidència.  

I respecte al que deia el conseller d’Esquerra, evidentment, agraïm el tuit de la senyora 
Benedí; el que no li accepto és que intenti treure responsabilitats de la DGAIA, que sabem 
que és una conselleria que està en mans de d’Esquerra Republicana i amb la qual hem 
volgut mostrar tota la col·laboració sempre que hem pogut des de l’Ajuntament. És cert 
que nosaltres vam dir que pensàvem que era problemàtic obrir un centre d’acollida just al 
centre de la ciutat. Perquè tenim aquesta tendència, les diferents institucions, a pensar 
que Ciutat Vella ho pot acollir absolutament tot. Es va facilitar un centre d’acollida 
temporal a l’Eixample, al districte de l’Eixample, i de fet s’està acompanyant també la 
Generalitat de Catalunya en allò que hem de poder exigir també a l’Estat espanyol en 
matèria de menors no acompanyats. Però, si us plau, no centrifugui responsabilitats de la 
conselleria a la qual correspon la DGAIA, en aquest plenari. 

D) Part decisòria 

4. Preus públics 2019 del Districte de Ciutat Vella 
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La regidora recorda els temps d’intervenció: set minuts per al Govern i quatre minuts per 
als altres grups. Tot seguit, dona la paraula al Govern.    

El Sr. Ferran Caymel Ubia 

Reprenem com ho havíem deixat, havíem expressat quins eren els principis dels preus 
públics 2019, ens havíem manifestat a favor. La resta de grups de partits de l’oposició, 
excepte el Partit Popular, havien manifestat que s’abstindrien i havíem quedat que ara 
seria el vostre moment si teniu alguna pregunta, alguna consideració a efectuar. I em 
guardo el temps per respondre-ho al final.  

La regidora obre el torn de paraula dels grups municipals. 

El Sr. Marc Rodés i Salanqueda 

Com abans hem dit, nosaltres ens abstenim. És veritat que, com deia el conseller Caymel, 
doncs, els preus de la cultura es mantenen igual i la resta pugen un 2,2%, que s’entén 
que va directament a increment de salaris, pet tant, en això res a dir. 

Ara bé, la nostra abstenció es basa que això, bé, no ho podem recolzar mentrestant 
vostès no estan negociant cap mena de pressupost per a la ciutat i, a més a més, aquest 
any tampoc han negociat ordenances fiscals, només han fet que portar pedaços de 
modificacions parcials de les ordenances fiscals a plenari. Per tant, doncs, en això 
fonamentem la nostra abstenció. 

En l’apartat de dubtes. Per exemple, en el camp de futbol de la Barceloneta, van comentar 
que havien pactat un preu de vint-i-cinc euros l’hora per a aquells clubs que venen de fora 
del districte per fer la tecnificació. Aleshores, ens preguntem si en els CEM, tenen un preu 
públic, de la mateixa manera que al camp de futbol de la Barceloneta diferencien entre 
aquells que venen de fora del districte i els que no, si en els CEM hi podria haver un preu 
públic per llogar els espais a entitats del districte per venir a fer esport. Perquè, doncs, bé, 
ens trobem que l’espai que les entitats esportives del districte tenen per jugar als jocs que 
juguin, per fer esport, doncs, és més aviat limitat. Això també està relacionat amb una 
pregunta que presentem avui sobre esport, sobre que Ciutat Vella té l’índex de pràctica 
esportiva més baix de tota la ciutat. I és per això que ens preguntàvem si en els CEM, si 
en els centres esportius municipals, hi podria haver una rebaixa d’aquest preu del lloguer 
de la pista o de la instal·lació per a aquelles entitats esportives del districte. 

Gràcies. 

El Sr. Oriol Casabella Troncoso 

No podem votar a favor dels preus públics sense tenir sobre la taula una proposta dels 
pressupostos municipals detallats, o un simple powerpoint que el Govern va mostrar en 
roda de premsa, i debatuts amb els grups socials que contemplin la política general de 
l’Ajuntament en termes d’ingressos i despeses del 2019. Els preus han estat treballats en 
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la Comissió d’Equipament i així s’ha fet la feina, però el Govern no ha fet els deures pel 
que fa a l’elaboració detallada d’un pressupost que els grups puguin valorar i que englobin 
la totalitat dels costos i els serveis municipals, i estem a mes de desembre.  

Per això, ens abstindrem en aquest punt. 

Sr. Marc Borràs i Batalla 

Com ja ha explicat el conseller Caymel, es manté la contenció de preus públics en 
equipaments socioculturals de forma general i a nivell d’equipaments esportius 
s’augmenten un 2,2%, que si fa o no fa augmenta com la mitjana de la ciutat i l’IPC. 
S’inclou una nova tarifa reduïda per a persones amb discapacitat vinculada a la targeta 
rosa, tant en equipaments culturals com en equipaments esportius, s’aplica tarificació 
social, és a dir, s’estableixen els preu públics directament en funció de criteris socials. En 
aquest sentit, la considerarem una mesura de simplificació burocràtica, perquè inclou en 
un sol tràmit i de forma directa tot el que ara es fa via multitud de subvencions a les quals 
a molta població els costa arribar senzillament per manca d’informació o per problemes 
burocràtics. 

Per tot això, des del Grup Municipal d’Esquerra creiem que s’ha fet algun avenç en relació 
amb la tarificació social vinculada a la targeta rosa, persones amb discapacitat, etcètera. 
Però considerem que no s’ha estudiat poder anar més enllà i adaptar quotes a la renda i 
situació dels barcelonins i barcelonines com a mesura de foment de la cultura i l’esport.  

De fet, si revisem l’acta del plenari municipal del novembre de 2015, de Casa Gran, a 
pregunta presentada per Esquerra sobre quins nous criteris de tarificació social aplicarà 
l’Ajuntament en l’exercici 2016 a l’hora de determinar els preus públics, la senyora 
alcaldessa recordava –llegeixo textualment– que «la tarificació social actual prové 
d’anteriors mandats, que no va tenir gaire recorregut durant la legislació passada». 
Manifesta que el nou Govern ha arribat tard per fer una revisió en profunditat d’aquest 
aspecte per a l’exercici vinent. Tanmateix, assegura que de cara al 2017 –2017– 
treballaran perquè hi hagin novetats significatives en la tarificació social. Aprofita per 
informar que l’Institut Barcelona Esports ja treballa amb les tarifes de les instal·lacions 
esportives incorporant-hi criteris de renda o de família nombrosa i monoparental, o que es 
preveu crear un grup de treball de centres cívics a fi d’unificar criteris de tarificació social a 
escala de ciutat. Per tant, a tenor de l’evidència, no s’ha avançat massa, podríem dir, 
respecte a aquelles promeses, propostes futures i projectes no complits.  

La nostra valoració és de poca valentia per part del Govern municipal a l’hora d’introduir 
canvis estructurals en el disseny de preus públics per introduir-hi tarificació social. És per 
això que votarem abstenció. 

El Sr. Joan Suqué Puig-Serra 
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Com ha expressat molt bé l’Oriol i ha continuat dient en Marc, no es pot votar això. Es diu 
que pugen un 2% els salaris, però quins salaris? No sabem quins salaris són, si estan 
externalitzats… O sigui, ser socialdemòcrata o reformista vol dir voler socialitzar, doncs, 
els diners, que la gent…, i voler socialitzar la informació, el poder, que és informació 
també. No ho sé, estaria bé saber què cobra la companya que ens enregistra aquí o la 
companya que pren acta. La persona que es dedica a netejar aquesta sala quan no hi 
som em va dir un dia que aquí mani qui mani ella cobra una merda. I seria interessant 
conèixer aquestes coses.  

Gràcies. 

La Sra. Elisabeth Jiménez Cara  

Miren, cuando se da un informe sobre precios públicos, creemos que es imprescindible la 
comparativa como mínimo del año anterior. Ustedes siguen sin hacerlo, lo que da una 
imagen de poca transparencia, que no nos gusta a nadie. He tenido que recurrir a buscar 
el informe del año pasado y hacer su trabajo. Yo diría que los precios básicamente son 
iguales. Por tanto, nuestra respuesta, básicamente, va a ser igual.  

Sigo lamentando que no hayan contrarrestado ustedes la enorme subida de los precios 
públicos que hizo Trias, entre un 8 y un 10%, en su mandato. Y que no acompañen en su 
informe, además de la comparativa, un análisis de costes que justifiquen dichos precios. 

El año pasado subieron los precios públicos con la excusa de ponerlos a la altura de los 
de ciudad. Yo les pregunté: ¿está el nivel de renta de Ciutat Vella al nivel de la renta de la 
ciudad? La respuesta es no, obviamente. Subieron ustedes los precios sin tener en 
cuenta el nivel de renta del distrito.  

Desde el Partido Popular creemos que los precios públicos de Ciutat Vella tienen que 
estar acordes con la renta de las personas de Ciutat Vella, que es mucho menor que la 
media de la ciudad. Desde el Partido Popular no podemos votarles a favor hasta que no 
corrijan todo esto.  

Gracias. 

La Sra. Julia Barea Sánchez 

Bé, com hem dit abans ens abstindrem, i exactament per dos motius.  

El primer perquè han renunciat a fer i a presentar un projecte de preus públics que sigui 
útil, i afavorir i millorar la situació econòmica dels ciutadans. 

I, segon, perquè vostès han augmentat alguns preus públics, vostès diuen que és la 
pujada de l’IPC. Això ens ho han d’explicar i presentar una anàlisi del cost real del servei i 
del que paguen els ciutadans per aquest cost. I tal com els vaig dir l’any passat i els ho 
tornaré a dir fins fer-me cansina, el que haurien de fer és que, abans de pujar les tarifes i 
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fer canvis en la tarificació, millorin els centres cívics, millorin les pistes i el camp de futbol. 
I, tal com parlarem més endavant en la proposta que duem, presentin un pla 
d’equipaments que sigui acord amb les necessitats del districte.  

De fet, han tornat a perdre una altra oportunitat per poder debatre el tema de preus 
públics, ja que avui se’ns presenta sense poder fer al·legacions, sense poder fer una 
anàlisi del cost del serveis i el cost real, tampoc ens han presentat un pressupost 
municipal, tampoc de Districte…  

I sabem que hi ha moltes tarifes i molt diferents, però creiem que la situació econòmica de 
Ciutat Vella és molt diferent a la de ciutat. I creiem que aquestes tarifes han d’estar en 
sintonia del que passa en aquest districte. 

La regidora dona la paraula de nou al Govern. 

El Sr. Ferran Caymel Ubia 

Bé, contesto als principals dubtes. Sobre el preu per a les entitats esportives, tots els 
centres esportiu municipals tenen una partida, que és la promoció social i esportiva, en la 
qual fan o aquesta rebaixa o aquesta gratuïtat. Efectivament, hi ha un marge de 
discrecionalitat per part del gestor. No hi ha un tant, sinó que s’ajusta en funció de les 
opcions que tenen els diferents clubs o entitats que hi van, i, diguem-ne, amb els de 
territorial sí que la gratuïtat és gairebé el principi general, eh? 

Sobre el consell d’Esquerra sobre la tarificació social, hi estem d’acord, són deures 
pendents. Per entendre’ns, la tarificació social com la que es fa, no?, amb les escoles i 
altres és que el criteri que mana és la renda i, en canvi, diguem-ne, als centres esportius, 
en general, el que s’està donant, més que la renda, és la condició. Llavors, és parlar si la 
teva condició és de…, no?, en aquest cas com ets discapacitat, o si tens targeta rosa, o si 
estàs a l’atur… Aquestes són les vies. Però queda pendent de desenvolupar una mesura, 
que de totes maneres no és fàcil, entenent també que els centres esportius tenen com 
una idiosincràsia diferent segurament d’una escola bressol. 

I al conseller de la CUP, sobre el tema de les apreciacions sobre si és socialdemòcrata o 
no, o de quin caràcter té. És un conveni col·lectiu, i és un conveni col·lectiu que té aquest 
increment per part dels treballadors del 2,2%, i les taules salarials per grups, fixeu-vos-hi, 
un dels aspectes que tenen és que el que cobra menys està cobrant 818, amb la qual 
cosa, diguem-ne, això del salari mínim professional s’imposa que aquests salaris tan tan 
baixos, el topall per baix no sigui tan minso. 

La regidora obre el segon torn de paraula dels grups municipals. 

El Sr. Marc Borràs i Batalla 

Molt ràpidament. Hi estem d’acord. El problema és que els deures pendents els tenim des 
de fa massa anys.  
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El Sr. Joan Suqué Puig-Serra 

M’alegro que el topall salarial mínim no és passi cap a baix. 

3.  Aprovació de l’expedient d’adjudicació de 7 habitatges amb protecció oficial en 
règim de lloguer ubicats al carrer Arc de Sant Pau, 16, mitjançant la convocatòria 
d’adjudicació de 85 habitatges de protecció oficial en règim de lloguer ubicats a 
diferents promocions dels districte de Ciutat Vella de Barcelona 

La regidora 

Ho hem explicat en diverses ocasions, Ciutat Vella, Barcelona, però Ciutat Vella 
especialment no pot créixer en noves promocions d’habitatge –crec que això ho sabem 
tots–, és un territori molt dens. Això vol dir que, per créixer en habitatge públic, el que s’ha 
de fer és adquirir habitatges ja existents. A més, hem de tenir present que molt de 
l’habitatge protegit que s’ha fet fins ara és habitatge en règim de compra i, per tant, al cap 
de trenta anys perd la seva qualificació d’habitatge protegit.  

Aquesta convocatòria d’adjudicació d’habitatges és una de les primeres promocions que 
es va adquirir en aquest mandat, se li va adquirir al BBVA, si no ho recordo malament. És 
una promoció xicoteta, són vuit habitatges, dels quals un es destinarà a una persona que 
ja vivia prèviament i, per tant, se li manté el contracte de lloguer; n’hi ha dos que són per a 
contingents especials, és a dir, per a gent amb molts pocs ingressos i molts pocs 
recursos; n’hi ha cinc que són per a contingents socials, que és entre l’1,4 i el 4,5 de 
l’IPREM (indicador públic de renda d’efectes múltiples), gent amb aquestes rendes. De fet, 
amb la llista d’espera que hi ha serà més gent amb un 1,5 de l’IPREM. D’aquests, tres són 
per a gent de fora del districte i dos són per a gent del districte de Ciutat Vella. 

Per tant, anem augmentant el parc públic de lloguer, en aquest cas, amb una promoció de 
vuit habitatges. 

La regidora obre el torn de paraula dels grups municipals. 

La Sra. M. José Chacón i Salvador 
Entenem que aquest és un punt merament tècnic i formal per aprovar l’expedient 
d’adjudicació d’aquests set habitatges al carrer Arc de Sant Pau, 16. Simplement remarcar 
que aquesta finca ha estat rehabilitada en el marc del pla «Dintres», programa endegat el 
passat mandat per garantir les condicions mínimes d’habitabilitat en edificis del nostre 
districte i assegurar unes condicions de vida dignes per als veïns.  

Per tant, el nostre vot serà favorable.  

El Sr. Oriol Casabella Troncoso 
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Celebrem la possibilitat de fer més habitatges al nostre districte, ja que és una mancança 
que tenim. I per això votarem a favor. 

El Sr. Marc Borràs i Batalla 

Constatar, primer, que en la part decisòria, aquest plenari, només es presenta això, i els 
preus públics que és del Consell, no?, vull dir, del Consell Ciutadà. Per tant, constatar que 
no es presenta absolutament re, eh? Això és un pur tràmit.  

Després, un cop dit això, adjudicar habitatge de protecció oficial en règim de lloguer és el 
que venim reclamant tota la legislatura; per tant, ja li avanço que votarem a favor.  

I aprofito l’avinentesa per constatar que enmig de la major crisi habitacional que es 
recorda, el Govern municipal sols porta adjudicats, pot ser m’erro, però més o menys són 
uns dos-cents habitatges dels quatre mil que van prometre en campanya electoral. Per 
tant, podem dir sense por a equivocar-nos que la seva política d’habitatges ha estat un 
desastre com una casa. 

La recent constitució d’un nou consell sectorial d’habitatge al districte, a mitjans de 
novembre, després de quasi quatre anys de govern, també indica el que vostès estan fent 
ara, o sigui, pura propaganda, campanya electoral finançada des de l’erari municipal, 
usant l’Administració publica com a empresa de màrqueting. Això ho dic a col·lació del 
que deia vostè abans que estem en campanya. 

La pregunta que els hauríem d’haver fet fins a la sacietat és quants habitatges de 
protecció oficial han construït a Ciutat Vella en el que porten de mandat. Jo crec que són 
zero, pot ser m’equivoco, eh?, però no m’equivoco de molts. Jo crec que són zero. El 
màxim que han arribat a fer ha estat unes promocions via cooperativa, de la qual cosa es 
dedueix que, si no disposes del capital econòmic, cultural i social per formar part d’una 
cooperativa, no pots accedir a un pis al districte. Les mancances en matèria d’habitatge 
són tan palmàries que han acabat projectant encabir les persones en situació de 
vulnerabilitat en contenidors. Comptat i debatut, la disjuntiva acaba sent o et montes una 
cooperativa o et fiquen en un contenidor o te’n vas al carrer. Aquest ha estat el seu canvi. 

El Sr. Joan Suqué Puig-Serra 

Contenidors o barracons provisionals, sempre són provisionals els barracons. Sí, només 
dos pisos per a gent amb pocs ingressos, a l’informe de la regidora parlàvem de 
centenars de persones desnonades. El resultat de l’operació és molt trist, convenim 
tothom aquí.  

I sobre l’adquisició d’habitatges existents del Banc Bilbao-Vizcaya, el Banc Bilbao-Vizcaya 
és enemic declarat del districte de Ciutat Vella. El Banc Bilbao-Vizcaya ha tingut 
narcopisos en el si de les seves propietats sense denunciar-los i quan s’han desallotjat 
aquests narcopisos, els han tornat a ocupar en el si del Banc Bilbao-Vizcaya. El Banc 
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Bilbao-Vizcaya es mereix una expropiació d’aquest Districte de moltíssims pisos que té 
aquí en desús. No se li ha de comprar res, ni se li han de donar diners, al Banc Bilbao-
Vizcaya, perquè ha fet uns atemptats contra la salut publica que no li hem de pagar de 
cap de les maneres.  

Sí que votem…, clar que votem favorablement. 

La Sra. Elisabeth Jiménez Cara 

Sí, pues, nosotros nos vamos a abstener. Pensamos que el Raval requiere que las 
inversiones que se hagan cumplan también con la misión de ayudar a dignificar el barrio. 
Se hizo la Filmoteca, después de años y años de esperar, y no ha servido para pacificar la 
zona. No ha habido una política para que la Filmoteca sirviese a la zona donde está 
instalada. Ubicaron la Oficina de la Vivienda en Salvador Seguí y tuvo que ser el Partido 
Popular el que pidiese en este Pleno que levantasen las persianas para dar al menos 
sensación de actividad, porque trabajaban con las persianas cerradas. 

Una ludoteca, como pedíamos nosotros, en vez de una oficina de vivienda que trabaja de 
espaldas al barrio, hubiese sido más útil para revertir la degradación. ¿Por qué? Porque 
es familiar, y las familias son básicas para tener barrios vivos, seguros y dinámicos. Por 
eso no entendemos como el Ayuntamiento pone pisos públicos, que no todos sociales, en 
alquiler y que solo tengan una habitación. O sea, descartar a las familias de la vivienda 
pública en el Raval es descartar la esperanza para el barrio. Por eso nos abstenemos. 

La Sra. Julia Barea Sánchez 

Bé, en tot el que sigui ampliar el parc d’habitatge públic en regim de lloguer ens hi 
trobaran. I per això votarem a favor d’aquesta proposta. Ara bé, ens agradaria saber una 
cosa que posa en l’expedient, que diuen que cinc dels habitatges en llistes d’espera de la 
convocatòria d’adjudicació realitzada pel sistema de sorteig i publicada el 24 de febrer del 
2015. Tenim aquests cinc habitatges, bé, aquestes cinc famílies esperant des del 2015? 

La regidora 

Bé, responent a la pregunta de la consellera de Ciutadans, que no ho he explicat molt 
això. El mandat anterior es van fer unes bases, que són aquestes bases que contemplen 
poder accedir a habitatge públic específicament a Ciutat Vella a famílies que tenen entre 
aquesta renda d’1,5 de l’IPREM i el 4,5 de l’IPREM. En aquell moment –i aquí em 
corregiran els consellers del PDeCAT–, crec que es van sortejar vuitanta-sis habitatges, 
va haver-hi més gent que es va apuntar a aquests sortejos. I, llavors, el que hem fet és, 
efectivament, tirar d’aquesta llista d’espera d’aquesta gent que s’hi havia apuntat. Això per 
a tres, n’hi ha dos que són quota territorial, que és només per a gent que viu a Ciutat 
Vella. 



 
 
 
 

 

40 
 

 

Llavors, respecte al que comentava la consellera del PP que només tenen una habitació, 
aquests edificis tenen la dimensió que tenen. De fet, també, suposo que això a vostè no li 
farà molta il·lusió, però que sàpiga que sí que amb l’IMHAB (Institut Municipal de 
l’Habitatge i Rehabilitació de Barcelona) estem treballant justament perquè algunes de les 
noves promocions que estan en marxa puguin tenir habitatges especialment grans per 
poder donar acollida i correspondre’s també amb les necessitats que tenen famílies 
d’origen divers, que en tenim moltes amb problemes d’habitatges aquí, al districte. I, per 
tant, el que no podem fer és inventar-nos estructures d’edificis diferents del que són.  

Deia el conseller de la CUP que no havíem de comprar-li al BBVA. En aquest mandat s’ha 
fet una inversió important en habitatge que té a veure també amb adquirir habitatges de 
bancs per sota del preu de mercat, justament perquè estem parlant d’habitatges moltes 
vegades de bancs que hem rescatat amb diners públics. Davant la possibilitat que es 
quedin buits, preferim que siguin habitatges socials, però, efectivament, sí, comprar-los 
per sota del preu de mercat. 

La regidora obre el segon torn de paraula dels grups municipals. 

El Sr. Joan Suqué Puig-Serra 

Són nostres, Gala, els hem pagat amb diners públics, ens han fet atemptats, són nostres. 
S’ha expropiat sempre aquí fins que heu arribat vosaltres. Són nostres, aquests pisos del 
BBVA són nostres. Els hem pagat nosaltres i els han posat en contra nostra. Són nostres. 
Aneu, els agafeu, i a veure quin veí de Ciutat Vella us diu que heu fet alguna cosa 
malament. Ja són nostres. No els hem de pagar, no sé per què els pagueu. 

La Sra. Elisabeth Jiménez Cara 

Yo creo que ha quedado claro la apuesta del Partido Popular por el Raval como barrio 
familiar y su sectarismo contra el Partido Popular. 

La Sra. Julia Barea Sánchez 

Només és per fer-li una pregunta, eh? D’aquests vuitanta-cinc habitatges, quantes 
famílies encara, o unitats familiars, no tenen pis? I quines d’aquestes famílies de Ciutat 
Vella no tenen encara adjudicat un habitatge? 

La regidora 

Perdó, crec que no m’he explicat bé. Això és una convocatòria que es fa el mandat 
anterior perquè hi hagin veïns d’altres districtes que vinguin a viure a Ciutat Vella. 
Segurament no ho he explicat bé. Només dues qüestions.  

Clar, Joan, ojalá poguéssim expropiar els pisos de la banca que hem rescatat amb diners 
públics. És que no es tracta de si als veïns de Ciutat Vella els semblarà bé, ja dono per 
suposat que a molts els semblarà bé. La qüestió és que un jutge no ho tiri enrere. I, de fet, 
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s’han adquirit moltíssims més habitatges que el mandat anterior, això, per sota del preu de 
mercat. Que és un escàndol?, sí, però això té a veure amb legislacions que 
malauradament no depenen de nosaltres. Ojalá, tinguéssim una legislació que ens 
permetés forçar la banca a cedir els pisos buits que tenen a cost zero o inclús pagant ells 
les rehabilitacions. És evident, amb tots els diners públics que s’han invertit. 

Només dues qüestions, que abans me’n he oblidat de…, que comentava abans el 
conseller d’Esquerra Republicana. Deia que només portem això a la part decisòria. Home, 
en aquest mandat, i no vull fer comparativa amb altres mandats, hem portat catorze 
mesures de govern de plans que s’han posat en marxa. Si fa vostè comparatives amb 
altres mandats, crec que hem sigut molt, molt proactius. I crec que, de fet, a les alçades 
de mandat que estem, estem més en un moment de presentar informes que no pas de 
presentar noves mesures de govern, en la mesura del possible.  

Només dues qüestions més, que crec que ho hem dit moltes vegades. En política 
d’habitatge s’ha de fer intervenció a curt, mitjà i llarg termini. Hem estat durant dècades 
sense una política d’habitatge de caire social. En aquest sentit, la part que té a veure en 
promoure altres formes de tinença de l’habitatge com pot ser la cooperativa… I en concret 
en el solar on s’estava el col·lectiu Miles de Viviendas, que se’ns va desallotjar dient que 
es faria habitatge social. Durant nou anys ha estat buit aquest solar, perquè no compleix 
amb els paràmetres que té l’Institut Municipal de l’Habitatge per fer-hi habitatge públic. I 
evidentment tenir una altra forma de tinença com pot ser el cooperativisme, que és una 
formula que impedeix l’especulació… A Dinamarca, quan ha vingut un govern de dretes 
que ha privatitzat el parc públic d’habitatge, qui s’ha mantingut, això, a fora de les garres 
de l’especulació han sigut els habitatges cooperatius, amb aquest tipus de fórmula del 
cohousing i de cessió d’ús, no la cooperativa en forma de compra.  

Jo insisteixo que s’han posat en marxa més de quatre mil habitatges en aquest mandat, i 
que, si vol, el que podem fer és mirar la comparativa de quant ha invertit la Generalitat i 
quant ha invertit l’Ajuntament en habitatge públic a la ciutat de Barcelona en aquest 
mandat, sobretot en comparació amb altres mandats, perquè malauradament veurem que 
la inversió que ha fet la Generalitat, que té el 60% del Consorci d’Habitatge de la ciutat, és 
massa minsa per a l’emergència habitacional que tenim.  

La regidora informa que aquesta convocatòria ha quedat aprovada amb els vots a favor 
del Govern, del PSC, del PDeCAT, d’Esquerra Republicana, la CUP i Ciutadans i 
l’abstenció del PP. 

D)  Part d’impuls i control 

a) Proposicions 

1. Proposició al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal Demòcrata 
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perquè acordi instar el Govern del Districte a iniciar, al més aviat possible, el 
procés de licitació del projecte i/o obra de la segona fase de la remodelació de 
l’edifici del Centre Sant Pere Apòstol, de forma consensuada amb l’entitat 

La regidora anuncia que comencen la part d’impuls i control, amb les proposicions dels 
diferents grups. Recorda que el grup proponent disposa de cinc minuts d’intervenció i la 
resta de grups tenen tres minuts. A continuació, dona la paraula al Grup Demòcrata. 
Comenta que la pregunta d’Esquerra Republicana sobre aquest tema se substanciarà 
també en aquest punt. 

El Sr. Marc Rodés i Salanqueda 

Primer de tot, donar la benvinguda a la Teresa Baltà, la presidenta del Centre Sant Pere 
Apòstol. Abans de començar a explicar-vos el motiu d’aquesta proposició, m’agradaria 
repassar una mica la història del Centre Sant Pere Apòstol, que va ser fundat l’any 1892 
pel doctor Francesc de Paula Codina i Sert, preocupat pels infants i joves del barri que 
treballaven a les bòbiles i fàbriques del barri i de la Barceloneta i, per tant, doncs, no 
podien accedir a estudiar. La seva primera seu va ser relativament a prop d’on està ara, al 
número 14 del carrer d’en Mònec, després el centre es va traslladar a uns nous locals al 
carrer Trafalgar, 40, i des del 1925, o quan el mateix fundador va comprar l’edifici on avui 
l’entitat encara manté la seva seu, al carrer Sant Pere més Alt, número 25. 

Avui en dia el Centre Sant Pere Apòstol és un espai d’activitats socioculturals dirigides als 
seus socis i sòcies, als veïns i veïnes i a totes aquelles persones interessades en el 
desenvolupament i la millora del barri de Sant Pere, Santa Caterina i la Rivera. I, en 
definitiva, és un punt de trobada des d’on es promouen els valors de la solidaritat, la 
integració i el foment de la cultura i des d’on és generen activitats obertes, que acull grups 
i entitats que fan un ampli ventall d’activitats, com ara, doncs, sardanes, corals, gegants, 
diables, tabalers, teatre adult i infantil, concerts, conferències, esbart, etcètera. 

Des d’aquí, i aprofito per fer una mica de falca, us convido a anar a la primera funció dels 
Pastorets del Nadal que comença el dissabte 22 de desembre a les sis de la tarda. 

Doncs bé, anant una mica ja més al tema i al motiu d’aquesta proposició. Ens trobem, el 
Centre Sant Pere Apòstol es troba que avui el propietari de l’edifici, que és l’Ajuntament, 
és un edifici de propietat municipal, que són vostès, no els dona una resposta clara sobre 
l’estat de l’edifici i sobre per què s’estan posposant les obres de rehabilitació.  

A l’octubre del 2016 es va inaugurar la primera fase de la remodelació del centre, que 
principalment era la part de l’auditori i el teatre. No obstant, ara falta fer la segona fase. 
Falta reformar l’altra part, la que dona al carrer Sant Pere més Alt, on s’ubica el bar i tota 
la part social. A més a més, avui aquesta part presenta deficiències considerables com 
ara, doncs, hi han barreres arquitectòniques, no té ascensor i té una escala estreta, cosa 
que dificulta l’accés a socis de mobilitat reduïda, no disposa de connexió a la xarxa 
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d’aigua de boca, per tant, com si diguéssim, en aquesta part de l’edifici no es pot beure 
aigua de l’aixeta, i també té problemes d’aïllament i d’humitats.  

Segons el calendari, aquestes obres ja haurien d’haver començat, però el Districte les ha 
anat posposant. En paral·lel, doncs, ha sortit en premsa que la segona fase de la 
remodelació de l’edifici del Centre Sant Pere Apòstol era un dels projectes afectats per les 
reprogramacions o retallades pressupostaries del Govern municipal.  

És per això que avui portem aquesta «propo» demanant que s’iniciï al més aviat possible 
el procés de licitació del projecte i/o obra de la segona fase de la remodelació d’aquest 
edifici, i sobretot fent-ho de forma consensuada amb l’entitat, perquè pugui participar, no?, 
del disseny d’aquest projecte de remodelació. I sobretot, i insistir en això, també demanar, 
saber per què es posposa aquesta obra i quan es té previst iniciar-se.  

Gràcies. 

La regidora agraeix la intervenció i dona la paraula al Grup d’Esquerra Republicana de 
Catalunya.  

El Sr. Marc Borràs i Batalla 

Primer de tot, donar la benvinguda a la Teresa Baltà. El Centre Sant Pere ocupa un edifici 
municipal que calia rehabilitar. Hi va haver una primera fase de les obres, que va 
concloure el desembre del 2015. Un cop finalitzades, la previsió era iniciar tot seguit la 
rehabilitació de la segona part. El Centre Sant Pere ocupa un edifici municipal que cal 
seguir rehabilitant. Les mancances actuals són l’accessibilitat, la manca de connexió de la 
xarxa d’aigua, filtració d’aigües del subsol, episodis d’inundacions greus, agreujats per 
deficiències d’obres, manca de la climatització prevista, inundació tant del pati interior com 
del terrat i un llarg etcètera així ho atresoren.  

Nosaltres els volíem preguntar quin és el calendari d’actuació que tenien previst per a les 
obres de rehabilitació de la segona part de l’edifici i quines actuacions pensaven dur a 
terme abans de l’inici d’aquetes per pal·liar les mancances actuals. I ens afegim a la 
proposició presentada per instar el Govern del Districte a iniciar el procés de licitació de la 
segona fase de les obres projectades que presenta el Partit Demòcrata. Però deixem dir-
los que, jo personalment no soc gens optimista, tal com ha dit el meu company Marc 
Rodés, la retallada reconeguda per la regidora del Districte de 6 milions d’euros, la 
retallada lineal del 5% d’aquest 2018 i la projecció d’increment d’aquesta retallada fins al 
8,5% per al 2019 ens fan preveure que vostès deixaran les obres del Centre Sant Pere 
dormint el somni dels justos. 

Un cop més, veïns, comerciats, entitats i associacions, ciutadania en el sentit més ampli 
del terme, es veuran greument perjudicats per la seva gestió deficient.  

Moltes gràcies. 
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La regidora agraeix la intervenció i obre el torn dels altres grups municipals. 

La Sr. M. José Arteaga Muñoz 

Nosaltres ens sumarem a l’agraïment a la Teresa Baltà per haver vingut. I a ningú se li 
escapa la importància de la feina del Centre Sant Pere Apòstol i de les entitats i grups que 
realitzen un ampli ventall d’activitats culturals i socials obertes al barri. 

La compra l’any 2010 per part de l’Ajuntament de l’edifici i la rehabilitació en una primera 
fase d’aquest van permetre que aquest espai continués amb la seva activitat de qualitat 
social i cultural tan necessària al barri. La situació d’aturada actual de la segona fase, 
d’una rehabilitació absolutament necessària, és un error, perquè està condemnat el centre 
a no poder desenvolupar les seves activitats i fer despeses extraordinàries per temes com 
l’afectació per les pluges o altres circumstàncies. El centre necessita aquesta segona fase 
i un pla de manteniment detallat de la totalitat de l’edifici. La finalització de les obres ha de 
ser una prioritat del Districte, no podem fer les coses a mitges. Cal ja un pla integral per 
abordar la finalització de les obres d’adequació d’aquest centre i el seu manteniment. Un 
pla amb calendari i pressupost.  

Per això votem a favor de la proposta del Partit Demòcrata i demanem al Govern que 
treballi amb l’entitat i acordi els terminis d’aquest pla de manteniment i segona fase, el 
calendari i les actuacions periòdiques, i els presenti als grups.  

Gràcies. 

El Sr. Joan Suqué Puig-Serra 

Doncs, agrair-li molt –no recordo com et dius– a la companya Teresa, agrair-li a la Teresa 
i als seus companys, doncs, que ens van ensenyar casa seva i l’amor que tenen per casa 
seva. Votar afirmativament.  

I després aprofitar aquests vint segons, això de «colons i quibuts» a les noves 
«vivendes», quan s’havien expulsat veïns, que venia de publicacions més aviat llibertàries 
o d’esquerra revolucionària… Per què posa cares estranyes l’Eva? Bé, abans posaves 
cares estranyes, no? Exactament, exactament que no ho havíeu dit mai, exactament…  

La Sra. Elisabeth Jiménez Cara 

Nosotros también agradecemos la presencia de Teresa aquí y la reunión que tuvimos, 
que fue muy, muy ilustrativa de lo que están pasando. De hecho, votamos a favor. Es 
cierto que no empieza la segunda fase, no hay fecha para la segunda fase de las obras. 
Y, además, mientras no se hacen estas obras tan imprescindibles, resulta que las obras 
de mantenimiento las está pagando el centro, y eso es muchísimo dinero para un edificio 
tan antiguo con tantas deficiencias.  
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Nos gustaría que al menos también arrancase de este Pleno un compromiso del Distrito 
de hacerse cargo de esas facturas hasta que al menos se acabe la segunda fase. 

Gracias. 

La Sra. Julia Barea Sánchez 

Bé, l’última en donar-te les gràcies de venir aquí i d’explicar-nos tot el que esteu fent i tot 
el que fareu al centre, i crec que és molt important que se us doni aquesta importància 
que teniu i la necessitat que es facin activitats en aquella zona. 

Bé, en aquesta reunió amb la Teresa i el Salvador, ens van explicar la situació en la qual 
s’estava vivint en el centre. Ens van explicar que abans de l’estiu la regidora i el seu equip 
els van comunicar que no hi havia pressupost per poder dur a terme la segona fase del 
projecte d’adequació de l’edifici, desprès que vostès haguessin de retallar les inversions al 
districte.  

Sabem el diagnòstic de l’espai de la segona fase. És un edifici vell, amb greus 
mancances, falta d’accessibilitat, climatització, falta d’espais. És veritat que, després de la 
primera fase, després de mesos i de petites grans coses que no s’havien fet…, perquè 
tinc la sensació que vostès fan difícil el que hauria de ser fàcil i impossible el que és difícil, 
i sabent que s’han destinat molts diners en aquest projecte, però encara falta molt més, 
falta molt més perquè aquest espai sigui adequat per fer obres de teatre de la gran 
qualitat que tenen en aquests moments. Però per aquestes obres i les moltes aportacions 
que fan al barri, que a vegades estan molt invisibilitzades, fan una feina i una tasca per 
millorar dia a dia el barri… La proposta que fa avui el Grup Demòcrata els la votarem a 
favor.  

Des de Ciutadans creiem que aquest centre és un valor molt important per al barri i no 
podem permetre que passin anys i anys fins que es pugui disposar de tot el centre en 
condicions. Això sí, sempre de la mà dels implicats, de la Teresa, del Salvador i dels seus, 
i de la seva junta i del centre. Perquè si aquest edifici no es fa de la mà dels que 
l’utilitzaran, quedarà en no res.  

Els recordo que tenen una cessió d’ús durant vint anys, i el temps passa i les obres no se 
segueixen fent. També dir que en el plec s’especifica que ells s’encarreguen del 
manteniment de l’edifici, però el que estan fent ara és pagant moltes obres i pagant 
remodelacions que no haurien de pagar ells, perquè no és manteniment, sinó que són 
obres estructurals. I d’això s’haurien de fer càrrec vostès.  

És per això que votarem a favor de la proposta. 

La regidora dona la paraula al Govern. 

El Sr. Jordi Rabassa i Massons 
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Bé, l’últim en saludar-te, Teresa, soc jo. El 23 de maig vam tenir una reunió amb tota la 
junta en la qual us vam explicar quina era la situació i les dificultats per tirar endavant 
aquesta segona fase. Ens tornem a trobar, tornem a veure, tornem a repassar calendaris, 
per això no hi ha cap mena de problema, al contrari.  

Durant aquest mandat, s’han invertit 1.500.000 euros en Sant Pere Apòstol, durant el 
2015 i el 2016, bàsicament. Això va permetre, doncs, l’obertura del teatre i de l’auditori, 
no?, per passar aquella situació de transitorietat que estaven a l’escola i era com bastant 
complicat tot plegat. I, a més a més, també hi ha hagut despeses de mobiliari i temes 
d’incendis i així: 20.000 euros per una banda i uns 2.000 per una altra. Per tant, hi ha 
hagut una inversió d’1.800.000 euros aproximadament, en inversió i en altres coses a 
l’edifici. Evidentment, no és tot, sinó que hi ha moltes coses més, i venim de molt lluny, 
no?, molts mandats en què hi ha moltes intervencions per fer.  

El nostre compromís amb Sant Pere Apòstol hi és, sempre hi ha estat, sempre hi heu 
estat de forma constructiva, i sou i seguireu sent, tant a la festa major, consells de barri, 
consultives, etcètera.  

I també dir-vos que…, bé, d’aquelles demandes, d’algunes demandes que ens havíeu fet, 
temes d’aire condicionat, la grava, el tema de la barana, no?, i la resta, doncs, en alguns 
casos mirarem a veure la possibilitat de liquiditat de l’any que ve per veure què és el que 
es pot fer, i també a l’espera d’alguns pressupostos, que em sembla que ens heu de fer 
arribar, si no m’equivoco. I, doncs, podem parlar a veure què és exactament el que esteu 
pagant i fins a quin punt podem arribar.  

Però és veritat que la situació, i hem sigut molt clars, molt honestos i, en aquest sentit, no 
hem volgut generar moltes expectatives, doncs bé, tenim certament… Aquesta és l’entitat 
en la qual s’ha invertit més al districte. Pensem que és important, però és veritat que 
també tenim d’altres que han sobrevingut i hem tingut despeses sobrevingudes com la 
compra de Lancaster, 9-11, Hospital, 116, per posar-hi habitatges i d’altres, però també, 
doncs, la compra de Can Seixanta, el Borsí, el Segle XX, Sant Oleguer, que no estaven, 
diguem-ne, a l’agenda, que ens han aparegut i això ens impedeix tirar endavant altres 
coses.  

Tenim també present la minva del capital, donada la situació pressupostària que té 
l’Ajuntament de Barcelona. Per tant, amb un govern que és el que més ha invertit a la 
ciutat, el que més ha invertit al districte, sense deixar superàvits al calaix, sinó posant-los 
tots per a la inversió, doncs, certament haurem de veure com, més enllà del projecte 
executiu i els projectes bàsics que farem l’any que ve, podem redistribuir i com us podem 
ajudar d’alguna manera amb les inversions que vosaltres esteu fent.  

La regidora dona de nou la paraula al grup proposant. 

El Sr. Marc Rodés i Salanqueda 
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Sí, primer de tot, agrair els vots afirmatius. El conseller Rabassa ha dit: «Veurem la 
possibilitat de liquiditat l’any que ve», i ha reconegut, jo crec que és dels primers membres 
d’aquest Ajuntament que ho reconeix –cito–, «minva del capital de la situació 
pressupostària de l’Ajuntament». Per tant, vull dir, si això no són reprogramacions o 
retallades, doncs, crec que, bé, és més que evident. També el fet de portar aquesta 
proposició i suposo que el conseller Borràs, la seva pregunta, també anava en aquest 
sentit, no?, el tema és que ara la Teresa ha d’explicar el que hem parlat aquí a la seva 
junta i la junta ho ha d’explicar als seus socis. Per tant, doncs, entenc que aquesta 
reprogramació es fa per les restriccions pressupostàries de l’Ajuntament i el que els 
agrairia –no han expressat el seu sentit del vot, però entenc que no serà afirmatiu– doncs, 
que almenys es comprometin en una data i en un calendari per iniciar el procés de licitació 
del projecte de reforma de Sant Pere Apòstol. Ja està bé que reconeguin que la situació 
pressupostària de l’Ajuntament no és la més òptima. 

La regidora dona de nou la paraula a Esquerra Republicana de Catalunya. 

El Sr. Marc Borràs i Batalla 

Jo em sumo a l’argumentari que ha desplegat el conseller Rodés. Tan sols dir que, home, 
superàvit al calaix sí que en van deixar, tan sols com a matís eh?, o sigui, el primer any 
100 milions d’euros, el segon any 100 milions d’euros, 200 milions d’euros en dos anys de 
superàvit. Home, perdona… Doncs, vale, d’acord, anirem a les hemeroteques i veurem 
200 milions en dos anys.  

La regidora dona la paraula als grups que vulguin fer ús del segon torn d’intervenció. 

El Sr. Joan Suqué Puig-Serra 

Jordi, si és l’entitat en la qual més s’ha invertit, vol dir que en les altres no s’ha invertit 
prou, no? Hi ha moltes entitats que treballen, és una mica això, perquè al final és foment 
de la cultura popular, vull dir, és una cosa molt necessària, cohesió i doncs…  

Gràcies.  

La regidora informa que aquesta proposició ha estat aprovada amb els vots favorables de 
tots els grups amb l’excepció de l’abstenció de Barcelona en Comú. 

2. Proposició al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal PSC perquè en el 
proper Plenari es presenti un informe detallat dels programes de rehabilitació 
d’edificis i habitatges al Districte de Ciutat Vella durant el present mandat, amb 
dades actualitzades per barris, tipus d’actuació i tipus d’ajut, i amb la valoració i 
proposta de millores per a properes convocatòries 

La regidora dona la paraula al Partit Socialista perquè exposi la seva proposició. 
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La Sra. M. José Arteaga Muñoz 

La rehabilitació d’habitatges i d’edificis és essencial dins de la política d’habitatge de la 
ciutat. Així sabem que el Govern comparteix una eina per a la qualitat de vida adreçada a 
la millora de les condicions d’habitabilitat, accessibilitat i eficiència. Però per fer una 
política d’habitatge eficient cal prioritzar polítiques, prioritzar recursos i millorar els circuits. 
I la realitat és que, segons les dades de què disposem, i malgrat l’existència de programes 
específics com són el pla «Dintres» o els ajuts a la rehabilitació del programa de cohesió 
social, les dades ens indiquen que el 2016 es va actuar a Ciutat Vella en 84 finques, 949 
habitatges, mentre que el 2011, per exemple, s’havia actuat en 170 finques, 2.007 
habitatges.  

Volem tenir un debat constructiu sobre el tema de rehabilitació d’habitatges i per això 
volem dades periòdiques, comparables i per barris. Volem conèixer quina és la valoració 
de les subvencions i campanyes específiques, si arriben a la gent, si es tramiten amb 
facilitat i si es realitzen les obres i en quins terminis. Volem una diagnosi de la situació 
dels parcs d’edificis per saber les necessitats en rehabilitació i si calen més recursos de la 
Generalitat o altres administracions.  

Les dades que se’ns donen des dels diferents àmbits no són completes i no ens ajuden a 
fer aquest debat ni a treure propostes. Per exemple, al darrer Consell Administratiu de 
Foment de Ciutat Vella, l’informe ens deia que durant el 2018 un equip de divuit persones 
continuaria treballant amb les comunitats de propietaris de les finques derivades de la 
diagnosi inicial, arribant amb un abordatge aproximadament de cent cinquanta expedients. 
D’aquests cent cinquanta expedients, es preveu que una cinquantena puguin iniciar obres 
dins del 2019 i que una part d’aquests cent cinquanta les puguin finalitzar dins del mateix 
2019.  

Avui, l’informe de la regidora ens parla que s’ha aconseguit ja l’acord per realitzar el 
projecte de rehabilitació de setze finques i onze d’aquestes ja han assolit el compromís de 
realitzar l’obra. Però quantes se n’han fet el 2017 i el 2018? El 2017, creiem que a Ciutat 
Vella només una finca d’alta complexitat. És així? Si és així, és un fracàs.  

També un seguiment més acurat del pla «Dintres», com sovint s’ha demanat, és 
necessari. Però en caràcter general el que volem és reclamar una política de rehabilitació 
més àmplia. La rehabilitació és el futur de Ciutat Vella, el de la dignificació dels seus 
habitatges i el de la qualitat de vida dels seus ciutadans i ciutadanes. La població de 
Barcelona envelleix, quaranta-quatre anys de mitjana. El 2030, un 30% tindrà més de 
seixanta anys i, d’aquests, un 8,3 més de vuitanta. I amb ella l’estat dels habitatges, un 
70% d’habitatges tindrà més de setanta anys. El 60% dels habitatges de Ciutat Vella, per 
exemple, presenten dèficits d’accessibilitat, mentre la política de rehabilitació està de 
baixa. Mentre el darrer mandat socialista es van rehabilitar a tota la ciutat 117.798 
habitatges, el 2016 només 12.337. Les xifres de Ciutat Vella ja les hem donat abans. I 
també, com hem dit, les noves propostes iniciades pel Govern de Barcelona en Comú no 
semblen donar resultat, així la variant dels ajuts de rehabilitació per a la cohesió social, 



 
 
 
 

 

49 
 

 

subvenció de fins al 100% de la despesa de les obres per a propietaris amb ingressos 
inferiors a dos vegades l’indicador de renda de suficiència de Catalunya, no ha funcionat 
correctament. L’any 2016, dels 790 expedients a Ciutat Vella tramitats únicament 19 han 
estat a la cohesió social, dels quals solament 1 es troba al districte de Ciutat Vella.  

Gràcies. 

La regidora obre el torn de la resta de grups municipals. 

El Sr. Marc Rodés i Salanqueda 

Votarem a favor d’aquesta proposició, perquè volem saber quina feina s’està fent en 
matèria de rehabilitació d’edificis i habitatges a Ciutat Vella i també en pro de la 
transparència.  

A dia d’avui encara hi ha finques senceres que es van comprar el mandat passat on 
encara no hi viu gent o, fins i tot, encara no s’han rehabilitat. Per fi sembla –sembla– que 
s’ha acabat el culebrón de la connexió amb Endesa del carrer Sant Ramon, 1, però a 
Robador, 33, 43 i 25-27, per exemple, encara a dia d’avui no hi viu ningú.  

És per això que volem saber amb detall com s’està desenvolupant el pla «Dintres» en 
aquest mandat, perquè el pla «Dintres», que data del mandat passat, té com a motivació 
més bàsica fer front a les finques que es troben en un estat de conservació més deficient. 
En definitiva, es fonamenta en el dret de tota persona a viure en un habitatge digne. 
Durant l’actual mandat, a quantes finques s’ha aplicat el pla «Dintres»? Quantes sancions 
i multes s’han interposat a propietaris que no compleixen? Quants ajuts a la rehabilitació 
s’han donat a propietaris amb pocs recursos? Quants convenis s’han signat? El mandat 
passat es va acabar amb 121 finques on s’hi havia aplicat el pla «Dintres», i l’últim informe 
de la regidora ens deia que, en el total històric, s’hi havia aplicat a 148 finques. Per tant, 
148 menys 121, en el seu mandat el pla «Dintres» s’ha limitat només a 27 finques noves? 
I, això, no hem sabut dir si aquest número és fidedigne o no, perquè vostès amb el pla 
«Dintres» sempre fan una mica de trampeta i sempre ens posen, no?, l’històric i mai 
posen ni xifres anualitzades ni les comparades amb mandats o amb anys anteriors.  

Per tant, doncs, això, com deia abans, en pro de la transparència, lliuri’ns aquest informe 
que els demana el PSC i veurem quina feina han fet en matèria de rehabilitació en aquest 
mandat.  

Gràcies. 

El Sr. Marc Borràs i Batalla 

Bé, primer de tot, lamentar que no hi sigui el conseller Rabassa, que ha dit que vostès no 
havien fet 200 milions de superàvit. Dic alt que el 2015 van ser 100, el 2016 van ser 98 i el 
2017 van ser 1,3. Per tant, com és fàcil de constatar, que quedi clar.  
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Sobre la proposició del PSC. Primer de tot, permetin-me constatar, també, un cop més, 
que la planificació urbanística d’aquest Govern ha estat del tot deficient. I això és 
especialment greu, ja que l’urbanisme no ha de ser una simple planificació immobiliària, 
sinó una eina de transformació social. Per tant, hem transformat poc la realitat. Perquè no 
ens interessen només els edificis, ens interessa que hi passa tant a l’interior d’aquests 
com en l’espai públic que els envolta. Quins són els usos que permeten i quines 
necessitats cobreixen. Si no assumim realment el dret a un habitatge digne, estarem 
restant oportunitats a la ciutadania.  

Barcelona compta amb un parc residencial força envellit amb una antiguitat mitjana que 
supera els setanta anys i que a Ciutat Vella, per raons òbvies, es dispara. Al districte el 
30% dels edificis estan catalogats en estat deficient o dolent, i a això cal sumar-li les 
finques rehabilitades que encara no fan el servei que haurien d’estar fent, com la 
proposició que avui presentem atresora.  

El pla d’habitatge indica textualment que es necessita la implicació de la ciutadania per 
abordar la millora i rehabilitació constant dels habitatges. I nosaltres hi afegiríem que no 
tan sols de la ciutadania, sinó també del Govern de la ciutat i del Districte. Cal adequar els 
ajuts a la rehabilitació a la capacitat econòmica de les persones residents i cal complir el 
pla d’habitatge que vostès van pactar amb PSC, Ciutadans i Partit Demòcrata; és a dir, 
amb els de sempre per fer el de sempre.  

Per això ens preguntem: quants convenis heu signat a Ciutat Vella amb la propietat 
d’edificis que no puguin abordar la rehabilitació de manera que l’Ajuntament l’assumeixi a 
canvi d’habitatges que es destinaran a lloguer assequible? O quin és l’indicador de la 
recuperació dels sostres d’habitatge destinat a altres usos per bescanviar-lo a lloguer 
assequible?  

Considerem que és hora de formular un programa ambiciós que impliqui la incorporació 
massiva de l’habitatge barceloní dels sistemes d’energia renovable, entre un seguit de 
possibilitats que permetin renovar els habitatges en el seu conjunt. Rehabilitem, doncs, 
Ciutat Vella, ja que vostès no ho han fet, tot reconstruint-hi vida digna.  

Gràcies.  

El Sr. Joan Suqué Puig-Serra 

Un conseller portaveu del PDeCAT us demana explicacions sobre quantes multes s’han 
aplicat en la capacitat punitiva del pla «Dintres», us hauria de fer reflexionar una mica, no? 
Votem molt, molt favorablement a la transparència. Ho dic per tot això del Banc Bilbao-
Vizcaya. També ara he trobat una cosa per casualitat, no em vull fer pesat, tampoc es pot 
llegir molt ràpid, però, bé, és un pla de xoc del Raval, que ja es feien plans de xoc el 2011, 
i diu que l’Ajuntament podrà ordenar als propietaris la conservació dels edificis i, si 
aquests no accedeixen, podrà procedir a embargar-los i fins i tot a expropiar-los i també 
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diu que al costat de…, diu que les rehabilitacions, doncs, es faran…, existeixen 
subvencions, i que si no es fan, doncs, es pagaran amb les sancions.  

Sí, votem a favor.  

La Sra. Elisabeth Jiménez Cara 

Como ya se ha dicho aquí, tenemos un parque de viviendas muy envejecido y una 
población que también vive en ellos con un porcentaje de edad avanzada y con rentas 
muy justas. Estamos absolutamente de acuerdo con esta proposición. De hecho, no solo 
queremos la foto, sino queremos un plan ambicioso de conservación de las fincas del 
distrito. El Pla de barris de la Barceloneta se quedó muy corto y el Pla de barris del Raval 
no existe. En esos edificios se ha de intervenir tanto en fachadas, como en cubiertas, 
como en agua, como en electricidad, y esto, señora regidora, también es política de 
vivienda y también brilla por su ausencia.  

Gracias.  

La Sra. Julia Barea Sánchez  

Bé, fa uns mesos el PSC presentava una proposta molt semblant a la que presenten avui, 
ja els avenço que votarem a favor de la proposta per coherència i per la necessitat de 
conèixer tot el que està passant en matèria d’habitatge a Ciutat Vella, se li diu 
transparència.  

Altres partits polítics ja han donat dades esgarrifoses; per tant, no m’hi estendre gaire. El 
que sí que m’estendré és amb un fet que, cada vegada que parlem d’habitatge, parlem 
molt i fem poc. La transparència és clau en aquests moments i davant de la situació que 
tenim d’habitatge a Ciutat Vella. L’altre dia vostès van convocar per primera vegada el 
Consell Sectorial de l’Habitatge, a proposta de Ciutadans. Van tenir la primera reunió per 
assentar les bases del que hauria de ser i el que no el Consell, però esperava més. 
Esperava que ens tinguessin més dades que explicar: ocupacions, projectes nous, 
narcopisos, rehabilitacions, i molts etcèteres que ja hem parlat en diferents espais.  

També esperàvem un resum de la situació actual i quines propostes duran a terme en 
aquests últims mesos de legislatura. De fet, em sorprèn que en altres districtes, com a 
l’Eixample, com a Nou Barris, han presentat un informe sobre habitatge i aquí res de res. 
En el districte que tenim més problemes d’habitatge encara no s’ha presentat res. No 
entenem com pot ser que vostès parlin d’habitatge i que aquí no tinguem cap informe 
d’habitatge.  

Votarem a favor d’aquesta proposta. Tampoc demanin gaire, el Partit Socialista, perquè 
durant tres anys no han fet res en transparència, no demanin moltes coses al final del 
mandat. I, clar, això que vostès contestin les preguntes que els fem per escrit d’habitatge 
és missió impossible. Per tant, demanarem transparència i rigor en aquestes dades. 
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Gràcies.  

La regidora 

Sí, nosaltres també la votarem favorablement, bàsicament perquè no és que el Partit 
Socialista hagi presentat una proposició similar fa uns mesos, és que va presentar la 
mateixa, i, de fet, aquestes dades ja eren en l’informe de la regidora del juliol. Llavors, 
transparència tota la que vulguin. Ara, si volen també que els enviem…, que fem nosaltres 
la cerca de quin és l’enllaç que s’han de descarregar, bé, doncs, mirem de fer-ho, això cap 
problema. Però vull dir que aquesta informació ja s’ha lliurat. En tot cas, si els fa falta una 
altra vegada, evidentment, els la donem una altra vegada.  

Només dues qüestions. No és la xifra que vostè diu, senyora Arteaga, són 1.505 
habitatges que el 2017 han estat dins de programes de rehabilitació. Podria donar moltes 
xifres, però voldria ressaltar bàsicament dues qüestions: una és que és la primera vegada 
que hi han ajusts a la rehabilitació de l’interior dels habitatges. Recordo que en mandats 
socialistes hi ha hagut ajuts als elements comuns dels edificis, que està molt bé, no?, 
«Barcelona posa’t guapa». Però ens oblidat, molt sovint, de l’interior dels habitatges, que 
és el que fa que es pugui viure dignament o no. I, de fet, s’han fet convocatòries de 
subvencions que també condicionaven la subvenció al fet de tenir contractes de cinc anys 
o al fet de no apujar els lloguers per evitar que aquesta inversió de diners públics generi al 
final una expulsió de veïns perquè al final el que volem és invertir diners públics per 
millorar la qualitat de vida de la gent que hi viu, que és una mica diferent de les polítiques 
socialistes que s’han fet durant molts anys. I no em parli dels anys vuitanta i dels anys 
noranta, estic parlant més de finals dels noranta i dels anys dos mil en aquest districte, 
que eren justament polítiques per provocar regeneració urbana perquè els pobres al 
centre de la ciutat els molestaven.  

En tot cas, sí que remarcar –i això ho tenen a l’informe de juliol i els ho tornem a donar– 
que ara mateix és quan a l’Ajuntament s’està invertint més en matèria de rehabilitació. Per 
posar-ne un exemple: el 2011 per cada 10 euros que s’invertien en rehabilitar, 
l’Ajuntament posava 1,6, la Generalitat 5,6 i l’Estat 2,8. El 2017 per cada 10 euros que 
s’inverteixen en rehabilitació, l’Ajuntament posa 6,6, la Generalitat 3,4, és a dir, gairebé 2 
euros menys que abans, i l’Estat 0. Per tant, podríem fer molta més rehabilitació si 
efectivament, doncs, totes les administracions que tenen l’obligació –no competència, sinó 
l’obligació– de fer-ho posessin els recursos.  

Respecte al pla «Dintres», senyor Rodés, no es preocupi perquè efectivament ho hem 
demanat també al consell…, o sigui, hi han dades a l’informe de la regidora, ho han 
demanat al Consell d’Administració de Foment i se’ls lliurarà sense cap tipus de problema. 

La regidora dona de nou la paraula al grup proposant. 

La Sra. M. José Arteaga Muñoz 
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Bé, nosaltres el que volem precisament és que sigui un debat constructiu, perquè el PSC 
va contribuir a la mesura de govern de rehabilitació urbana presentada el 2016. Però cal 
una valoració seriosa i una gestió seriosa i cal exigir els recursos adequats. Si presentem 
la mateixa «propo», evidentment, vol dir que les dades que tenim o la resposta que tenim 
no és la que esperàvem. La resposta ha sigut mínima, i tornem a recordar que el 2011 
s’havia actuat en 170 finques i en 2.007 habitatges.  

Gràcies. 

La regidora dona la paraula als grups que vulguin fer el segon torn d’intervenció. 

El Sr. Marc Rodés i Salanqueda 

Consellera Arteaga, jo l’he votat a favor, però m’agradaria dir-li una cosa, i, en aquest 
sentit, li haig de donar, en part, una mica la raó a la regidora. Em sorprèn que presenti 
tantes iniciatives en matèria d’habitatge el PSC, aquesta, la de fa dos o tres plenaris, és a 
dir, jo crec que vostès obliden que venim de trenta-dos anys de governs socialistes i que 
si avui dia la ciutat de Barcelona té un 1,5% d’habitatge públic i no té un 15 o un 20%, 
com altres ciutats europees, és a causa de polítiques de trenta-dos anys de govern 
socialista. Per tant, deixi’m, bé, que em faci gràcia, no?, que «apretin» tant en temes 
d’habitatge quan parlar, parlar, el que es diu parlar, no tindrien massa autoritat per parlar.  

El Sr. Marc Borràs i Batalla 

Afegiria que el Govern fou amb Iniciativa duent els temes d’habitatge, i, per tant, Iniciativa, 
que està en el Govern, és corresponsable de l’1,5, d’aquest miserable 1,5.   

La Sra. Elisabeth Jiménez Cara 

Si, es un pequeño comentario. Hablaba usted de los recursos que se disponen para las 
políticas de vivienda. Oiga, que los recursos son limitados no es algo nuevo, los recursos 
son limitados. Me gustaría saber qué prioridades han tenido ustedes durante este tiempo 
para no haber llegado a rehabilitar más edificios, qué han hecho ustedes con los 
superávits del Ayuntamiento, aún no me han respondido, por ejemplo, no me han 
explicado, el tema del aumento de la plantilla de este Distrito por 1 millón de euros 
anuales. Por ejemplo, es una forma de priorizar, pues, aumento la plantilla en 1 millón de 
euros o rehabilito edificios.  

La regidora 

Senyora Artega, crec que presentar una «propo» no és perquè no s’hagi respost, perquè 
es va respondre, sinó perquè no estan fent la seva feina, que bàsicament és la de control i 
impuls al Govern. Però jo vull tancar celebrant que el senyor Rodés, per un cop, m’ha 
donat la raó.  

S’aprova aquesta proposició.  
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3. Proposició al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal ERC perquè en el 
proper Plenari el Govern presenti un pla que tingui per objecte revertir l’actual 
degradació del Raval Nord i el seguit de problemàtiques que pateix la zona, que han 
ocasionat la pèrdua progressiva de qualitat de vida durant aquest darrer mandat 

La regidora dona la paraula a Esquerra Republicana perquè exposi la seva proposició. 

La Sra. Laura de la Cruz Termes 

Volia agrair a tothom que m’ha donat la benvinguda aquí.  

I, bé, vull explicar que durant els últims plens hem parlat molt dels problemes que afecten 
tot el Raval: d’inseguretat, incivisme, sorolls, brutícia, drogues. I avui em vull centrar en 
una part que a vegades oblidem, però que també està molt afectada per aquests 
fenòmens, que és el Raval Nord. Tenim exemples clars d’aquesta dinàmica. A la plaça 
Castella, els veïns pateixen de manera molt greu aquests fets, molts d’ells no poden 
dormir i no poden fer ús de l’espai públic, totalment degradat. Com volen que els infants 
surtin de l’Escola Castella i es posin a jugar en una plaça que no és adequada per al 
veïnat? Què esperem per fer una intervenció que millori la qualitat de vida d’aquests 
veïns?  

Un altre exemple de plaça del Raval Nord amb greus problemes… Vull saludar la Marta, 
que viu a la plaça Pes de la Palla, on ens trobem que hi ha una plaça on la brutícia 
s’acumula, però només té una paperera, tenim un quiosc que fa anys que està en desús. 
Ara, que per fi han tret la carpa del mercat, és el moment d’implicar-se més en la millora 
d’aquesta plaça i potser podríem canviar alguna de les dinàmiques que afecten molt 
negativament la convivència. El carrer Valldonzella potser és un dels carrers més oblidats; 
des de Joaquim Costa fins a la ronda Sant Antoni, ens trobem que si passes amb una 
cadira de rodes o amb un cotxet és gairebé impossible passar-hi, perquè és estret i més 
complicat encara és travessar-ho, perquè és tota una filera d’aparcament de motos. I la 
plaça Terenci Moix, la plaça Terenci Moix té problemes de soroll, bé, perquè hi han 
equipaments que estan amb un ús complicat. Després podíem parlar també com la gent 
gran dona una volta per no haver de passar per la plaça dels Àngels per por a ser 
atropellats pels skaters, i a més a més hi ha tres centres escolars molt a prop d’aquesta 
plaça. Una altra zona és la zona de Sant Gil, Sant Erasme, la Lluna, Guifré, que hi ha uns 
punts negres d’eliminació i racons on no es suporta la pudor a orins.  

Segurament hi ha molts punts dels quals no he parlat i, bé, aquesta intervenció el que 
volia fer és que s’intenti pensar en la millora d’aquests veïns i veïnes i que totes les places 
puguin ser d’ús per a tots.  

La regidora obre el torn de la resta de grups municipals. 
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La Sra. M. José Chacón i Salvador 

Primer de tot, benvinguda consellera De la Cruz.  

No haig d’explicar res del Raval que no conegueu; els que som aquí tothom viu al Raval 
d’una manera més intensa o menys, però el viu, sigui perquè hi treballa, perquè hi dorm i 
treballa, simplement perquè s’hi passeja. Tots i cadascun de nosaltres en un moment o 
altre vivim al Raval.  

Consellera De la Cruz, aprofitant la puntualització que vostè dona al Raval per determinar 
una zona, m’agradaria fer un incís, res a veure amb la proposició que fa. Però avui, com 
que tothom aprofita els minuts per aclarir coses, doncs, jo també. Per treballar bé sobre el 
territori, no hauríem d’utilitzar aquests termes. Delimitar el Raval entre nord i sud és el 
més absurd que podem fer avui en dia. El món evoluciona o no, però a les nostres mans 
està fet un Raval millor. Si agafem com a referència el Raval Nord o Sud, que a la realitat 
no és així, perquè el nord realment no és el nord i el sud tampoc és el sud, podem trobar 
que en tot el nord no viu la burgesia ravalera, com es vol fer creure, ni a tot el sud viuen 
els ravalers més desafavorits.  

Per anar bé, el Raval s’hauria de fraccionar entre microzones i hi trobaríem una gran 
diferència; la famosa cirurgia fina que necessita aquest districte. No tenim el mateix 
indicador de riquesa al carrer Xuclà que al carrer del Tigre, tampoc tenim el mateix 
indicador de riquesa al carrer Marquès de Barberà que al carrer Riereta, per posar 
exemples.  

Fet aquest incís, tornem a l’origen de la proposta d’Esquerra Republicana. Que hi ha una 
degradació del Raval en tot el seu conjunt? És latent, però anem a centrar-nos en la 
proposta que ens porta Esquerra. A la zona de plaça Castella i rodalies, la degradació ha 
arribat a extrems insostenibles i l’única manera de combatre aquest despropòsit i l’única 
eina que trobem el nostre grup que té l’Ajuntament de Barcelona és que es faci complir 
l’Ordenança de convivència i civisme. Altra zona totalment degradada és l’antic carrer 
Ponent, avui dia anomenat Joaquim Costa. Els seus veïns i veïnes no poden més. Són 
vint-i-quatre hores de riuades de gent fent «botellot», escàndol i soroll al carrer i generant 
porqueria. Com es combat això? Doncs, crec que amb la mateixa eina que hem d’utilitzar 
a plaça Castella i rodalies: la meravellosa Ordenança de convivència i civisme. Anem ja 
per la tercera zona: plaça dels Àngels, tornem a trobar la mateixa problemàtica que 
comporta l’accés d’ocupació de la via pública per persones incíviques que fan «botellot», 
skaters que utilitzen trastos vells i mobiliari urbà per fer els seus trucs i deixen la plaça 
bruta, perquè fer un esport dona set, beuen i en tota la plaça tan sols trobem dues 
papereres, la majoria de vegades buides de llaunes i ampolles. Altra zona, Pes de la 
Palla, on hi ha una alta prostitució i una degradació també de l’espai públic. Altra zona, 
aquí mateix, sota nostre, la plaça Vicenç Martorell, un indret bonic on els seus racons fa 
que sigui urinari de molts durant la nit i part del dia. Podem seguir amb Terenci Moix, l’eix 
Sant Gil, com ha dit la consellera Laura, i podríem continuar amb moltíssimes més, però 
totes porta al mateix, no?, més incivisme i una broma per al nostre barri. Si no es fa com a 
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mínim revertir la situació aplicant l’Ordenança de convivència i civisme, entre altres 
mesures com insistir amb més neteja, més il·luminació per donar sensació de seguretat, 
no retornarem un espai públic digne per a tots.  

La regidora l’avisa que se li ha acabat el temps. 

La Sra. M. José Chacón i Salvador 

Pues, bueno, me dejas votar, ¿no?, y será favorable.  

La Sra. M. José Arteaga Muñoz 

Votarem a favor de la preposició presentada per Esquerra Republicana, i sobretot donar la 
benvinguda a la nova consellera. Reiteradament hem reclamat al Govern una cosa que és 
essencial per gestionar l’espai públic i la convivència i la seguretat, que és la prevenció. I 
reiteradament el Govern, en comptes d’actuar de forma preventiva i amb antelació, deixa 
que els problemes es facin més grans fins que calen plans de xoc cars i mai tan efectius 
com la prevenció o una planificació de temps. La plaça Castella i la plaça Terenci Moix 
s’estan començant a convertir en un d’aquests espais: degradació urbana, botellón, 
queixes per activitats incíviques, soroll, problemes de seguretat… Conflictes reiterats que 
afecten els ciutadans i ciutadanes, els comerciants i els veïns i veïnes. Aquesta situació 
s’uneix a altres per manca de planificació d’actuacions necessàries en carrers que no ho 
veuen que estan afectats pel marcat provisional o bé perquè porten temps sense el 
correcte manteniment. I no volem reiterar aquí els problemes que hem enumerat amb 
caràcter general a l’informe de la regidora, així que només els enumerarem: deficient 
il·luminació, obscuritat i afectació a la seguretat, poc manteniment del mobiliari i de l’espai 
urbà i del verd, manca de neteja, problemes de convivència i botellón, soroll i incivisme. 
Abans que sigui un problema irresoluble i que necessiti un pla de xoc, facin actuacions de 
prevenció, intervenció i apliquin les ordenances, intervinguin en qualitat de l’espai i evitin 
la degradació. 

Per això votarem a favor de la proposició d’Esquerra Republicana.  

Gràcies. 

El Sr. Joan Suqué Puig-Serra 

Hi estem a favor coincidint amb la resta de partits, perquè són tan interpretatives aquestes 
proposicions i tant…, o què vol dir delinqüència o què vol dir degradació. Sí, clar que hi 
votem a favor.  

La Sra. Elisabeth Jiménez Cara 

Nosotros votaremos a favor y no daremos más argumentos que los que se han puesto 
encima de la mesa, porque los de Laura han sido muy explícitos y está todo perfecto. 
Esperamos que se apruebe y que se cumpla.  
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La Sra. Julia Barea Sánchez 

Bé, la proposta que avui fa Esquerra Republicana es centra en tres zones concretes del 
Raval, però que es podrien fer extensives a tot el Raval i a tot el districte, perquè la 
situació en aquestes zones es viu gairebé en tot el districte. Bé, fa uns mesos, 
concretament en el plenari de maig de 2017, presentàvem una proposta per millorar el 
Raval Sud, concretament les zones que es troben entre Nou de la Rambla, la Rambla i 
avinguda Drassanes, per millorar el comerç, fer inspeccions, seguretat, habitatge, neteja i 
convivència. Al plenari del maig de 2018 vam fer una altra proposta per millorar la zona de 
la plaça Terenci Moix i els seus voltants: neteja, seguretat, soroll, habitatge.  

El que passa amb aquestes propostes és que cauen en sac buit, perquè la situació no ha 
millorat. Sabem que es fan coses, però no les suficients, i tampoc han servit per revertir la 
situació. Civisme, seguretat, neteja, mobilitat són temes que aquest Govern no n’ha tingut 
gaire cura. Els motius, no en tinc ni idea. La veritat és que em sorprèn. Com és possible 
que en aquests tres temes no hagin sigut capaços de donar solucions concretes? I no els 
ho dic jo, els ho diuen els veïns i els comerciants.  

Avui votarem a favor d’aquesta proposta per coherència i per les diferents peticions que 
fan veïns i comerciants. Però, senyora De la Cruz, em sap greu dir-li, perquè és el seu 
primer plenari, però aquesta proposta com les altres caurà en sac buit.  

La Sra. Eva Alfama i Guillén 

Bé, s’està plantejant una de les problemàtiques de la zona del Raval Nord, aquí, si de cas, 
plantejaríem una mica el que s’està fent. Comenteu que no s’ha fet prevenció, que no s’ha 
fet intervenció, i en això no hi estaria d’acord, una altra cosa és que seguim necessitant 
posar-hi més esforços. A plaça Castella, per exemple, hi hagut una intensificació de la 
presència policial els últims mesos, que s’ha fet palesa, i també de la neteja: la neteja de 
grafits, les passades de neteja, no? Hi intervenim perquè és veritat que és un espai que 
s’ha convertit en un espai d’oci nocturn, tota la zona d’Àngels, plaça Castella, etcètera. 
Ens estem coordinant entre Guàrdia Urbana i neteja també per contribuir a buidar la 
plaça, etcètera. A banda, s’han netejat les pintades de la façana, s’està actuant des de 
neteja pel tema dels orins, etcètera. Ara començarà una actuació molt petiteta de la 
plataforma única, al carrer Tallers amb la plaça Castella, per millorar la zona. I, de fet, sí 
que hi hagut molta presència de la Guàrdia Urbana en aquests mesos. De fet, tenim 
gairebé mil denúncies d’Ordenança de civisme, actes per tinença o consum, doncs, cent i 
escaig, etcètera. O sigui, hi hagut una presència. Això no treu que és veritat que els dies 
són molt llargs, les nits són molt llargues, i és una zona calenta i, per això, és una zona 
també prioritària de presència de la Guàrdia Urbana. Igual que també ha estat a la plaça 
dels Àngels i tota aquesta zona, que ha tingut una patrulla específica durant aquests 
mesos i també amb coordinació amb neteja per ajudar a buidar la plaça a les nits, perquè 
és veritat que és una zona on hi ha molts i molts problemes a la nit; bé, problemes, molta 
acumulació de gent. S’hi han posat papereres i s’està treballant amb un grup de treball 
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també amb veïns i skaters també per pensar propostes de comunicació, també, doncs, de 
normativa, d’aplicació de la normativa, per millorar això.  

Després, bé, la resta d’elements que comenten, no em donarà temps per contestar-ho. 
Joaquim Costa, s’ha treballat també amb inspeccions, però aquí també diria que no és 
només la Guàrdia Urbana la que ha d’ actuar i la inspecció, també és un tema d’un model 
d’oci: tenim vint-i-set locals d’oci en un carrer que són tres travessies i això també, doncs, 
amb el nou Pla d’usos que s’ha aprovat hem pogut bloquejar aquesta ocupació que al final 
està generant aquestes problemàtiques.  

La regidora comenta que en aquest punt hi ha demanada la intervenció d’una veïna. Tot 
seguit, dona la paraula a la senyora Marta Urgelles, a qui informa que ha de donar la seva 
autorització per poder gravar la intervenció.    

La Sra. Marta Urgelles  (en nom de la comunitat de veïns del Pes de la Palla) 

Ah, sí, perfecte, hi estic d’acord.  

Bona tarda, el meu nom és Marta. Vinc en representació de la comunitat de veïns del Pes 
de la Palla. Dir-vos que jo vaig néixer aquí, al Pes de la Palla, fa més de quaranta anys, 
he viscut a diversos barris de Barcelona i, bé, ara he tornat a viure aquí. I la veritat és que 
jo, és el que dic, el Pes de la Palla per mi no és el Pes de la Palla, sinó que és el pes de la 
brutícia i de la degradació, perquè portem molts anys lluitant perquè puguem viure 
dignament, perquè últimament, bé, fa ja temps, estem patint robatoris, estem patint 
brutícia, estem patint baralles, estem patint prostitució, estem patint drogues, estem patint 
lateros, estem patint brutícia. En el nostre edifici han entrat a tots els pisos menys en el 
meu, que per ara tinc sort. I realment estem molt molt indignats.  

Jo crec que és una cosa general en tot el barri, però la veritat és que jo he viscut aquí tota 
la vida, mai he tingut por, ara tinc por. És més, més d’una vegada m’he tingut que 
enfrontar amb algú que em perseguia o que entrava amb mi, darrere. Ens han destrossat 
el quiosc, han entrat al veí del segon, del tercer i del quart. Bé, la veritat és que estem 
patint molta por, no només per mi, sinó per tots els veïns, hi ha gent gran de tota la vida. 
La meva mare té vuitanta-sis anys, va ser atracada fa poc. Sincerament, estem vivint 
realment una situació que no hi ha dret, entre altres coses perquè és un barri que a mi 
m’agrada, no tinc per què marxar del barri. I, bé, només volem lluitar i només volem 
demanar, si us plau, que ens ajudin a viure dignament.  

Gràcies. 

La regidora agraeix la intervenció i dona de nou la paraula al grup proposant. 

La Sra. Laura de la Cruz Termes 
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Vull agrair els vots positius per la preposició. I estic desitjant que en el proper plenari es 
presenti el pla i veure que aquest pla funciona, perquè és el que necessiten els veïns 
realment per poder viure aquí. Llavors, doncs, res més.  

Moltes gràcies.  

La regidora dona la paraula als grups que hi vulguin intervenir. 

La Sra. Julia Barea Sánchez 

Bé, se’m deu contagiar aquest pessimisme per part de la CUP. Bé, ara fora bromes. Avui 
la Marta, t’agraeixo que hagis vingut aquí a explicar-nos el teu testimoni, crec que és el 
testimoni no sols seu, sinó de molts veïns que dia rere dia han de sobreviure en el seu 
barri, el barri del qual han escollit formar part. I crec que això és molt trist, que hagin de 
demanar una cosa que hauria de ser normal, viure tranquils, segurs, sense cap problema, 
sense tenir por, i crec que això aquest Govern no n’ha sigut capaç. I li ho repeteixo una 
altra vegada, eh?, i em sap molt de greu, però, clar, vostè desitja que en el pròxim plenari 
li presentin el projecte, em sap greu, eh?, però no l’hi presentaran. Tingui en compte tota 
aquesta situació, no? Però jo crec que, més enllà, hem de fer la reflexió de què està 
passant en el Raval i què volem que sigui el Raval, ara, demà i dintre de vint anys. I no 
som capaços ni de solucionar els problemes bàsics que tenim avui. A mi que la Marta 
vingui i em digui que té por em preocuparia moltíssim si estigués governant una ciutat. Em 
preocupa com a oposició i com a veïna, però és que com a govern m’hauria de preocupar 
encara més. I no és el seu testimoni, són els testimonis que, Audiència rere Audiència, 
ens ho expliquen, i quan vas passejant amb ells pel carrer t’ho expliquen i et diuen: «En 
aquest punt, m’han intentat atracar tres vegades», «En aquest punt, han intentat dir-li 
improperis a la meva filla». Jo crec que ens hauríem de preguntar tots què volem que 
sigui el Raval. 

La Sra. Eva Alfama i Guillén 

Sí, respecte a això, evidentment que hi hagut una situació molt complicada, especialment 
l’últim any, i és veritat que això és així. Per això també s’han invertit… Bé, nosaltres 
portem des del 2016 amb un pla de xoc, que justament abans en parlaven, que es va 
presentar a la Comissió de Presidència: pla de xoc de drogues, pla de xoc de seguretat, 
de convivència, que s’ha anat treballant, de salut, perquè aquestes dinàmiques que vostè 
ha comentat…, i més aquest últim estiu amb els indicadors que tenim, per tota la situació 
política també que hi hagut, per tot el… Però, bé, seguim treballant en aquesta línia.  

Gràcies. 

S’aprova aquesta proposició. 

4.  Proposició al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal CUP-Capgirem 
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perquè, en un període de tres mesos, els serveis tècnics del Districte confeccionin 
un cens de les immatriculacions per, un cop conegudes, fer les pertinents 
demandes expressades als tribunals per tal de buscar els mecanismes jurídics i 
legislatius que permetin recuperar el patrimoni públic indegudament usurpat per 
una propietat privada, donat que a l’empara d’una llei franquista de 1946 (art. 206 de 
la Llei hipotecària), ampliada per una clàusula introduïda el 1998, l’Església catòlica 
ha anat matriculant al Registre de la Propietat un conjunt de béns públics de Ciutat 
Vella 

La presidenta dona la paraula al conseller de la CUP-Capgirem.   

El Sr. Joan Suqué Puig-Serra 

L’havia redactat una mica millor jo, però, bé, l’heu resumit així; no, no, tu te l’has trobat 
així, però l’havia redactat una mica millor.  

Sí, la connexió del franquisme amb el règim del 78 l’any 1998, amb José Maria Aznar al 
Govern d’Espanya, abans la companya deia: «Barcelona es España», sí, es nota en 
coses com aquestes, en la perllongació del franquisme i el seu esplaiament. Bé, un 
govern del Partit Popular li va donar la possibilitat –sona surrealista, això te’n vas a 
explicar-ho segons on i et diuen: «què?»– als bisbes per ser fedataris davant d’un notari 
amb referència a una propietat. Sona increïble, però és tal qual així. I no m’havia de 
preparar cap mena d’argumentari per parlar d’això, perquè si agafeu el telèfon, o si algú 
no té, doncs, Internet al telèfon o així, hi poseu la Basílica de Santa Maria del Pi, doncs, 
surten tot de concerts de guitarra per vint-i-sis euros, vint-i-nou euros. Si hi poseu oficis, 
doncs, hi ha un o dos oficis setmanals a una capella lateral, però bàsicament, igual que a 
la Catedral, el senyor Borràs…, el senyor Sancho ho sap perfectament, perquè té dues 
veïnes que ens les vam trobar un dia pel carrer fa uns anys i ens van dir: «Es que no nos 
dejan rezar.» Te’n recordes, Marc? Ai, hòstia, tio, quina bogeria, és que ens cansem tots 
de tots ja.  

Sí, són espais que s’estan utilitzant amb una finalitat lucrativa, són espais… A més a més, 
tenen la barra –no els conec, eh?, personalment–, és una barra que és evident, que quan 
busques els concerts de la capella de Santa Maria del Pi diu: «És una capella 
sensacional, meravellosa» –per atraure els clients perquè es gastin vint-i-sis euros en un 
concert de guitarra– «que la van construir» –la capella de la Sang– «els gremis de fusters, 
de picapedrers, de paletes i de mestres d’obres.» Però, quina barra, o sigui ells mateixos 
t’estan dient «aquesta sala tan sensacional que tu pots entrar-hi per vint-i-sis euros la van 
construir les classes populars barcelonines i nosaltres, emparats en el franquisme i en una 
cosa completament irregular, vam anar davant d’un notari i vam dir “això és nostre”, 
perquè hi ha un culte religiós». No hi ha un culte religiós, hi ha una finalitat lucrativa. I 
resulta, doncs, a això que li diem Espanya que fa que un treballador de Portbou i un 
treballador de Ceret, o que un treballador de Melilla i un treballador de Nador siguin 
diferents, resulta que tenim aquesta diferència tan lamentable i resulta que moltíssimes 
ciutats de diversos colors polítics s’hi han posat i resulta que moltes han aconseguit que, 
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moltes ciutats i moltes comarques de per aquí, en una situació molt menys flagrant, 
perquè ho han aconseguit a Solsona, ho han aconseguit a Osona o al Berguedà, i són 
llocs que realment no s’hi feia un culte religiós, perquè no s’hi fa cap mena de cosa, però 
és que aquí s’hi fan uns negocis, en aquests edificis, quotidians que podem observar tots. 
I és una vergonya que ens hagin robat una cosa que era de propietat municipal i pública 
per fer els seus negocis i que no hi fem res en contra. Vaja, jo us agrairia que…  

Gràcies.  

La regidora obre el torn d’intervenció de la resta de grups municipals. 

El Sr. Marc Rodés i Salanqueda 

Sí, per complementar el que diu el conseller Suqué, jo us recomano a tots veure el Sense 
Ficció de TV3 del 20 de novembre per adonar-se que, bé, acollint-se a aquesta llei, i més 
després de la reforma del Partit Popular del 98, doncs, l’Església diguem que hi hagut 
immobles i propietats que se’ls ha registrat de manera, certament, una mica dubtosa. En 
aquest Sense Ficció es parlava d’un cas flagrant, que és el del municipi d’Artà, a Mallorca, 
on l’Ajuntament va iniciar un litigi per reclamar la titularitat pública de les Murades d’Artà, 
que es veu que –no hi he estat– és el monument principal del poble. I també, doncs, bé, el 
conseller sí que parlava de diferents municipis, també en el cas de Sant Cugat va ser un 
acord pràcticament majoritari del Ple de l’Ajuntament investigar la titularitat de l’església 
del Monestir i la casa abacial.  

En canvi, tenim present encara, per exemple, iniciatives, no?, de la CUP com quan es 
demanava que s’expropiés la Catedral de Barcelona. Per això, doncs, bé, en certa 
manera tenim alguns dubtes sobre la intencionalitat d’aquesta preposició, però aclarim 
que creiem que cal aclarir, i vista l’experiència d’altres municipis de Catalunya o de les 
Balears, en aquest cas, en el cas d’Artà, quina és la situació jurídica i després deixar la 
titularitat en el millor dret possible.  

Per tant, nosaltres ens abstindrem.  

La Sra. M. José Arteaga Muñoz  

Estem d’acord en la feina de transparència necessària per conèixer quins han estat els 
edificis immatriculats que ho han estat arran de la reforma de la Llei hipotecària del 98, 
durant el Govern d’Aznar. En aquest procés, l’Església va registrar amb el seu nom 4.500 
propietats, segons fonts fiables properes al Registre de la Propietat, a tot l’Estat, algunes 
d’elles sense ser-ne propietària. La manca de transparència d’aquest cens ha estat 
denunciada diverses vegades, i el Partit Socialista, el PSOE, va impulsar des de l’oposició 
una proposició per a la seva publicació.  

Creiem que més que fer un cens, des dels Serveis Tècnics, el que cal reclamar és 
aquesta publicació. Pel que sembla, el Ministeri de Justícia assegura que farà públic el 
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llistat de béns immatriculats per l’Església catòlica properament. Justícia diu que es troba 
processant les dades per a la realització del llistat de béns immatriculats i es preveu que, 
un cop finalitzades, es procedeixi a la seva publicació de forma que es garanteixi el 
compliment de la Llei orgànica de protecció de dades. Aquesta hauria de ser una de les 
exigències i no tant demanar als Serveis Tècnics de l’Ajuntament una feina 
complementària. La publicació de la llista obrirà la porta a possibles reclamacions i caldrà 
veure quins haurien d’estar, si és el cas, reclamats per l’Ajuntament, i quins, si és el cas, 
per altres administracions, com la Generalitat.  

Per això votarem abstenció.  

La Sra. Laura de la Cruz Termes 

En aquesta proposició de la CUP ens abstindrem, ja que és un text una mica pervers, i 
pressuposar que hi ha un resultat abans d’haver fet un cens ens sembla una mica 
pervers. Llavors, al Grup d’Esquerra Republicana, fer un cens ens sembla que és 
important, ja que l’Ajuntament coneix les finques que estan registrades i, si ja hi ha alguna 
que ho ha fet irregularment, que l’Ajuntament la reclami. Ara bé, primer de tot, cal dir que 
no donem ni la presumpció d’innocència, ja que diuen que els han usurpat. Bé, hauríem 
de tenir en compte que el gruix dels immobles immatriculats són edificis com l’església del 
Pi, Santa Anna, Sant Just i Pastor, que sense cap dubte són recintes de culte. Ara bé, 
caldria mirar els edificis menors, que no són temples de culte i, com he dit, si hi ha algun 
dubte, ho investiguem, i si hi ha alguna irregularitat, denunciem-la.  

Per això ens abstindrem, com he dit.  

La Sra. Elisabeth Jiménez Cara 

En octubre, el Arzobispado de Barcelona declaró que en Barcelona se han hecho 
veinticinco inmatriculaciones, son bienes que siempre han sido de la Archidiócesis y entre 
ellos se encuentran espacios de culto tan importantes como la Catedral de Barcelona, 
Santa María de Mar o la Mercè. Son, por tanto, inmuebles que pertenecen de forma legal 
a la Iglesia. Votamos en contra.  

La Sra. Julia Barea Sánchez 

Bé, crec que, amb l’argumentació que ha fet el senyor Suqué, és més un problema contra 
el turisme o defensar que no hem de tenir turisme que no una proposta per conèixer les 
immatriculacions. Bé, jo no entraré gaire en la proposta, el que sí que li dic és que les 
immatriculacions es fan a través d’una llei estatal, que vostè no té representació en el 
Congrés, però en el Parlament pot fer iniciatives, és allà on han de canviar les lleis. I el 
que em sorprèn són les intervencions del Grup Demòcrata i del PSC, ja que tenen 
representació en l’Estat i no han canviat aquesta llei que ara no els agrada i no han trobat 
cap mecanisme per canviar-la quan el PSC ha governat. De fet, tenim tots representació 
menys la CUP; per tant, no entenc les intervencions d’alguns partits, tenint en compte que 
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és una llei estatal i que si es vol canviar, s’ha d’anar allà on toca, no en un districte, que la 
veritat és que en un districte no es canvien les lleis, per desgràcia.  

Però, bé, hi votarem en contra per aquest motiu, més que res perquè és una llei que, li 
agradi o no, l’hem de fer complir, i si no li agrada, doncs trobi al Parlament i en el Congrés 
els seus espais per canviar les lleis.  

La regidora dona la paraula al Govern. Agraeix a la CUP que hagi presentat aquesta 
proposició, que votaran a favor, que, de fet, no parla tant de l’Església, sinó de privilegis, i 
com que hi estan molt d’acord, faran l’esforç de fer el cens.  

El Sr. Jordi Rabassa i Massons 

Sí, abans que res dir-los que, personalment, m’ha sobtat bastant les abstencions, sobretot 
dels partits d’esquerres, quan el que bàsicament s’està demanant és transparència, 
informació i a partir d’aquí veure què és el que hi ha i si es pot o no emprendre alguna 
acció que arribaria a bon port o no tindria per què arribar-hi. És un tema de privilegis, és 
sorprenent que les esquerres d’aquest país, d’aquest Estat, d’aquesta república també 
siguin en algunes coses bastant imaginària com a esquerra.  

En tot cas, efectivament, el Govern del PSOE ha dit que publicarà aquesta llista. El cas 
més sonat era la Mesquita de Còrdova. També és veritat que a Vic hi hagut algunes 
queixes d’immatriculacions de petites esglésies que estaven en terrenys privats, que 
sembla que hi hagut certa usurpació. Pel que nosaltres sabem, a Ciutat Vella n’hi ha 
quinze, entre les quals, efectivament, hi ha Santa Anna, Santa Maria del Pi, la Catedral o 
el Palau Episcopal, Sant Just i Pastor, Santa Maria del Mar, Santa Madrona, etcètera. Bé 
doncs, quan es publiqui aquesta llista, quan el Govern central publiqui aquesta llista, 
s’haurà de veure quines podrien haver estat titularitat estatal o titularitat municipal. Això no 
vol dir…, i aquí sí que estem parlant d’immatriculacions, i una altra cosa són les propietats 
de l’Església, no?, perquè en la vostra proposició sembla que hi ha com dues coses. 
Després poden haver-hi altres propietats de l’Església que no tenen per què ser 
immatriculades, sinó que estan en un règim civil. Bé, doncs, mirarem a veure com podem 
fer-ho, a l’espera que el Govern central és qui ja ha dit que publicarà, per fi, aquesta llista.  

Per tant, com ha dit la regidora, votem a favor, clar.  

La presidenta agraeix les intervencions i dona de nou la paraula al grup proposant. 

El Sr. Joan Suqué Puig-Serra 

Sí, doncs, agrair al Govern que siguin gent racional, gent normal. Bé, agrair no s’hauria 
d’agrair, però… I compartir l’estupefacció, perquè Esquerra Republicana és un partit que 
en la història d’aquesta ciutat ha donat la vida per la laïcitat moltes vegades i ha sigut un 
partit d’esquerres moltes vegades, i ara no sé què ha passat, s’han fet amics dels 
convergents i no sé què hi passa últimament, i es barregen tots, i ja no se sap…, i 
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perdríem un referent, seria molt trist perdre un referent, i això és un indicatiu que ens 
sobta. Podria no sobtar-nos, perquè han passat moltes coses semblants moltes vegades, 
però sí que és al·lucinant que Esquerra Republicana s’abstingui en una demanda de cens, 
transparència i veure què… És bastant al·lucinant, sí.  

Gràcies.  

La presidenta dona la paraula als grups que hi vulguin intervenir. 

La Sra. Laura de la Cruz Termes 

Nosaltres ens hem abstingut per la forma amb què estava feta la proposta. És a dir, dir 
que directament estaves…, que l’Església havia usurpat; hi han casos que segurament no 
és així. Llavors, és per aquesta raó, no ens hem abstingut per una altra cosa. És per la 
forma en la qual estava formulada la proposta.  

El Sr. Jordi Rabassa i Massons 

Agrair a la CUP les propostes constructives, que en aquest plenari n’ha portat algunes, 
enfront d’altres que a vegades no ho eren pas tant.  

La regidora informa que aquesta proposta ha estat aprovada. 

5. Proposició al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal PP perquè, donat 
que el carrer Magdalenes fa vint anys que suporta la càrrega i descàrrega del 
comerç i la restauració de la major part del Gòtic Nord, donat que l’acord amb veïns 
i comerciants que la càrrega i descàrrega es fes mitjançant l’avinguda Portal de 
l’Àngel i que el carrer Magdalenes fos de sortida cap a Via Laietana i donat que no 
s’han respectat aquests acords: 

− es modifiqui el pla de mobilitat del Gòtic Nord per adaptar-lo al consensuat amb 
veïns i comerciants: que el carrer Tomàs Mieres sigui d’entrada des de Via Laietana 
i el carrer Magdalenes, entre Tomàs Mieres i Comtal, sigui de sortida cap a Via 
Laietana; 

− en cas contrari, donat que l’Ajuntament argumenta que la causa de la ruptura del 
compromís amb els veïns i comerciants de Magdalenes és el funcionament de la 
comissaria de Policia Nacional, s’aporti informe del Ministeri de l’Interior que 
justifiqui que Tomàs Mieres no pot ser d’entrada des de Via Laietana;  

− i que, en cas d’aportar-se aquest document, l’Ajuntament estableixi per escrit les 
mesures que adoptarà perquè a partir de les 11.00 h la càrrega i descàrrega no entri 
pel carrer Magdalenes.  

La regidora dona la paraula al Partit Popular perquè exposi la seva proposició. 
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La Sra. Elisabeth Jiménez Cara 

Llevamos años, lustros, décadas con el problema de la movilidad del Gótico Norte 
enquistado con el epicentro en la calle Magdalenas. Cuando por fin los vecinos y 
comerciantes logran un compromiso para cambiar el sentido de la calle Magdalenas y 
para que la carga y descarga se haga por Puerta del Ángel, este Gobierno en cosa de 
semanas les dice que de donde dije digo, digo Diego a lo del cambio de sentido y que la 
carga y descarga por Puerta del Ángel hasta pasado fiestas no se va a hacer. Con lo que 
los vecinos y comerciantes de la pequeña calle Magdalenas van a asumir toda la carga y 
descarga de la campaña de Navidad. Ese es el pacto que se hizo: los vehículos –este es 
el plano que hizo el Ayuntamiento– salen de Magdalenas hacia Via Laietana. Y este es el 
del rodillo: el sentido se invierte y la calle Magdalenas seguirá siendo de entrada desde 
Via Laietana. Y como le han de echar la culpa a alguien, se la echa ustedes a la Policía 
Nacional, cosa que por cierto desmienten.  

Entonces, la propuesta que nosotros traemos a este Pleno –no está el presidente de la 
calle Magdalenas, pero es conocedor de esta– es que, uno, se modifique el plan de 
movilidad del Gótico Norte para adaptarlo a lo que se consensuó con vecinos y 
comerciantes, o sea, que la calle Tomàs Mieres sea de entrada desde Via Laietana y la 
calle Magdalenas, entre Tomàs Mieres y Condal, sea de salida hacia Via Laietana; dos, 
que en caso contrario, ya que el Ayuntamiento argumenta que la causa de la ruptura del 
compromiso con los vecinos y comerciantes de Magdalenas es del funcionamiento de la 
comisaría de Policía Nacional, que se aporte un informe del Ministerio de Interior que 
justifique que Tomàs Mieres no puede ser de entrada desde Via Laietana, y, tres, que en 
caso de aportarse dicho documento, el Ayuntamiento establezca por escrito las medidas 
que adoptará para que a partir de las once de la mañana la carga y descarga no entre por 
la calle Magdalenas.  

Muchas gracias.  

La vicepresidenta obre el torn d’intervenció de la resta de grups municipals. 

El Sr. Marc Rodés i Salanqueda 

Sí, com deia la consellera Jiménez, el pla de mobilitat del Gòtic Nord s’havia consensuat 
amb veïns i comerciants del carrer Magdalenes i contemplava una de les demandes 
històriques d’aquest carrer que era això, que fos de sortida cap a Via Laietana i que, de 
retruc, es disminuís el pas de furgonetes i camions de càrrega i descàrrega que passen 
cada dia per aquest carrer i que, doncs, una persona com el César Pozo fa anys i panys 
que reivindica que s’hi posi solució. És a dir, un cop s’obre la carpeta de la mobilitat i la 
càrrega i descàrrega en el Gòtic Nord, cosa que recolzem, ens trobem aleshores amb uns 
quants despropòsits: doncs, que finalment Tomàs Mieres es queda igual per culpa de la 
comissaria nacional, que Magdalenes segueix sent d’entrada i que, a més a més, també, 
el dia que s’havia d’inaugurar la pilona de Portal de l’Àngel, aquesta no funciona i es 
posposa la inauguració fins al 14 de gener.  
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Per tant, bé, aquí a mi se m’acudeixen diverses solucions, pot ser la que seria més pel 
broc gros, doncs, traspassar la comissaria de la Policia Nacional a la ciutat per fer-hi 
habitatge, cosa que solucionaria el problema i que Tomàs Mieres podria ser com toca, i, a 
més a més, trauria de Ciutat Vella un edifici que no porta gens de bons records i que té 
una història bastant desagradable a les esquenes. Ara bé, mentre això no pugui ser així, 
demanem que, si realment el carrer Tomàs Mieres no pot ser d’entrada perquè ho diu el 
Ministeri d’Interior, s’aporti aquest informe o que es doni una explicació.  

Esperem a veure què explica el Govern del Districte i, aleshores, posicionarem el vot.  

La Sra. M. José Arteaga Muñoz 

Bé, com nosaltres ja hem parlat d’aquest tema a l’informe de la regidora, hi volem 
afegir…, i hem preguntat per què els comerciants del carrer Magdalenes, després 
d’esperar tant de temps el canvi del pas de camions i haver arribat amb un acord per la 
seva posada en marxa el dia 5 de desembre, es troben que sense parlar amb el president 
ni amb ningú del mateix carrer s’aplaça aquesta posada en marxa com a mínim fins a 
després de festes. 

Per això votarem a favor. 

El Sr. Marc Borràs i Batalla 

Al primer Consell Plenari amb data 10 de desembre del 2015, el nostre grup municipal ja 
vam demanar fer les modificacions oportunes al carrer Joaquim Pou i uns canvis de sentit 
en la mobilitat dels diferents carrers, especialment a Magdalenes, per tal d’evitar les 
molèsties al veïnat i que el subministrament dels comerços no és veiés perjudicat. El prec 
va ser refusat, el problema ha persistit i, durant aquests quatre anys, la problemàtica de 
Magdalenes i carrers adjacents ha anat apareixent plenari rere plenari. I si fos quatre 
anys, rai! L’incombustible César Pozo feia memòria l’altre dia del paripé, del periple, 
perdó, que duu aquesta qüestió; paripé una mica també, eh? Ell narra que Carles Martí ja 
se li va excusar amb «lástima, no lo hemos tenido en cuenta, pero no te preocupes que 
haremos el cambio automático» –el canvi de sentit de Magdalenes, s’entén–, que la Itziar 
González li va preguntar sobre les necessitats i que, gràcies a això, es va transformar el 
carrer en plataforma única, que «si Assumpta Escarp llega a estar un mes más, 
quizás…», i que l’alcalde Trias i la regidora Homs consideraven que aquesta situació era 
insostenible i que no havia de passar ni un dia més. Segons els records del César Pozo, 
això són més de vint anys de denúncia d’una situació que, un cop més, sembla que 
s’encalla de nou, i el més greu és que tots els grups municipals coincidim que els veïns 
tenen la raó. Per tant, no sé què estem fent. Si l’impediment és la comissaria de Policia, 
això és ben senzill. Deixin-me recordar el prec d’Esquerra Republicana aprovat el juny de 
2017 per instar l’Ajuntament de Barcelona a iniciar els tràmits amb el Gobierno del Reino 
de España per tal de donar compliment a la proposta d’Esquerra Republicana aprovada a 
la Comissió d’Interior del Congreso de los Diputados, el dijous 1 de juny, de manera que 
la policia espanyola abandoni l’edifici de Via Laietana, 43, i l’actual Jefatura Superior de 
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Policía passi a donar servei a la ciutadania en forma d’equipament. Els recordo que el 
PSOE hi va votar a favor, que Podemos dona suport al Govern central, per això de les 
esquerres no?, de què vol dir ser d’esquerres i no ser d’esquerres i amb qui estem 
cadascú, no?, i que vostès tenen un mandat, perquè vostès tenen un mandat, d’aquest 
plenari, perquè el van aprovar, per tant, tenen un mandat, mandat que després d’un any ni 
tan sols han iniciat cap tràmit per demanar que la comissaria torni a ser de la ciutadania 
de Barcelona i no en contra d’ella.  

Moltes gràcies.  

El Sr. Joan Suqué Puig-Serra 

Abstenció. Gràcies.  

La Sra. Julia Barea Sánchez  

Bé, la petició que fa avui el PP no és una demanda nova, de fet, el senyor Pozo, que és 
una llàstima que no estigui aquí perquè ho explicaria perfectament, una miqueta cabrejat 
davant de la situació, però no és una petició nova. De fet, Esquerra Republicana va fer 
una petició a l’inici del mandat, hem estat parlant largo y tendido d’aquest tema durant 
molts mesos, durant moltes trobades, i al final ens trobem que una quarta vegada s’ha 
posposat la posada en marxa d’aquest canvi de mobilitat en el Gòtic Nord.  

Fa vint anys que ho demana, el senyor Pozo i l’associació. De fet, van arribar a un 
compromís amb ell, i després en l’aplicació d’aquest pla, d’aquest canvi mobilitat, ens 
trobem que el carrer Magdalenes no és com hauria de ser.  

Bé, davant d’aquesta proposta, i només dir que ens costa entendre aquesta falta de 
gentilesa que té el Govern d’arribar a un acord i després no complir-lo, i demanar-li les 
explicacions pertinents, que tingui clar la senyora Jiménez que li votaré a favor com a 
proposta del senyor Pozo, que si estigués aquí li agradaria saber què ha passat perquè 
fins al 14 de gener no es pugui posar en marxa aquest canvi de mobilitat.  

El Sr. Jordi Rabassa i Massons 

Sí, nosaltres votarem en contra. I ara ja li explico per què. Miri fa vint-i-cinc anys que el 
senyor Pozo i els veïns de Magdalenes estan reclamant això. Ha passat PSC, pel govern, 
Esquerra Republicana, que ha tingut tinents d’alcalde, Iniciativa per Catalunya, 
Convergència i Unió i hem passat nosaltres. I els únics que hem dit que ho farem i 
efectivament ho farem hem sigut nosaltres. Per tant, ho farem. No es va fer el dia 3 
perquè hi va haver uns problemes tècnics. Per responsabilitat i per honestedat no ho 
podíem fer, perquè no funcionava. Per tant, ho posposem fins al dia 14 de gener. Se li ha 
explicat al senyor César Pozo per activa i per passiva. He parlat més amb ell aquests dies 
que amb moltes altres persones. De fet, ell reconeix: «sois los únicos que os habéis 
atrevido a hacerlo», i ho anem a fer.  
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El tema de Magdalenes els l’hem explicat a tots, perquè sovint oblidem que, quan parlem 
del Gòtic Nord, no només parlem de Magdalenes, sinó que parlem dels comerciants de 
Barna Centre, i aquí estaria bé que ho parléssim amb tots. Nosaltres ho hem parlat amb 
tots. Primerament, de la mà del Jordi Bordas, amb Esquerra Republicana, vam fer una 
reunió aquí amb tots els comerciants de l’eix del Gòtic Nord, que ens van fer la seva 
proposta i, efectivament, després de dates que hem anat posposant –és cert–, els vam fer 
la proposta del canvi de sentit d’una part de Magdalenes. Però, què és el que ens passa? 
El que ens passa és que, donada la situació política que hi ha i que constantment la 
comissaria de policia està amb tanques i, per tant, està tancant el carrer, si deixem com a 
única sortida del Gòtic Nord aquell carrer, el que estem fent és taponant. I la mateixa 
Guàrdia Urbana i els mateixos tècnics del Districte ens diuen que no ho fem perquè, si ho 
fem, acabarem tenint un problema els dies que tanquin i cada vegada tanquen més. 
Senzillament és això, no és res més que això.  

Ara bé, si és veritat que es pot traslladar la comissaria de policia o que la comissaria de 
policia no fa uns tancaments tan grans quan passen coses, aleshores es podria fer. S’ha 
explicat a tothom. Al senyor César Pozo se li ha explicat per activa i per passiva. I no hi ha 
un informe d’un ministeri. Hi ha visites amb els que gestionen la comissaria i ens diuen 
que ells no canviaran la seva manera d’actuar. Per tant, per responsabilitat, el que veiem 
és que, si estem taponant l’única sortida possible segons quins dies del Gòtic Nord, és 
millor no canviar-lo. Tot i així, si fem la càrrega i descàrrega per Portal de l’Àngel, 
nosaltres preveiem que més del 60 o del 70% de la càrrega i descàrrega que passa per 
Magdalenes ja no passarà, perquè el que es farà serà l’explicació en els transportistes de 
per què no han de passar per Magdalenes. Però la càrrega de càrrega i descàrrega, 
valgui la redundància, al carrer Magdalenes baixarà molt. I en tot cas, deixem, per favor, 
que funcioni. Ho posem, ho implementem, veiem com funciona. Si la cosa funciona bé, 
seguim; si la cosa no funciona tan bé o s’ha de modificar, doncs, la modifiquem, si no hi 
ha cap mena de problema. Però el tema, hi insisteixo, a Magdalenes, s’ha explicat a tots 
per activa i per passiva i en diferents moments. Avui mateix aquí, quan ens donàvem les 
mans –alguns ho heu vist–, li ho he tornat a explicar, però si ens truquem cada dia.  

La vicepresidenta dona de nou la paraula a la representant del Partit Popular. 

La Sra. Elisabeth Jiménez Cara 

Si quiere, señor Rabassa, llamo al señor Pozo y hacemos un manos libres, ¿eh? Vamos, 
estaría encantado. «Adelante», no, no le iba a gustar. Mire, este trocito de Tomàs Mieres 
con Magdalenas es un sitio tan pequeño que, si fuese peatonal, le puedo asegurar que no 
afectaba al tráfico de nada. Lo que sí que afecta es que, si ustedes mantienen la entrada 
de Via Laietana hacia Magdalenas, el sentido de entrada, significa que la carga y 
descarga va a seguir pasando por allí. Usted ni siquiera –ni siquiera– ha tomado nota del 
punto 3, que yo le decía que, si todo eso que está usted diciendo es como lo dice, nos 
diga qué medidas van a tomar para que no pase. Usted ha pasado olímpicamente de este 
punto 3. La excusa de la Policía Nacional, se lo estoy diciendo, es que ya hemos hablado 
con ellos. Y si tienen la excusa, por favor, un informe del Ministerio de Interior. Las cosas 
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no se hacen echándole la culpa a tal sin aportar informes. No es un tema político para el 
resto de partidos, es un tema de movilidad. Todos conocemos al señor Pozo. Ha hablado 
durante años y años con todos los partidos sin ningún tipo de problema. Señor Rabassa, 
usted ha engañado a los vecinos, sí, hombre, a los vecinos y a los comerciantes. Usted 
ha engañado al señor Pozo. Estaba aquí, la lástima es que se haya ido. Es increíble lo 
que está haciendo, y todos lo conocemos porque, no habla con usted, habla con todo el 
mundo, el señor Pozo, desde hace muchísimo tiempo. Ustedes lo que tienen que hacer 
es… Bueno, yo espero que esta proposición se apruebe, porque al menos tendremos una 
herramienta de fuerza y una buena noticia que darle a los vecinos y comerciantes de 
Ciutat Vella.  

Animo al PDeCAT a que se sume a esta preposición y que la vote a favor. Espero su 
respuesta, que no han votado.  

La vicepresidenta dona la paraula als grups que hi vulguin intervenir. 

El Sr. Marc Rodés i Salanqueda 

Bé, sumar-me a les paraules que deia la consellera Jiménez, perquè al final si fem entrar 
tota la càrrega i descàrrega per Portal de l’Àngel i, com diu el conseller Rabassa, se’ls ho 
explica als transportistes, bé, ja sabem que això d’explicar-ho als transportistes molts cops 
no té molt d’èxit i al final molts el que acabaran fent és seguir el mateix camí que han 
seguit sempre, que és el carrer Magdalenes. Per tant, com que realment no m’han acabat 
de convèncer les explicacions, el nostre vot serà favorable, ja sigui presentar un informe o 
de la Policia Nacional o del Ministeri d’Interior o de qui sigui, però al final argumentant per 
què s’ha de deixar aquell carrer lliure.  

El Sr. Marc Borràs i Batalla 

Primer, Los Panchos tenen una cançó que es diu «Perfídia» que comença dient «Nadie 
comprende lo que sufro yo». M’ho ha recordat una mica, a mi em sembla que los que 
sufren són els veïns, no vostès. És a dir, aquí, i tan sols recordar la diferència entre gestió 
administrativa i iniciativa política. Vostès han de tenir iniciativa política per transformar la 
realitat. I, per tant, facin-s’ho mirar.  

La Sra. Julia Barea Sánchez 

Bé, vostè ha dit ara que preveuen que el 60% de la zona de càrrega i descàrrega no 
passarà pel carrer Magdalenes, no sé si és exacte aquest número. A mi el que em 
sorprèn és que ara l’horari de la zona de la càrrega i descàrrega no es compleix. No pot 
passar per Magdalenes a totes les hores que vulgui, i, tot i això, tenim una càmera que ni 
sabem si funciona o no funciona, ni quantes sancions s’han posat per l’incompliment 
d’aquesta normativa. Clar, que vostès em diguin que «els ho explicarem als 
transportistes», sí, sí, si està molt bé que els ho expliquin, però ha d’anar acompanyat 
d’unes mesures concretes. I a mi el que em sorprèn és que vostès diguin que, pel mal 
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funcionament d’una pilona, ho hem posposat. Un mes s’ha de posposar per arreglar una 
pilona que al dia següent ja estava funcionant? Home, de veritat! 

La vicepresidenta informa que aquesta proposició ha estat aprovada per unanimitat. 

La Sra. Elisabeth Jiménez Cara 

Creo que el Gobierno ha votado en contra. 

La vicepresidenta aclareix que s’aprova amb els vots a favor de tots els grups, excepte 
una abstenció i el vot en contra del Govern. 

La Sra. Elisabeth Jiménez Cara 

Bueno, lo importante es que se aprueba la proposición. Quiero agradecer a todo el mundo 
este acto de valentía que hemos tenido delante del señor Pozo, por los vecinos de la calle 
Magdalenas y los comerciantes de allí. Esperamos que eso se ponga rápidamente en 
marcha. Yo la verdad es que no he dudado ni un momento de que eso se aprobaría. Y le 
digo al Gobierno que tiene que ponerse en marcha para ejecutar esta propuesta, ya que 
es la mayoría democrática de Ciutat Vella que le está pidiendo que cambie el sentido a 
estas calles. Usted dice que no y le está diciendo que no a la democracia y a este Pleno. 
Cuidado con lo que hace con la cabeza, yo iría con cuidado.  

6. Proposició al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal C’s per instar el 
Govern de Ciutat Vella a presentar un pla d’equipaments on s’analitzi l’inventari 
dels actuals equipaments, les demandes de la ciutadania, el balanç dels actuals i 
els equipaments que estan previstos per als propers anys 

La regidora dona la paraula al Grup de Ciutadans.  

La Sra. Julia Barea Sánchez 

La proposta que fem avui és clara i crec que no genera gaires dubtes, però, bé, mai se 
sap. Avui demanem que es faci un pla d’equipaments a Ciutat Vella per una motivació 
concreta: saber què hi ha, què es pot millorar i què falta. En els diferents consells, 
audiències i altres òrgans de participació es demanen que es facin equipaments 
municipals en matèria d’esport, joventut, gent gran, infants. Però moltes vegades es 
demana per diferents motius. El primer perquè els que hi han estan sobreocupats, perquè 
a vegades desconeixen que tenim més equipaments dels que tenim i perquè hi ha molts 
equipaments que no es troben en condicions per poder fer activitats i cedir-los a entitats. 
La veritat és que, després de veure com funcionen altres districtes, el que em sorprèn és 
que a Ciutat Vella no tinguem cap pla d’equipaments, tenint en compte que som un dels 
districtes amb més equipaments, tant de districte com de ciutat. També el que ens sorprèn 
és que a Casa Gran es presentin plans per fer equipaments i aquí no s’hi dediqui més de 
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dos línies o una estoneta parlant als consells. De fet, fa mesos en el districte de Gràcia es 
va presentar aquest pla, un pla que ja m’agradaria tenir aquí i que se’ns presentes una 
mesura tan detallada. Però això no ho intentaré, ni ho demanaré en excés.  

La proposta que presentem és clara, com els he dit: presentar un pla d’equipaments on 
s’analitzi l’inventari dels actuals, demandes ciutadanes, balanç dels actuals i els 
equipaments previstos en els propers anys. Proposta clara: què tenim, què necessitem, 
què volem tenir i què hem de millorar.  

La regidora obre el torn d’intervenció de la resta de grups municipals. 

El Sr. César Martínez i López 

A veure, consellera Barea, vostè ha estat una consellera especialment activa demanant 
informes, diagnosis, documentació diversa…, avui n’ha fet diferents esments, i que 
acostuma a reclamar, en aquests plenaris, com avui, perquè no entenem que no li han fet 
arribar… Tenim sort de viure en una època on la tecnologia ens permet posar molta 
informació en aparells tan petits com un pendrive. En altres moments, consellera Barea, 
potser necessitaria ajuda per emportar-se tota la documentació que ha demanat i encara li 
deuen. Ara, en els últims mesos de mandat i amb pocs plens per endavant, torna a 
demanar al Govern que presenti, en aquesta ocasió, un pla d’equipaments. Una petició 
legitima, segurament molt útil, però que tenim la sensació que pot desviar el Govern de tot 
el que té a sobre actualment. Si no és que això que demana sigui una de les múltiples 
feines que el Govern ja ha encarregat a algunes d’aquestes cooperatives superexpertes 
casualment amb seu social compartida amb l’Observatori DESC.  

En aquest cas, la feina ja la tenen feta i no hauran de fer el powerpoint que demana, 
doncs, des de zero. Aquest punt és important, perquè tots hem escoltat darrerament com 
alguns veïns li han demanat a l’equip de govern que actuïn, que treballin, que si no en 
saben, que n’aprenguin, bla-bla-bla… Sobre això –faig un parèntesis– hem de celebrar 
que els veïns hagin deixat de banda les pràctiques que s’estilaven quan els membres 
d’aquest Govern estaven a l’altre cantó, com els tan injustos i desagradables escraches.  

Tornant al tema en concret, i perquè no sigui dit que l’oposició no ajudem el Govern, que 
només posem pals a les rodes i que no els deixem fer la seva feina, li donaré una 
informació, senyora Barea, i dos apunts. La informació: a la web del Districte es poden 
localitzar cent cinquanta-vuit equipaments per tipologies i fins i tot pintats en un mapa. El 
primer apunt: els equipaments no filtren, o almenys no haurien de filtrar, excepte 
excepcions conegudes, segons si l’usuari és de districte o de ciutat. El segon apunt: pel 
que demana i fixant-nos en l’interès a nivell de districte, tothom que és del districte és de 
la ciutat i, per tant, té accés a tots els equipaments, als de districte i als de ciutat.  

Concretament, el nostre posicionament, a nosaltres no ens fa falta la presentació d’aquest 
pla que vostè demana. Si agafem la tipologia més extensa, que en aquest cas és la 
d’equipaments esportius, trenta-sis de cent cinquanta-vuit, agafem també l’índex de 
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pràctica esportiva al districte, de la qual hem fet una pregunta per ser la més baixa de la 
ciutat… 

La regidora l’avisa que se li ha acabat el temps. 

El Sr. César Martínez i López 

Ja? Se m’ha acabat? Ostres, «amb lo bé» que m’ho havia preparat, tu. Ens abstindrem, 
però li donarem suport emocional, consellera Barea.  

La Sra. M. José Arteaga Muñoz 

Considerem que és una proposta encertada presentar un pla d’equipaments actualitzat 
del districte de Ciutat Vella, que serveixi com a eina d’avaluació i programació a curt i 
mitjà termini. Un pla d’equipaments ha de preveure una adequació de dotació 
d’equipaments públics, tot considerant com adequada aquella dotació que garanteixi la 
qualitat, la igualtat de l’accés de la població del districte als diferents equipaments públics i 
ha de permetre que quan l’Ajuntament té l’oportunitat d’adquirir espais qualificats 
d’equipament, com Via Laietana en el seu moment, no hagi d’improvisar sobre quines són 
les prioritats per a la ciutadania i dels barris, sinó que tingui una diagnosi prèvia i un pla 
d’actuació.  

El pla d’equipaments hauria de tenir com a objectiu inventariar la informació dels 
equipaments actuals, tant edificis i locals com sòl d’equipaments; analitzar 
quantitativament el compliment de necessitats dels equipaments existents, diagnosticar la 
xarxa d’equipaments actuals i definir les necessitats a cobrir en el període de planificació, 
proposar les actuacions a realitzar a curt, mitjà i llarg termini per adequar i optimitzar i 
millorar les dotacions existents i, si cal, crear-ne de noves per tal de facilitar la presa de 
decisió a l’equip de govern sobre les actuacions a realitzar en matèria d’equipaments al 
districte, planificar en visió de conjunt per assolir una distribució racional i equilibrada dels 
equipaments en territori, l’estimació de les necessitats d’equipaments públics. En el cas 
de Ciutat Vella, a més, la diagnosi hauria de contemplar també la necessitat d’habitatge 
dotacional, un ús possible d’equipaments, com tots els equipaments de promoció 
econòmica i innovació, que també són vitals en un districte que volem viu i divers i amb 
oportunitats.  

Votarem a favor.  

La Sra. Laura de la Cruz Termes 

El Grup Municipal d’Esquerra Republicana sempre hem reclamat insistentment un fitxer 
actualitzat de tots els equipaments de què disposem a Ciutat Vella. La diagnosi i el pla de 
cara al futur és el que sempre reivindiquem.  
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Ciutat Vella és un districte altament complicat per fer nous equipaments. Per aquest 
motiu, és molt important tenir clares les necessitats i veure-les des de l’òptica de futur i 
continuïtat i ben planificat.  

Per aquest motiu, aprovarem la proposició de Ciutadans.  

La Sra. Elisabeth Jiménez Cara 

No me alargaré en absoluto. Votamos a favor. Decía que iba a ser muy breve, 
sencillamente la aprobaremos, y uno de los motivos es porque me gustaría también saber 
el estado del equipamiento guardería de la calle Aurora, proposición del Partido Popular, 
que se aprobó en este Pleno a principios de mandato, ya hace unos cuantos años, y 
todavía no sabemos nada de ella. Aunque también recuerdo que el señor Rabassa hacía 
así con la cabeza también hace cuatro años.  

El Sr. Ferran Caymel Ubia 

Sí, a veure… Primer de tot, gràcies, Cèsar, per la teva intervenció i per la teva sensatesa i 
perquè has fet una mínima recerca i has aplicat una miqueta de criteri per decantar-te. De 
fet, té sentit un pla d’equipaments en si, té sentit. Però, en aquest cas, ens hi 
posicionarem en contra, o com a molt podríem fer un abstén… No. Doncs, seria en contra, 
per què, perquè són moltes coses les que estem posant aquí, i moltíssimes d’elles ja 
s’estan fent. Per exemple, el mapejar quants equipaments s’estan fent, des de l’Àrea de 
Drets de la Ciutadania ja s’està fent; a l’Open Data estan tots els [#4.23.49sets] de dades, 
has de saber una miqueta d’informàtica, però els tens; a la web del Districte, no?, també 
hi han desenes i desenes… I, aleshores, clar, estem parlant d’equipaments des de taules 
de ping-pong a centres de serveis socials, escoles… Fer un pla d’equipaments, diguem-
ne, que integri tot és una cosa que ens podria portar molts mesos. Sectorialment es fa, 
des d’àrees. En concret, amb el tema dels equipaments esportius, dels que sabem que 
ens fan falta, se n’està elaborant un, no?  

Però no només parla de l’inventari, parla de demandes de la ciutadania. Doncs bé, 
demandes, ja es fa l’enquesta de serveis municipals, no?, en què apareixen sempre, per 
exemple, les biblioteques o centres cívics com especialment valorats, fins a aquest any 
que hem posat els bombers i, clar, han guanyat els bombers, com no podia ser d’una altra 
manera. Es fan balanços també des d’àrees en temes més sensibles. Se n’ha fet una a 
serveis socials, per exemple, 7.500 enquestes, i també amb una valoració alta.  

Però, més enllà d’això, estem parlant d’inventaris, balanç i després ens parla, també, de 
demandes de la ciutadania. Bé, quin tipus de demandes? Quins grups socials estem 
atenent? Aquí nosaltres, com a programa polític, a banda d’impulsar aquests equipaments 
que estan ja en marxa, l’Escola Bressol Aurora, per exemple, passi’s a veure-la, o en 
manifestar com a favor estem que tinguem el CAP al Raval nord com abans millor. Estem 
impulsant espais joves, al Gòtic, a la Barceloneta, Can Seixanta. Estem atenent 
demandes veïnals, com en el cas del Borsí, en el qual també hi haurà una ampliació i 



 
 
 
 

 

74 
 

 

millora de la biblioteca. S’atenen demandes que van entrar al Pla d’actuació de districte, 
com la part de l’hort comunitari. I hem obert aquesta pota de la via del patrimoni ciutadà 
que et situa també un equipament com una cosa que no és estrictament proveït per, 
diguem-ne, la institució… 

La regidora li comunica que se li ha acabat el temps; tot seguit, dona la paraula de nou al 
Grup Municipal de Ciutadans. 

La Sra. Julia Barea Sánchez 

Bé, senyor Martínez, senyor Caymel, que gràcies a vostès s’ha aprovat el Pla 
d’equipaments a Gràcia 2019-2025, no volen el mateix aquí? No volen el mateix aquí? 

Jo sé buscar a la web, sé que hi ha tots els equipaments que hi han. No hi ha un 
diagnòstic del que falta en aquells equipaments. Bé, no, no, demano transparència també. 
I faig propostes de millorar aquells equipaments per, primer, tenir un diagnòstic per 
millorar i fer propostes adequades al que necessiten. Jo sí sé buscar a la pàgina web. De 
fet, per fer aquesta proposta, els he buscat, els he investigat, qui els gestiona, qui no els 
gestiona, vaig als consells sectorials d’equipaments esportius –bé ho sap– o de centres 
cívics –bé que ho sap. Hi ha mancances, i les expliquen ells, les persones usuàries i 
tothom. No entenc que sigui tan difícil fer un balanç d’aquests serveis.  

Vostès parlen de l’enquesta serveis municipals. Sí, molt bé, i la seva gestió és nefasta, bé 
que ho expliquen en l’enquesta de serveis municipals. És tan així que els equipaments 
d’aquest districte no funcionen, no funcionen, és clar. Tenim equipaments sobreocupats 
que no ajuden a tenir ocupació de projectes, petits projectes dels veïns de Ciutat Vella. 
Clar, a mi em fa gràcia quan em diuen que aquesta informació ja està. Sí, aquesta 
informació…, sé mirar la web, i sé mirar els equipaments que hi ha. Però vostès fan 
propostes en diferents plans que després ni se sap si seran útils, si seran necessaris i si 
atendran aquelles demandes ciutadanes. Ja està, és clar i senzill. Mira que era una 
proposta molt fàcil –molt fàcil–, i vostès avui voten en contra. Ostres! 

La regidora informa que aquesta proposició ha estat aprovada amb els vots a favor del 
PSC, Esquerra Republicana de Catalunya, Partit Popular i Ciutadans, l’abstenció del 
PDeCAT i el vot en contra de Barcelona en Comú. Manifesta que la CUP no ha votat. 

b) Precs 

7. Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal Demòcrata perquè el 
Govern del Districte encarregui els treballs pertinents per retornar al seu 
emplaçament original el pas de vianants del carrer Torres i Amat, així com 
senyalitzar el carrer adequadament perquè els vehicles disminueixin la velocitat 
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La regidora dona la paraula al Grup Municipal Demòcrata perquè exposi el seu prec. 

La Sra. M. José Chacón i Salvador 

Situant-nos en el carrer Torres i Amat trobem el nou pas de zebra pintat farà uns mesos 
en un nou emplaçament que no és l’anterior. Aquest nou pas té tota la lògica d’estar allà 
pintat, ja que és el camí natural entre la plaça Castella i el CAP de Raval Nord, juntament 
amb la plaça Terenci Moix. Els veïns de la zona, pares de l’Escola Castella i fins i tot 
l’equip docent de la mateixa escola ens han dit que aquest nou pas de zebra és molt 
perillós per a la canalla i la gent gran que travessa el carrer. El carrer Torres i Amat té una 
inclinació a l’alçada del pas de zebra que el fa invisible per als conductors que van per la 
seva calçada, com de les bicicletes que transiten pel carril bici. Els infants de l’Escola 
Castellà travessen aquest carrer tant a les entrades i sortides de l’escola, que van amb els 
seus pares o inclús sols, com també grups d’infants dintre de l’horari lectiu del centre 
utilitzen la plaça Terenci Moix com a esbarjo, degut al poc espai que tenen a la mateixa 
escola. Per l’equip docent del centre escolar és molt arriscat creuar aquest pas amb una 
mestra per a vint-i-cinc nens.  

Donades aquestes explicacions, preguem a l’equip de govern que reconsideri ubicar el 
pas de zebra a l’antic emplaçament on hi ha una bona visibilitat, tot i que no sigui el pas 
natural, o que pacifiqui tot el carrer amb les senyalitzacions pertinents que hi ha una 
escola a pocs metres i un centre d’atenció primària.  

Gràcies. 

La regidora agraeix la intervenció i dona la paraula al Govern. 

El Sr. Santiago Ibarra Oriol 

Sí, la veritat, hem parlat amb els serveis tècnics i no tenen l’històric d’aquest canvi de pas. 
En tot cas, mentre trobem aquesta posició desconeguda per nosaltres del pas de 
vianants, ja la distància és més correcta. Els acceptem el prec per veure si aquest canvi 
es pot revertir. En tot cas, mentre que no es fa això, hem anat a veure els passos de 
vianants i, efectivament, hi ha millores dels actuals que es poden fer, eh? Del primer, del 
que estava parlant vostè, efectivament, el senyal divisori horitzontal no està pintat 
coincidint amb l’amplada del gual deprimit; això es pintarà de nou al lloc correcte de tal 
manera que al ser més ample es veurà més. Ja té una senyalització vertical de reforç de 
perill per pas de vianants. El segon pas de vianants, el que està després de la corba, ja té 
una base de plàstic per reduir la velocitat i, com es fa després d’un gir que fa el carrer, 
aquests dos elements fan reduir la velocitat abans del pas de vianant, que a més a més 
està pintat darrere del senyal de velocitat màxima permesa de trenta quilòmetres per hora. 
Aquest pas de vianant no està centrat en la sortida de plaça Castella, perquè per allí és la 
sortida del pàrquing, per tant, no es poden compatibilitzar les dues sortides.  
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En tot cas, si pintem el primer, el que crec que vostè està parlant, això ens servirà per 
pintar el segon. I en el primer, que és el que ens ha parlat, es podria reforçar la 
senyalització amb una vertical de perill escolar si tenim clar i amb l’escola podem 
concretar que és el pas que ells utilitzen. Com li he dit, li acceptem el prec per revisar la 
posició i, si no, les modificacions.  

També li agreixo que faci propostes concretes, pot ser petites, però amb canvis 
substancials i que milloren les vides i que poden executar-se ràpidament. No tot ha de ser 
això, però tampoc tot ha de ser informes, informes rere informes, informes rere informes… 

Gràcies.  

La presidenta dona de nou la paraula a la regidora del PDeCAT. 

La Sra. M. José Chacón i Salvador 

Moltes gràcies, conseller Ibarra, li agrairia, per a altres vegades, que es llegeixi el text. No 
s’enredi, només era un pas de zebra, no tots els del carrer Torres i Amat.  

8. Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal PSC perquè, atès que 
l’Hospital de Campanya Santa Anna fa una tasca ingent al Gòtic atenent persones 
sense llar que estan a Barcelona, el Govern pugui establir una forma de 
col·laboració amb aquest hospital perquè es pugui oferir a les persones sense llar 
uns lavabos dignes i una consigna en condicions    

La regidora dona la paraula al Grup Socialista. 

La Sra. M. José Arteaga Muñoz 

Seré molt breu, perquè tothom coneix aquesta problemàtica. I com vostès saben, 
l’Hospital de Campanya de Santa Anna fa una tasca ingent al Gòtic atenent les persones 
sense llar que estan a Barcelona. En l’àmbit de l’atenció a les persones sense llar és 
important poder oferir espais tant per a la seva higiene personal, els lavabos, com espais 
per guardar les seves coses, com la consigna. L’Hospital de Campanya ofereix en 
l’actualitat aquests serveis, però no amb la qualitat que caldria. Els lavabos, que són 
portàtils, estan desgastats i atrotinats i la consigna està ubicada en una caseta a l’entrada 
del recinte i no reuneix les mesures de seguretat necessàries. Com les altres entitats que 
estan compromeses en tenir cura de les persones sense llar a Barcelona, l’hospital 
treballa per una ciutat millor, colze a colze amb altres entitats, empreses i Administració 
pública, i no va rebre cap subvenció en el 2017 per aquesta labor pública i d’alt valor i 
impacte social.  

Per això demanem que el Govern pugui establir una forma de col·laboració amb l’Hospital 
de Campanya de Santa Anna perquè es pugui oferir a les persones sense llar uns lavabos 
dignes i una consigna en condicions, i és una demanda que ens fan ells.  
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Gràcies.   

La regidora agraeix la intervenció i dona la paraula al Govern. 

El Sr. Jordi Rabassa i Massons 

Sí, amb l’Hospital de Campanya ens hem reunit i tenim la relació que, quan hi ha 
qualsevol problema, ens ho diuen i nosaltres acudim, i al revés, si nosaltres veiem que hi 
ha algun problema de queixes de veïns o el que sigui hi anem. Ens hem reunit amb 
l’educadora que s’ha contractat, o que es va contractar fa temps, ens hem reunit amb 
Càritas, ens hem reunit amb el mossèn, hem fet moltes reunions, i això és un projecte 
privat en el qual nosaltres ja hem expressat des de Drets Socials que considerem que, 
malgrat que la voluntat és molt bona, segurament els serveis municipals donen millors 
opcions i donen millors respostes a aquestes tasques que ells estan fent. Hi havia, 
sobretot al principi, problemàtiques diverses. Han fet una inversió en càmeres, han fet una 
inversió privada, perquè és privat, han fet una inversió amb els lavabos, etcètera. La 
col·laboració, en el nostre cas, la tenen tota, tenen els nostres telèfons, els anem a veure i 
amb la tècnica de barri es van reunint de manera més o menys regular.  

Ara bé, si el que vostè ens està dient és que l’Ajuntament de Barcelona posi lavabos o 
que l’Ajuntament de Barcelona posi una consigna per a una labor social que no és un 
equipament i que, a més a més, considerem que no compleix amb els requisits que 
demanden les persones que hi fan ús, doncs, a això sí que els diem que no.  

En aquest sentit, no els acceptem el prec. Ells ho saben, els ho hem explicat. Estan fent 
una tasca bona, han de tenir cura que no tingui certs impactes a la via pública, i a partir 
d’aquí si volen demanar una subvenció o si volen fer algun requeriment a l’Administració, 
que facin pels canals corresponents demanar una subvenció per allò que considerin, i 
tècnicament es valorarà si es concedeix o no es concedeix.  

La regidora dona la paraula de nou al Partit Socialista. 

La Sra. M. José Arteaga Muñoz 

No, només…, ho entenc perfectament, però era una demanda d’ells per habilitar uns 
lavabos en condicions. Suposo que, amb el que tenen o al no tenir subvenció, no arriben 
a on voldrien arribar, i la demanda que ens van fer cap a l’Ajuntament va ser aquesta. 

Gràcies.  

9. Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal PP perquè el Govern 
del Districte presenti en aquest Ple un informe sobre les sancions imposades al 
carrer Robador i voltants per l’incompliment de l’article 39, punts 1 i 3, de 
l’Ordenança de mesures per a fomentar i garantir la convivència ciutadana a l’espai 
públic de Barcelona, des de juliol de 2015, indicant almenys el nombre de sancions, 
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les dates, les quantitats de sanció i si s’han cobrat, i que s’intensifiqui el treball de 
vigilància, inspecció i sanció, en el seu cas, per incompliment de l’esmentat article 
en el Raval Sud, aprofitant el pla Úbic que fins al mes de maig de 2019 garanteix un 
major nombre d’efectius policials a la zona 

La regidora dona la paraula al Partit Popular perquè exposi el prec. 

La Sra. Elisabeth Jiménez Cara 

La voy a leer tal y como la he escrito, porque creo que es muy clara, muy concisa y habla 
de normativas y habla de sanciones con lo cual no hay más flores que darle, sino que 
aplicar la matemática de la ley.  

Dado que los vecinos de la calle Robador y alrededores llevan más de tres años viniendo 
a quejarse a los plenos y a las audiencias públicas de los problemas que les causa la 
prostitución sin que este Ayuntamiento haya aplicado en ningún momento la Ordenanza 
de medidas para fomentar y garantizar la convivencia ciudadana en el espacio público de 
Barcelona, que en su artículo 39, en el punto 1, prohíbe ofrecer, aceptar o prestar 
servicios sexuales retribuidos en el espacio público y, en el punto 3, prohíbe cualquier 
conducta que tenga lugar en el espacio público que favorezca y promueva el consumo de 
la prostitución u otras formas de explotación sexual, considerando entre estas las 
conductas que consisten en acercar a los clientes; dado que esta normativa en su artículo 
10 establece un régimen de sanciones de entre cien y trescientos euros para los casos 
del punto número 1 y de mil a mil doscientos en los casos recogidos en el punto número 3 
del mismo artículo, y dado que el Gobierno es plenamente consciente de que en la calle 
Robador se incumple de forma flagrante dicha normativa, desde hace más de tres años, y 
que ello perjudica de forma dramática la normal convivencia de los vecinos en dicha zona, 
a la que tienen derecho, presentamos el siguiente ruego: que se nos presente, en este 
Pleno, un informe sobre las sanciones impuestas en la calle Robador y alrededores por el 
incumplimiento del artículo 39, puntos 1 y 3, desde julio de 2015, que indique al menos el 
número de sanciones, las fechas, las cuantías y si se han cobrado, y que se intensifique 
el trabajo de vigilancia, inspección y sanción, en su caso, por incumplimiento de dicho 
artículo en el Raval Sur aprovechando el plan Úbic que, hasta mayo de 2019, garantiza un 
mayor número de efectivos policiales en la zona.  

Gracias.  

Hay una intervención de un vecino, no sé exactamente en qué momento… 

La regidora aclareix que, primer, respon el Govern i després té la paraula el veí.  

La regidora 

Bé, malauradament, li avanço que no li acceptarem el prec. Entenc que tenim aquí 
curiosament un objectiu compartit, que és que hi hagi una bona convivència en el carrer 
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Robador. Per això, hi ha una vigilància policial continuada des de fa molt de temps, de fet, 
des del 2015. S’han establert també diferents sancions a diferents meubles per activitat 
il·lícita. En concret, el 2016, cent dotze; el 2017, vuitanta. És una activitat que no està 
permesa i que, per tant, sí o sí s’ha d’actuar. Ara bé, és veritat que discrepem 
profundament en l’enfocament que vostès fan sobre com es tracta el treball sexual. 
Nosaltres creiem que s’ha d’atacar la trata i alhora també garantir els drets de les dones. I 
en aquesta línia hem intervingut fent cas tant al que recomana des de la síndica de 
greuges a diferents organitzacions implementant mediacions i fent acompanyament a les 
dones. Ara bé, tots els esforços necessaris per garantir la convivència i crec que en 
aquesta línia estem.  

La regidora dona la paraula a la persona que ha demanat intervenir en aquest punt. 
Recorda que el temps d’intervenció és de dos minuts. 

El Sr. Iván Rivera (en nom propi) 

Buenas noches, regidora. Como afortunadamente tengo dos minutos, aprovecharé para 
desearle bon Nadal a todas las señoras aquí presentes y a los señores, y espero que 
tengan una buena entrada de año y un feliz buen año en compañía de toda su familia. 
Dicho esto, espero que…, no es un deseo, supongo que al Gobierno municipal los Reyes 
pues, le traerán carbón porque no ha sido lo mejor el comportamiento hacia los vecinos, 
por lo menos de la calle Robador, ¿eh? Y digo esto porque ayer el señor Jordi Rabassa 
nos tuvo entretenidos, muy bien y todos contentos, a todo el tsunami, trabajando con unos 
planos haciendo colores de las problemáticas del Raval. Bueno, perdón, de todos los 
barrios de Barcelona. Solo decirle que los colores son siete. Que en la calle Robador tiene 
los siete colores. Pues, yo no vengo aquí a quejarme por quejarme. Es que aquí no 
solamente tenemos el problema de lo que ha hablado la señora regidora del Partido 
Popular, si no es que la limpieza si puede hacer un cursillo para la gente que sobreocupa 
el espacio público, y como a los pequeños que nos decían «papel, papelera», pues, oye, 
poder enseñarles a esta gente que hacen una ocupación del espacio público que mejore 
la convivencia. Yo hablo con todo el mundo, ¿eh? En la calle Robador ya me conocen 
todas las chicas, lo digo así, bien. Y el color amarillo quítamelo antes de aquí…, 
solvéntamelo de aquí a Reyes, es factible. El color amarillo es la iluminación. Os lo dije, 
no pongáis este tipo de luces en la calle Robador, queda muy oscuro y, además, solo 
tenemos luz en una sola acera, la otra acera no tiene luz. Eso es fácil –eso es fácil.  

La regidora agraeix la intervenció i dona la paraula de nou al Partit Popular. 

La Sra. Elisabeth Jiménez Cara 

Gracias, Iván. Solo le diré una cosa, cuando un gobierno es conocedor de delitos y no 
actúa, presuntamente está incurriendo en prevaricación.  

La regidora 
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Bé, agrair el to constructiu de l’Iván. Efectivament, la il·luminació s’està revisant. Jo crec 
que s’ha actuat molt al carrer Robador, no només amb el tema dels locals i tot això. S’ha 
de continuar actuant per garantir una bona convivència entre tots i totes. I, en aquest 
sentit, també tenir una reunió d’aquí a poc justament per poder tractar amb profunditat… 
El que es va fer ahir amb el tsunami era una demanda del tsunami.  

Senyora Jiménez, només una qüestió, segurament és perquè vostès estan molt 
acostumats a veure dins del seu partit actuacions o males pràctiques i no denunciar-les. 
Si vostè creu que estem prevaricant, cap problema, denunciï’ns, cap problema en fer front 
a allò que digui la justícia que estem fent malament.  

10. Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal PP perquè el Districte 
de Ciutat Vella presenti en aquest Ple les accions previstes per actuar contra la 
venda ambulant il·legal (top manta) en actual campanya de Nadal i que en el 
següent Ple presenti un informe sobre el resultat de les esmentades actuacions 

La regidora dona la paraula al Partit Popular. 

La Sra. Elisabeth Jiménez Cara 

Si, otro tema que le gusta mucho, regidora. Dado el malestar expreso del comercio y la 
restauración de Ciutat Vella con las actuaciones que el actual Gobierno de la ciudad y el 
Distrito ha estado llevando a cabo con relación a sus actividades y de forma especial con 
la total inacción que ha habido contra la venta ambulante ilegal, el top manta; dado que 
los alarmantes datos de delincuencia del distrito requieren una contestación urgente y 
contundente del Ayuntamiento que muestre permisividad cero respecto a los hechos 
delictivos de cualquier índole, y dado que estamos en plena campaña de Navidad y que, 
para defender a nuestro comercio y restauración y ofrecer una imagen más segura de 
nuestros barrios, es necesario actuar contra la venta ilegal, contra el top manta, 
presentamos el siguiente ruego, y es que el Distrito de Ciutat Vella presente en este Pleno 
las actuaciones previstas para actuar contra la venta ambulante ilegal y en la actual 
campaña de Navidad y que en el siguiente Pleno presente un informe sobre el resultado 
de dichas actuaciones. 

Gracias.  

La regidora agraeix la intervenció i dona la paraula al Govern. 

El Sr. Jordi Rabassa i Massons 

Sí, senyora Jiménez, li contestaré intentant ser al més neutre possible i sense moure el 
cap. Li demano disculpes, però sovint, quan es generen bronques allà on no n’hi ha i que 
intentem ser constructius i explicar les coses i retornen les bronques, és una situació 
bastant incòmoda.  
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Dit això, li rebutgem el prec. Li rebutgem el prec perquè nosaltres tenim confiança en els 
cossos de seguretat pel que fa al tema de la venda ambulant. En el que portem d’any, ha 
baixat la demanda ciutadana de trucades per aquest tema en un 53% al districte i, malgrat 
això, s’ha incrementat en un 126% el total d’intervencions i fins i tot d’abandonament de 
mercaderies. Per tant, a més a més, Guàrdia Urbana treballa amb Mossos d’Esquadra i, 
ho saben, amb la Portuària, es fan dues intervencions setmanals en els moments en què 
és possible fer-ho i, ja li ho he dit, s’han multiplicat per 126% les intervencions, i se 
seguirà d’aquesta manera amb la confiança que nosaltres sí que tenim en la Guàrdia 
Urbana i en Mossos d’Esquadra i que sembla que vostès no tenen. 

La regidora dona la paraula de nou al Partit Popular. 

La Sra. Elisabeth Jiménez Cara 

La Guardia Urbana hace lo que le dice usted, señor Rabassa. Fíjese lo que le he pedido y 
usted ha rechazado. Yo es que, vamos, alucino. Le he pedido que presente en este Pleno 
las actuaciones previstas para actuar contra la venta ambulante ilegal en Navidad y que 
en el siguiente Pleno presente un informe. No le he pedido nada más que esto. Y usted no 
es capaz de decir qué va a hacer estas fiestas de Navidad para luchar en contra de la 
venta ilegal y tampoco qué es lo que ha hecho cuando volvamos de fiestas. Igual que la 
señora regidora también me ha dicho que tampoco nos va a dar el informe de las 
sanciones por el artículo 39 en la calle Robador. Es una información, creo que tenemos 
derecho. Ustedes se quedan tan anchos rechazando unas cosas que son transparencia 
pura y democracia. Y se van a dormir tan tranquilos y tan felices. Bueno, felices sueños.  

11. Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal C’s perquè el Govern 
del Districte informi sobre les actuacions que es realitzen per a millorar la 
il·luminació dels carrers i places del districte   

La regidora dona la paraula a la consellera de Ciutadans. 

La Sra. Julia Barea Sánchez 

Bé, el prec ja ha estat daixò… De fet, no crec que m’expliquin res més del que van 
explicar ahir a la comissió. Ara mateix ha dit la regidora que s’estava revisant l’il·luminat 
del carrer Robador, me n’alegro, per fi, no? I esperem una miqueta aquestes petites 
actuacions que s’han anat fent en el districte. 

Gràcies.  

La regidora agraeix la intervenció i dona la paraula al Govern. 

El Sr. Santiago Ibarra Oriol 
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En aquest cas, acceptem el prec. A veure si informant sobre la moltíssima feina que s’ha 
fet pot ser una manera de desmuntar la campanya politicomediàtica que vol instaurar que 
Barcelona està mal il·luminada. Miri, un parell de consideracions a nivell de ciutat. Hi ha 
un important decalatge entre el que vol instal·lar la campanya mediàtica i la percepció real 
de la ciutadania. De fet, en la darrera enquesta dels serveis municipals, la ciutadania dona 
la millor nota històrica a la il·luminació de la ciutat amb un 7,2. En la darrera enquesta del 
mandat Trias era un 6,6. Estem invertint 18 milions en renovació. Pel que fa al 
manteniment, tenim un índex d’avaria inferior a l’1%. Però també és cert que les fortes 
pluges dels darrers mesos han fet saltar algunes línies. En el cas del Raval, aquests salts 
de llum també es deuen que la subestació de la plaça Terenci Moixí no s’hagi acordat. 
Nosaltres seguim insistint a Endesa perquè comencin les feines. Igualment no ens aturem 
aquí i estem treballant per detectar els punts foscos i en l’elaboració d’un nou mapa 
lumínic per a la ciutat i la redacció d’un nou pla de renovació de l’enllumenat. A nivell de 
districte, i especialment el pla de xoc del Raval, s’han analitzat seixanta-sis carrers segons 
les peticions rebudes al Districte. En el cas d’identificar carrers amb manca de llum, s’han 
plantejat les següents solucions: quan es detectaven punts foscos al carrer, es realitzaven 
reforços mitjançant la instal·lació d’un punt de llum; quan es detectava manca de llum a tot 
el carrer, s’han realitzat diverses actuacions segons tipologia i estat del carrer. Li faig un 
llistat, ràpid, al llarg del 2017 i el 2018 s’ha actuat en aquests carrers: Junta de Comerç, 
Sant Pau, Portal de Santa Madrona, Correu Vell, Amargós, Sant Sadurní, plaça 
Blanquerna, plaça Pere Coromines, jardins Dolors Aleu, darrere Cap Drassanes, Sant 
Oleguer, Art del Teatre, Pere Camps, Cid, Lleó, Lluna, Ferlandina, Sant Gil, jardins de 
Rubió i Lluch, Sant Pau del Camp, Om, Lancaster, Comerç, plaça del Pes de la Palla, 
Santa Madrona, Cardona, Guifré, Carretes, Sant Francesc i Riereta. Això han sigut més o 
menys un 180.000 euros en els dos anys. Però, en tot cas, això, estàvem parlant del 
Raval, en la resta de Ciutat Vella, en la resta del districte… 

La regidora comunica que s’ha acabat el temps.  

La Sra. Julia Barea Sánchez 

Té l’oportunitat de passar-m’ho per escrit i no li ho tornaré a demanar. Bé, ahir va quedar 
demostrat que la ciutat està mal il·luminada. No és una petició meva ni de ningú, vull dir, 
si han de revisar el procediment de com il·luminar els carrers, em sembla molt bé, i jo li 
encomano que passegi més de nit pels carrers de Ciutat Vella. Que em digui que per 
culpa de l’estació subelèctrica de la plaça Caramelles se’n va la llum quan plou, home, 
tenim un problema. Sí, bé, és així…, es la naturaleza del ser humano.  

Bé, vostès…, a la plaça Caramelles, vaig haver de trucar jo al conseller tècnic perquè no 
hi havia manera que s’il·luminés la plaça, perquè van utilitzar l’aplicació de bústia 
ciutadana i ningú els donava resposta. I després de les queixes dels veïns, em van trucar i 
em van dir: «El senyor Rabassa no m’agafa el telèfon, el Govern no m’agafa el telèfon. Li 
podeu comunicar que la plaça Caramelles no està il·luminada a les nits.» Clar, a mi em 
sorprèn que vostès avui em diguin tants carrers que s’han revisat, me n’alegro, però, clar, 
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si vostès no garanteixen ni la seguretat ni la il·luminació dels carrers, no m’estranya 
després que tothom tinguin por de passar pels carrers de Ciutat Vella.  

Li agraeixo que em faci arribar el llistat de carrers que han revisat. Però, clar, els queden 
molts carrers per revisar. Perquè a dia d’avui, quan se’n va…, quan plou tres gotes, hi ha 
molts carrers que no estan il·luminats.  

c) Preguntes 

12. Pregunta al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal Demòcrata sobre 
quin és el capteniment del Govern del Districte per incrementar l’índex de pràctica 
esportiva dels infants i joves del districte de Ciutat Vella i a què atribueix el Govern 
la forta davallada que ha patit la pràctica esportiva segons aquest índex 

La regidora comunica que comencen l’apartat de preguntes. Tot seguit, dona la paraula 
al Grup Municipal Demòcrata.  

La Sra. Julia Barea Sánchez 

Regidora, s’ajunta amb la meva pregunta.  

La regidora anuncia que, en aquest punt, també tractaran la pregunta de Ciutadans. 

El Sr. Marc Rodés i Salanqueda 

Crec que tots podríem afirmar que l’esport és clau per a l’educació dels infants i dels 
joves, i que, a més a més, al districte de Ciutat Vella també és una eina essencial 
d’integració social. Els valors de treball en equip, de l’esforç, doncs, són uns valors 
inherents a la pràctica esportiva. És per això que ens va sobtar un resultat que vam veure 
a l’enquesta d’hàbits esportius de la població en edat escolar de Barcelona 2018, un 
informe que és va presentar a la Comissió de Drets Socials de novembre de Casa Gran 
on trobàvem el següent indicador: mentre que l’índex de pràctica esportiva de la ciutat de 
Barcelona el 2018 és del 76%, trobem que l’índex de pràctica esportiva del districte de 
Ciutat Vella és del 60,9%. I, a més a més, ens trobem que mentre el 2013 a Ciutat Vella 
aquest índex era del 68,5, el 2018 baixa fins al 60,9. Però és que, a més a més, ens 
trobem que, vull dir, Ciutat Vella és clarament el farolillo rojo dels districtes en aquest 
sentit, perquè per anar a buscar el segon per la cua ja hem d’anar al 67%, que és Nou 
Barris, i hem d’anar al 73,2%, que és Sant Martí. I si mirem l’evolució que han tingut la 
resta de districtes entre el 2013 i el 2018, veiem que tots, més o menys, s’han mantingut 
estables, alguna petita variació, algun petit augment, però Ciutat Vella ha caigut amb 
força. I, a més a més, una frase que encara ens deixa una mica més intranquils és que, 
quan s’analitza aquest gràfic, es diu que «cal analitzar amb detall el resultat d’índex de 
pràctica en el districte de Ciutat Vella», punt i final.  
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Per tant, bé, recorrem al plenari de Ciutat Vella perquè, doncs, ens expliquin una mica 
aquests resultats.  

La regidora dona la paraula al Grup Municipal de Ciutadans. 

La Sra. Julia Barea Sánchez 

Bé, no m’estendré en el diagnòstic que ha fet el senyor Rodés, perquè hi estic totalment 
d’acord. A mi el que em sorprèn és que, clar, si tenim el 60% d’alumnes en edat infantil 
que practiquen esport i després no tenim cap mesura per fomentar l’esport en aquesta 
edat, entenem que aquest resultat sigui tan baix. Per tant, esperem la seva resposta.  

La regidora agraeix la intervenció i dona la paraula al Govern, per un temps de quatre 
minuts. 

El Sr. Ferran Caymel Ubia 

A veure, efectivament en aquesta gràfica ja es destaca l’anomalia, no s’amaga, no?, i 
s’explica aquesta davallada després –també és cert– d’un increment considerable en la 
pràctica esportiva, que va passar d’estar en el 43% i escaig fins més enllà del 60. Però 
una miqueta més, una mica de context. Aquí ens parlen pels «crios», però parlem dels 
adults. Estem en unes xifres de pràctica esportiva més que satisfactòries. Estem parlant 
que set de cada deu barcelonins fan esport. No farem l’experiment aquí, sobre aquesta 
sala, quants complim. Però, de fet, és una bona xifra que s’acompanya amb el fet que les 
dones han incrementat moltíssim la presència esportiva. També s’ha incrementat als 
barris on era més baixa. A Ciutat Vella, el 2013 estàvem parlant que eren quatre de cada 
deu.  

En aquesta mateixa enquesta, hi ha una consideració que és interessant, que és que 
bona part de l’esport es fa a carrers, parcs i platges. És a dir, fora dels contextos més 
vinculats als centres esportius municipals. I seguint amb el zoom, parlant encara dels 
adults, seguim tenint un problema, tot i que les xifres són bones per l’increment d’esport 
femení, diguem-ne, amb lectures de segon nivell. Hi ha un article al Crític molt interessant 
on ens parla que, efectivament, la pràctica esportiva femenina creix molt, però, per 
exemple, a les carreres esportives encara no hi són, els clubs tenen una estructura encara 
molt masculinitzada, i després també als mateixos estudis esportius, parlant d’INEFC, 
tenen poca presència, no? En això des de l’Institut Barcelona Esports una de les coses 
que s’ha fet és obrir una línia de subvencions per a clubs federats.  

Vale, però anem als «crios». Hi ha, en aquest cas, entre el 76% que fan esport de forma 
regular, les xifres a nivell de ciutat són fantàstiques, creix la pràctica de l’esport organitzat, 
però a Ciutat Vella les xifres no són tan bones. Bé, aquí entrem a fer una miqueta de 
sociologia, no? Les classes socials, a Sarrià el 86%, i a Ciutat Vella estem en aquest 
percentatge, hi ha una vinculació directa. També la població flotant, o sigui, tenim una 
gran quantitat de «crios» que s’hi apunten, venen, van i no consoliden pràctiques. Una 
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altra, la falta d’espais, en aquest cas, el futbol és l’esport rei, i tenim ben pocs llocs on fer-
ho. I després també la població migrant, que té uns hàbits esportius que segurament no 
estan tan consolidats com els que aquí, diguem-ne, generació a generació, tenen els 
pares, que ja en fan, no? Què s’està fent? Bé, s’està esprement l’ús de les pistes, que 
estem pràcticament al cent per cent; s’estan impulsant els extraescolars, ja s’han fet 
quatre noves modalitats esportives que funcionen com a clubs, de futbol, bàsquet, voleibol 
i taekwondo, i es fa per categories, no?, per captar «crios»; s’està fent cerca activa de 
nous espais, en el cas de les pistes esportives el més fàcil és mirar les escoles: Milà i 
Fontanals s’està obrint a les tardes i també el dissabte, obrirem l’espai del Campillo, hi ha 
altres instal·lacions al carrer que estan millorades, com Folch i Torres; s’està doblant el 
nombre de beques esportives. Per tant, estem parlant que ens anem més enllà de les mil i 
també s’incrementen les partides. Hi ha una cosa que aprofito per comentar-los, que és 
que tenim una cosa que es diu plaesportescolarbcn.cat, que és molt interessant, perquè 
un pot ficar l’any de naixement, el districte i li surt tot el catàleg d’activitats esportives a les 
quals es pot apuntar.  

La regidora dona la paraula de nou a Ciutadans. 

La Sra. Julia Barea Sánchez 

Bé, jo li llegiré l’informe, perquè estan molt bé les explicacions que m’ha donat i les hi 
accepto. Però, clar, quan la mateixa enquesta diu «cal analitzar amb detall els resultats 
d’índex de pràctica esportiva en el districte», potser hauria estat millor o hauria estat una 
solució que annexessin en aquest mateix informe la situació. Si vostès haguessin aprovat 
la meva proposta de fer un pla d’equipaments, podríem analitzar totes aquestes peticions 
que m’ha dit: ampliar les pistes de futbol, esprémer –esprémer– aquestes daixò, obrir 
subvencions, que les han obertes, però als nens federats els han retirat part de la 
subvenció, han augmentat partides… Sí, està molt bé, però seguim tenint en l’anàlisi que 
el 60,9% només practiquen, quan el 2013 era el 68,5%. Hi ha hagut una davallada. Ens 
hem de centrar a dir què farem i què no farem i com millorar aquests índexs.  

De fet, en aquesta mateixa enquesta, parla que l’11,8% no practiquen esports per un cost 
econòmic. Evident, a Ciutat Vella, el cost econòmic passa factura a totes les famílies i 
sobretot en aquelles activitats extraescolars i esportives, que «primen» altres serveis que 
això… 

La regidora comunica que se li ha acabat el temps. 

13. Pregunta al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal PSC sobre si les 
terrasses de Joan de Borbó es veuran afectades i quantes taules i cadires perdran 
els restauradors de la Barceloneta, els quals han mostrat el seu descontentament 
amb la gestió de la regidora de Districte i s’oposen a la reducció de terrasses que 
planteja el Govern municipal. 
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La regidora dona la paraula al Grup Socialista. 

El Sr. Oriol Casabella Troncoso 

Els restauradors de la Barceloneta han mostrat el seu descontent amb la gestió del 
Districte i volem, com a mínim, diàleg i transparència en les reduccions de terrasses que, 
segons diuen, planteja el Govern. En la passada Comissió de Medi Ambient, Habitatge, 
Urbanisme i Obres, se’ns va informar que no perdríem cap taula i cap cadira de les 
terrasses de Joan de Bordó. Un cop més, els temes de districte no són clars, la gestió 
genera més problemes que solucions. Per això volem preguntar directament al Districte 
quantes cadires i quantes taules es perdran.  

La regidora agraeix la intervenció i dona la paraula al Govern. 

El Sr. Santiago Ibarra Oriol 

Sí, perdoni, per contestar-li, necessito que matisi una miqueta més la informació. D’on han 
tret la informació que es redueixen taules i cadires? Són coneixedors de les notificacions 
amb les propostes de noves llicències que hem enviat als restauradors, amb còpia al 
Gremi de Restauració, on s’indica clarament l’augment de taules?  

Gràcies.  

La regidora dona la paraula de nou al Partit Socialista. 

El Sr. Oriol Casabella Troncoso 

M’agrada molt que jo faci una pregunta i em contesti amb una altra pregunta. A nosaltres 
els restauradors ens van comentar que tenien un nombre de taules i que de sobte vau 
notificar una llicència i perdien taules. Llavors, i a la comissió que vam tindre, vostè mateix 
va comentar que no es perdien cap taula ni cap cadira. Si li ho pregunto a vostè, no em 
faci la pregunta a mi.  

El Sr. Santiago Ibarra Oriol 

Molt bé, doncs, ara li contesto, ara ja entenc d’on bé. Al plantejar la intervenció en el 
passeig, llargament demanada pels veïns i veïnes, vam decidir que els vetlladors s’havien 
de deixar ajustats tant a l’ordenança de terrasses com a les noves condicions del passeig. 
La nostra primera proposta era retirar les taules de les façanes, però després d’una 
primera reunió amb els restauradores i veïnat vam reconsiderar-la i ens vam posar a 
treballar amb l’IMD (Institut Municipal de Persones amb Discapacitat) per fer viable que 
les taules quedessin a façana juntament amb les mampares. Vam entendre que el 
passeig era una situació d’excepcionalitat única en la ciutat, i així ho van fer saber als 
restauradors en una segona reunió. Ara bé, la gent amb discapacitat visual ha de tenir un 
recorregut segur que substitueix el de façana. Per aconseguir-ho, hem de reduir la 
profunditat actual dels «corralitos» perquè el recorregut càpiga entre les mampares i els 
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arbres. Aquesta reducció de profunditat no suposa cap reducció de taules, ans al contrari, 
com els «corralitos» seran més amples en la gran majoria dels casos, s’ampliarà el 
nombre de taules que ara tenen atorgades per llicència, i així ho vam explicar als 
restauradors del primer tram en una tercera reunió.  

Resumint, tres reunions públiques amb restauradors i veïnat. Així que cap lliçó sobre 
transparència, si us plau, i menys de vostès, que les seves pràctiques opaques en gran 
mesura són l’origen del problema. El 2006 van signar el famós acord de discutible 
validesa jurídica que deia que dins dels «corralitos» podien posar les taules que 
volguessin i a la vegada van donar unes llicències amb un nombre de taules definit. Des 
d’ençà, no s’ha complert ni la mida dels «corralitos» ni el nombre de taules. I sobre aquest 
incompliment, sí que li reconec que, amb les noves llicències que nosaltres proposem, hi 
ha reducció.  

Llavors, m’agradaria saber què ens estan demanant vostès i el Gremi de Restauració, 
amb el senyor Pallarols al davant: que incomplim l’ordenança i les mateixes llicències que 
dona l’Ajuntament? I que premiem els incompliments per davant de la resta de 
restauradors del districte que ho fan bé i compleixen? Potser a vostès i al senyor Pallarols 
aquestes pràctiques clientelars ja els van bé, però a aquest Govern no. 

Gràcies.  

14. Pregunta al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal ERC sobre quin 
és el calendari d’actuació previst per a les obres de rehabilitació de la segona part 
de l’edifici municipal del Centre Sant Pere i quines actuacions tenen previstes 
abans de l’inici d’aquestes per pal·liar les mancances actuals 

Aquesta pregunta s’ha tractat conjuntament amb la proposició número 1.    

15. Pregunta al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal ERC sobre en 
quin estat es troba l’edifici del carrer de Sant Ramon, 1 i per què els 12 habitatges i 
2 locals d’aquesta adreça encara no estan a disposició del lloguer social 

La regidora dona la paraula a la regidora d’Esquerra Republicana de Catalunya.  

La Sra. Laura de la Cruz Termes 

Mira, faré un resum del que ha passat en aquest edifici. L’edifici del carrer Sant Ramon es 
va comprar l’octubre de 2013, es va acabar de rehabilitat el maig de 2017 i es va adjudicar 
la «vivenda» a lloguer social en sorteig públic el maig de 2016. Endesa va indicar al 
promotor que es devia construir un centre transformador corresponent i que es va donar el 
vistiplau del projecte municipal el 2016. L’Ajuntament no inicia la licitació d’obra fins al 
febrer, que és quan es produeix una ocupació de l’immoble. En aquesta informació, ens 
agradaria saber en quin punt està el transformador, que sembla que ja estan instal·lant-lo, 
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i els desperfectes que es van produir per l’ocupació, i quan podran anar a viure les 
famílies que porten més de dos anys i mig esperant que arribi aquest moment, i que ja 
tenen la «vivenda» assignada.  

La regidora dona la paraula al Govern. 

El Sr. Jordi Rabassa i Massons 

Sí, bé, com vostè indica, una vegada iniciades les obres, pels volts de l’estiu, Endesa va 
exigir un canvi de l’estació transformadora que havia de donar servei a aquest edifici. Les 
característiques de l’edifici impedien que fos en ell mateix i es va haver de buscar un altre 
lloc alternatiu fora de l’edifici. Això feia que el projecte que hi havia…, el projecte 
urbanístic i d’enginyeria per donar servei es va haver de canviar. El fet d’haver-ho de 
canviar, com que ja estava licitat, va implicar haver de fer un altre projecte, passar els 
terminis corresponents, licitar l’obra, etcètera. I, a més a més, a diferència de com estava 
previst fer-ho…, obtenir permisos, etcètera. El que també es va haver de fer va ser amb 
un ramal que sortia de la Filmoteca, doncs, fer una obra diferent, això va també comportar 
decrets d’alcaldia, bé, etcètera. Diguem que hi hagut tot un periple administratiu i enginyer 
que la veritat és que ens està fent i ens va fer patir molt.  

A data d’avui, ja està instal·lada l’estació transformadora i s’està a l’espera que Endesa tiri 
endavant també els butlletins i, a partir d’aquí, doncs, diguem que l’edifici ja tindrà llum. 
D’altra banda, certament amb aquella ocupació que va durar divuit hores, el que fos, hi va 
haver uns desperfectes i s’hauran d’arreglar aquests desperfectes, que no s’estan 
arreglant ara justament per esperar que estigui tot arreglat i aleshores ja fer-ho per evitar 
que pugui passar res més. Nosaltres confiem que a mitjans de gener ha d’estar ja tot el 
tema de l’electricitat i dels butlletins solucionat, i a partir d’aquí haurem d’esperar les 
petites obres que s’hauran de fer, però durant el primer trimestre confiem, ara sí, i si no és 
així els ho direm, que estigui llest per entrar a viure.  

La regidora dona la paraula de nou a Esquerra Republicana de Catalunya.  

La Sra. Laura de la Cruz Termes 

Res més. Res a comentar, i esperem que aquestes famílies, després de tres anys 
gairebé, puguin arribar al Raval.  

Gràcies. 

La regidora manifesta que al Govern li queden dos segons, que entén que no els 
utilitzarà. 

El Sr. Jordi Rabassa i Massons 

Saludo a la consellera nova, que no l’havia saludat; li demano disculpes per no haver-ho 
fet.  
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16. Pregunta al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal CUP-Capgirem 
sobre els diversos habitatges de protecció oficial que han estat comprats i llogats 
de forma irregular, tal com reconeixen els diversos expedients sancionadors 
impulsats gràcies a la denúncia veïnal que ha possibilitat la seva detecció i 
posteriors actuacions, en el sentit de quines mesures prendrà el Districte per tal de 
garantir que les víctimes d’aquestes irregularitats conservin els seus habitatges 

La regidora dona la paraula a la CUP. 

El Sr. Joan Suqué Puig-Serra 

Sí, imaginem-nos ara –juguem perquè és molt tard i no hem sopat ningú– que som 
persones perverses i que no tenim escrúpols i que volem guanyar diners i prou. Llavors, 
ens comprem uns habitatges de protecció oficial, més d’un, perquè trobem un notari 
corrupte que ho permet, i fem contractes fraudulents de lloguer a preu de mercat a 
diverses veïnes de la Barceloneta. Llavors, hi ha un moment que volem desnonar una 
d’aquestes veïnes i s’atreveix a denunciar-nos. Imaginem-nos que no se li garanteix el 
dret a quedar-se allà, a viure allà a aquesta veïna. Llavors, estem dient a la resta de 
veïnes que estan patint aquesta mena d’estafa que no denunciïn perquè acabaran al 
carrer. I, llavors, si com a ajuntament ens limitem a posar una sancioneta i aquesta 
persona agafa la seva sancioneta i deixa aquestes altres persones al carrer, doncs, 
aquesta persona ja en el seu negoci, sense escrúpols, té l’Ajuntament en contra. Perquè 
d’aquí a cinc anys, doncs, es ven aquest pis per 300.000 euros i li és igual tot.  

I m’agradaria –ara ja deixant de jugar– llegir una cosa que m’ha passat una víctima 
d’aquests abusos. És el règim general de la «vivenda» de protecció oficial, l’article 77, diu: 
«Les “vivendes” de protecció oficial s’han de destinar a la residència habitual dels 
propietaris o ocupants. L’incompliment de la seva condició social i sense perjudici de les 
sancions aplicables legitima a l’Administració per exercir l’acció expropiatòria de forma 
immediata.» I en el punt 3 diu: «Les “vivendes” de protecció oficial no es poden rellogar o 
llogar parcialment si no és que són propietat de les administracions públiques.» Bé, 
doncs, s’ha de garantir que aquestes veïnes es quedin a casa seva per tots els mitjans, 
perquè, si no, és un abús de poder i, si no, està espatllat tot. És una pregunta, no? 

La regidora 

Bé, entenc, Joan, que t’estàs referint al cas de l’Elena. I se m’ha descomptat el temps, o 
sigui que no sé quant temps et queda. Avui parles molt.  

Això, entenc que estàs parlant del cas de l’Elena, jo entenc el que estàs dient. Aquí, per 
mi, hi ha dos problemes. Un és, com s’han fet, en quin règim s’han fet els habitatges de 
protecció, en global, quina ha sigut la línia habitual que permet que hi hagi desafectacions, 
que es van generar com unes pràctiques que al final els habitatges de protecció oficial 
després es podien vendre, llogar o el que sigui. I l’altre és, en aquest cas concret, el 
problema respecte al que dius tu és que l’eina que nosaltres tenim per sancionar la 
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pràctica del propietari és, efectivament, una sanció. Una sanció que no és una sancioneta, 
és una sanció bastant important, amb la qual esperàvem que el propietari pogués o 
s’avingués a negociar que l’Elena es pogués quedar al seu pis i que no hi hagués un 
desnonament. Llavors, aquí el que ens queda és, si no paga aquesta sanció, poder tornar 
a sancionar i negociar amb ell, perquè són les eines que tenim ara mateix. Jo crec que el 
que sí que hem d’assegurar, i és un compromís també que crec que estem portant a 
terme des del Govern, no només de Ciutat Vella, sinó en general, és tenir un control molt 
més exhaustiu sobre els habitatges protegits que tenim perquè no hi hagi aquestes males 
pràctiques.  

Cinquanta segons, et sembla? És que no sé… 

El Sr. Joan Suqué Puig-Serra 

Molt bé, molt bé. Només que sembla que no és un cas aïllat, que podria ser una pandèmia 
o podria ser… I només que, per part de la nostra candidatura, i suposo que de tots els 
partits aquí, tindreu tot el suport, tot l’acompanyament… Hi ha opinions molt diverses, 
dintre de la gent de la nostra candidatura hi ha gent que creu que es podrien portar a 
terme, bé, doncs, accions molt més punitives i molt més… Però suposo que estarem 
tothom d’acord aquí que, quan no funciona, no funciona i que ens hi hem de posar tots al 
servei de la gent valenta que s’atreveix a denunciar-ho i al servei… Només això. Al 
contrari, vull dir, mà estesa, no?, es diu així, mà estesa.  

La regidora 

Vale, gràcies. Molt ràpid, em queden trenta segons. Sí, d’acord, fem-ho. Només recordar 
que hem fet per primera vegada a l’Ajuntament una inspecció a tots els habitatges públics 
que hi han per veure en quina situació estava cadascun d’ells i ens hem trobat amb 
irregularitats de fa molts anys. Però evidentment hem de poder ser contundents.  

d) Seguiment de proposicions 

18. Seguiment de proposició al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal 
PP de la proposició acceptada al Consell Plenari de Ciutat Vella del 18 d’octubre de 
2018 sobre la presentació d’un pla de dinamització comercial, seguretat i urbanisme 
que millori la qualitat de vida dels veïns i comerciants del carrer Lancaster i voltants 

La presidenta dona la paraula al Partit Popular. 

La Sra. Elisabeth Jiménez Cara 

Sí, la propuesta que se aprobó aquí fue no solo un plan de dinamización comercial, sino 
fue la petición de que este Gobierno actuase para defender las personas que están 
viviendo en un edificio de propiedad municipal en la calle Lancaster 9-11 y que lo están 
pasando fatal, porque están conviviendo con narcopisos, con pisos turísticos ilegales, con 
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pisos que se han convertido en almacenes de lateros, pisos que se han construido sin 
ningún tipo de permiso, en una calle donde hay muchísimo caos a nivel de carga y 
descarga, hay cannábicas ilegales, y lo están pasando bastante mal. Las últimas noticias 
que nos están pasando es que los traficantes han estado escondidos algún tiempo desde 
la operación que se hizo el 21 de octubre, pero ya empiezan a ver que están tomando 
posiciones otra vez, que se están moviendo, y, bueno, además, si el Gobierno anunció 
que el operatorio Úbic solo durará hasta el mes de mayo, le están diciendo a los 
traficantes que no se vayan, que se esperen hasta mayo. Nos comentan que la cannábica 
del número 20 aún no está cerrada y, bueno, pues, siguen los problemas con los lateros y 
lo que le he explicado de la carga y descarga.  

Me gustaría saber, desde el Pleno pasado, qué medidas ha tomado este Gobierno para 
defender las personas que alojan los propios pisos municipales.  

Gracias.  

La Sra. Eva Alfama i Guillén 

El carrer Lancaster, efectivament, és un carrer que concentra moltes problemàtiques 
perquè ha estat durant dècades abandonat. Ens hem reunit amb els veïns, ens vam reunir 
el mes de novembre, tant amb els veïns del carrer com en concret amb tots els veïns de la 
7-9-11, que ens van exposar algunes problemàtiques que comentava la consellera. 
Lancaster 20, que és la cannàbica a la qual es refereix, està amb un expedient obert. A 
més a més, hem parlat amb la propietat, perquè l’activitat que fan no s’ajusta a la llicència, 
i ens han dit que han iniciat un procés de desnonament del local. Tenim una altra, al 6, 
també, activitat no ajustada a la llicència, expedients oberts. S’han fet altres inspeccions al 
carrer per temes de la façana, per habitatges d’ús turístic en un parell, i també s’han 
inspeccionat, arran de la informació que ens van passar els veïns, els edificis del 7-9-11 
per les problemàtiques que es van dir, i s’estan fent les diligències que toquen. La Guàrdia 
Urbana és un dels punts on està: 391 denúncies per consum d’alcohol i 308 de venta 
ambulant, s’han fet en aquest carrer en els últims mesos. És una zona prioritària de 
neteja. S’ha parlat amb els veïns també per algunes demandes més concretes amb 
relació a la il·luminació, que s’ha augmentat un 30% i s’ha posat un nou punt de llum. 
Després ens demanaven també que parléssim amb l’Agència de l’Habitatge per moure 
una de les…, per posar llum i per tancar una de les portes, ho hem fet. Hem parlat amb el 
supermercat, que és un dels que genera els temes de càrrega i descàrrega. De moment, 
ens van dir que farien la càrrega amb un camió més petit; és veritat que això no es 
compleix, o sigui seguim pendents i fent seguiment. Hem incorporat a la planificació del 
2019 el manteniment del paviment i és una de les zones prioritàries de neteja també.  

La regidora dona la paraula de nou a la consellera del Partit Popular. 

La Sra. Elisabeth Jiménez Cara 
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Le agradezco las explicaciones y que se haya reunido con los vecinos. Esto no entraba 
dentro de las propuestas que se aprobaron aquí, pero se agradece. Me gustaría que me 
explicase cómo va el tema del desalojo de las viviendas que está provocando tantísimas y 
tantísimas molestias. Y el calendario, por ejemplo, de rehabilitación o de obras que hay 
pendientes para poder rehabilitar la finca de Lancaster 7-9-11, y el resto de puntos que 
pedíamos y se aprobaron en el último Pleno.  

Me habla usted de mejoras en la calle, que, bueno, venían vecinos a hablar, al final es 
muy tarde, se han marchado. Pero, bueno, de todas formas, yo creo que no están 
cumpliendo con lo que estaba diciendo, es su percepción de que están cumpliendo. Creo 
que la percepción de los vecinos es totalmente distinta, y en el siguiente Pleno 
volveremos a traerlo. Les rogaría que se lo preparasen mejor y nos diesen mejores 
noticias. 

Gracias.  

E)  Declaracions institucionals 

1. Declaració institucional presentada al Consell Plenari de Ciutat Vella pel Grup 
Municipal Demòcrata perquè el Govern del Districte acordi:  

PRIMER. Donar ple suport a la decisió dels presos polítics Jordi Sànchez, Jordi 
Turull, Josep Rull i Joaquim Forn d’iniciar una vaga de fam en denúncia a l’actuació 
del Tribunal Constitucional, que amb la seva manera de procedir davant dels 
recursos d’empara presentats pels presos polítics evita l’accés de les seves 
peticions als tribunals europeus i internacionals. 

SEGON. Donar suport a totes les accions judicials impulsades pels nostres presos 
polítics per tal d’aconseguir que es revisi una presó preventiva totalment injusta. 

TERCER. Exigir al Tribunal Constitucional que resolgui els recursos d’empara 
presentats pels presos polítics. 

QUART. Notificar aquest acord al Govern de la Generalitat, al Parlament de 
Catalunya, al Congrés de Diputats, al Senat, al Parlament Europeu, a Amnistia 
Internacional i a l’Oficina de l’Alt Comissionat de l’ONU per als Drets Humans 
(ACNUDH), i donar trasllat també d’aquesta moció al Tribunal Constitucional. 

La regidora llegeix el text de la declaració institucional presentada pel Grup Municipal 
Demòcrata. 
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